
AJUNTAMENT D’OLIVA

Acta núm. 24/2019

SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L’AJUNTAMENT CELEBRADA EL DIA
28 DE NOVEMBRE DE 2019.

HORA DE COMENÇAMENT: 19.30 HORES
HORA D’ACABAMENT: 23.10 HORES
LLOC: SALA DE PLENS DE LA CASA CONSISTORIAL
CONVOCATÒRIA: PRIMERA

ASSISTENTS
Sr. ALCALDE:
DAVID GONZÁLEZ MARTÍNEZ

Srs. REGIDORS:
YOLANDA PASTOR BOLO
MIREIA FRANCESCA MORERA ALEMANY
ENRIQUE PARRA MAÑÓ
FRANCISCO ESCRIVÁ MATA
JOAN MASCARELL ALEMANY
JOAN MATA COTS

YOLANDA NAVARRO VIZCAINO
JOSEP ESCRIVÁ SAVALL
YOLANDA BALAGUER PERICÁS
JULIO LLORCA ESTEVE
MIGUEL DOMENECH CARDONA

ANA MARÍA MORELL GÓMEZ
JOAQUÍN CALAFAT ROCHER
ANA MENA ZAMORA
MIGUEL MONZONÍS SALLEMI
M JOSEP LLORÉNS LLIDO

SALVADOR LLOPIS IBIZA
SILVIA MENA ESTEVE

JOSÉ SALAZAR CUADRADO

ABSENTS EXCUSATS:
ALEJANDRA TOMÁS DOMENECH

SR. SECRETARI:
CÉSAR A. NARBON CLAVERO

SRA. INTERVENTORA:
MARTA MILVAQUES CUCART

A la ciutat d’Oliva, sent el dia, hora i al

lloc  indicat  a  l’encapçalament,  es

reuneixen  sota  la  presidència  que

també  consta,  els  membres  de  la

corporació  expressats  al  marge,  a

l’objecte  de realitzar  la sessió del  Ple

de  l’Ajuntament,  amb  el  caràcter  i

convocatòria que també consten; actua

com  a  fedatari  públic  el  secretari

general de l’ajuntament.

El  Ple  es  constitueix  vàlidament,  per

complir  el  terç  legal  dels  seus

membres,  i  assisteix  el  president  i  el

secretari.

La Presidència declara oberta la sessió,

que  es  desenvolupa  d’acord  amb  el

següent Ordre del Dia: 
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PART I.- PART RESOLUTIVA, ESTUDI, INFORME O CONSULTA.

PRIMER.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA
CORRESPONENT A 26 DE SETEMBRE DE 2019.

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels assistents, acorda aprovar l’acta de la sessió
ordinària de 26 de setembre de 2019, i s’autoritza la seua transcripció Llibre d’Actes
corresponent.

SEGON.-  APROVACIÓ,  SI  ESCAU,  DE  L’ACTA  DE  LA  SESSIÓ
EXTRAORDINÀRIA I URGENT CORRESPONENT A 10 D’OCTUBRE DE 2019.

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels assistents, acorda aprovar l’acta de la sessió
extraordinària i urgent de 10 d’octubre de 2019, i s’autoritza la seua transcripció Llibre
d’Actes corresponent.

TERCER.-  APROVACIÓ,  SI  ESCAU,  DE  L’ACTA  DE  LA  SESSIÓ
EXTRAORDINÀRIA CORRESPONENT A 15 D’OCTUBRE DE 2019.

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels assistents, acorda aprovar l’acta de la sessió
extraordinària de 15 d’octubre de 2019, i s’autoritza la seua transcripció Llibre d’Actes
corresponent.

QUART.-  DICTAMEN  CI  DE  GOVERNACIÓ  SOBRE  PROPOSTA  DE
L’ALCALDIA DE MODIFICACIÓ DEL REGLAMENT ORGÀNIC MUNICIPAL
DE L’AJUNTAMENT D’OLIVA.

Informats  del  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  de  Governació,  de  data  18 de
novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

PROPOSTA  QUE  FORMULA  L’ALCALDIA  RELATIVA  A  LA  MODIFICACIÓ  DEL
REGLAMENT ORGÀNIC MUNICIPAL DE L’AJUNTAMENT D’OLIVA

Atesa  la  necessitat  de  procedir  a  la  realització  de  diverses  modificacions  en  el  Reglament  Orgànic
Municipal per a donar compliment a acords plenaris anteriors com l’acord adoptat pel Ple celebrat el 31
de març de 2016 sobre la justificació l’assignació econòmica als grups polítics; la decisió del govern
municipal  de contemplar  la  figura de la Vicealcaldia;  i  amb la  finalitat  de millorar  la  transparència,
accessibilitat i veracitat del contingut del les gravacions dels plenaris municipals mitjançant la certificació
electrònica de les videogravacions de les mateixes, mitjançant el sistema de videoacta.

Atés  que  l’acord  del  Ple  de  data  31  de  març  de 2016 va  aprovar  l’obligació  dels  grups  polítics  de
presentar  la  comptabilitat  de  les  seues  desespeses  justificatives  amb  una  periodicitat  trimestral,
inicialment, supeditada a que la Junta de Portaveus poguera modificar dita periodicitat. I, efectivament, la
Junta de Portaveus va estimar en el seu dia que dita periodicitat fóra anual.

És per això que es proposa l’adopció dels següents
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ACORDS

PRIMER.-  Donar  aprovació  a  la  modificació  del  REGLAMENT  ORGÀNIC  MUNICIPAL  DE
L’AJUNTAMENT D’OLIVA en els següents termes:

1.1. Addició dels següents apartats (en negreta i cursiva) a l’article 30 que quedarà redactat com segueix:

Article 30 Deures comptables dels grups polítics
Els  grups  polítics  hauran  de  portar  una  comptabilitat  especifica  de  la  dotació  rebuda  a  càrrec  dels
pressupostos de la corporació, que posaran a disposició del Ple sempre este ho sol·licite.

Sense perjudici del punt anterior, abans del 31 de gener i amb una periodicitat anual, els grups polítics
presentaran  en  el  Registre  General  d’Entrada  la  comptabilitat  de  les  despeses  justificatives  de
l’exercici anterior corresponents a la dotació econòmica que el Ple els haja assignat.
De  la  presentació  d’esta  documentació  es  donarà  compte  al  Ple  i  es  publicarà  en  el  Portal  de
Transparència la relació de les despeses anuals amb indicació dels imports,el destí i concepte de les
mateixes.
El grup polític que imcomplisca l’obligació de presentar anualment la documentació relativa a les
despeses  justificatives  de  la  dotació  econòmica  assignades  pel  Ple,haurà  de  retornar  íntegrament
l’import no justificat.

1.2. Modificació de l'article 44 que quedarà redactat com segueix:

Article 44. Les Tinences d’Alcaldia
1. Les Tinences d’Alcaldia són òrgans unipersonals d'existència obligatòria.
2. L'Alcaldia podrà nomenar, d'entre els membres de la Junta de Govern Local, una Vicealcaldia i les
Tinences d'Alcaldia que considere oportunes. La suma de la Vicealcaldia i Tinences d’Alcaldia no podrà
excedir del nombre de membres que integren la Junta de Govern Local.
3. La Vicealcaldia exercirà les funcions que corresponen a l’ordinal primer de les Tinences d’Alcaldia i
les que l’Alcaldia li delegue.
4. En l’acord de nomenament de les Tinences d’Alcaldia es determinarà l'ordre d'aquestes als efectes de la
prelació en la substitució de l’Alcaldia sense perjudici d’allò disposat en el número anterior.
5. El nomenament de la Vicealcaldia i les Tinences d'Alcaldia haurà de ser comunicat al Ple Municipal en
la primera sessió ordinària que realitze als efectes del seu coneixement.
6.  El  nomenament  de  la  Vicealcaldia  i  les  Tinences  d'Alcaldia  requerirà,  per  a  ser  eficaç,  la  seua
acceptació. El nomenament s'entendrà acceptat tàcitament si en el termini de cinc dies hàbils comptats des
de la notificació del nomenament no es presenta davant l'Alcaldia la renúncia expressa al nomenament.
7.  Es perd la condició de Vicealcaldia i de Tinença d’Alcaldia per renúncia expressa,  per cessament
disposat per l'Alcaldia i per pèrdua de la condició de membre de la Junta de Govern Local o de regidor/a.

1.3. Incorporació d’una Disposició addicional primera que quedarà redactada com segueix:

DISPOSICIÓ ADDICIONAL PRIMERA

Videoactes
En l’Ajuntament d’Oliva les actes plenàries adopten el sistema de videoactes. En els altres casos, el susdit
sistema s’utilitzarà de manera preferent,  i  sempre que fóra possible.  En el  cas de que hi haja alguna
incidència tècnica que impossibilite o dificulte enormement la gravació correcta del videoacta en alguna
sessió plenària, per a eixa sessió es redactarà l’acta en un document electrònic de text amb el nivell de
detall oportú segons indique la legislació vigent.
El  videoacta  es  defineix  com un document  electrònic  i  multimèdia,  compost  almenys  pels  elements
següents:
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- Acta succinta: document electrònic que conté els punts de l’orde del dia d’una sessió o reunió d’un
òrgan col·legiat municipal i els acords presos en cada un dels punts del susdit orde del dia. Depenent del
tipus de sessió de què s’ha d’alçar acta, pot tindre un format específic, inclús determinat per legislació
vigent, com és el cas de les actes dels plens municipals.
- Document audiovisual o vídeo: gravació en vídeo de tot allò que ha ocorregut en la sessió o reunió, i que
conté àudio i imatges. Este document arreplega la literalitat de les intervencions de cada un dels oradors
(normalment regidors i regidores), i s’integra en el document electrònic de forma enllaçada.
- Firma electrònica: la firma electrònica de curs legal de la persona que exercix la Secretaria de la sessió
la dota fefaentment i té efectes de dret al document. Esta firma es realitza fent ús del certificat de firma de
la susdita persona. En el cas dels plens municipals, el videoacta la firma el secretari o secretària general
de l’Ajuntament, i si és el cas, l’Alcaldia-Presidència.

Clàusula de responsabilitat.
El  videoacta és un document públic i oficial,  rubricat  i  validat per la persona titular de la Secretaria
general, en la seua funció de fe pública. En conseqüència, s’han de guardar totes les cauteles respecte del
seu maneig i tractament, i és recomanable evitar la descàrrega total o parcial i la republicació, tenint en
compte que els principis de transparència i publicitat se salvaguarden igualment amb el mer visionat de la
part audiovisual, la qual es troba a disposició de totes les persones en el seu lloc oficial sense límit de
reproduccions.  L’incompliment  del  deure  de  cautela  previst  en  el  present  article  donarà  lloc  a
responsabilitat en els casos en què el tràfic o redifusió del videoacta perjudique la imatge o els interessos
corporatius.
En allò no previst en el present Títol, serà aplicable als videoactes el règim jurídic vigent de les actes.

SEGON.- Sotmetre l’acord a informació publica i audiència dels interessats pel termini de trenta dies per
la presentació de reclamacions i suggeriments mitjançant anunci publicat al BOP de València. Cas que no
es presenten al·legacions en el termini i indicat s’entendrà definitivament adoptat l’acord fins aleshores
provisional.

Això no obstant, el Ple de l’Ajuntament d’Oliva acordarà allò que pertoque.”

El Sr. Salvador Llopis sol·licita s’integre en la proposta de modificació del  ROM la moció
presentada pel grup del Partit Popular.

Es vota l’esmena presentada amb el vot a favor del Sr. Salvador Llopis i Sra. Yolanda Pastor, i
en contra del Sr. David González i Sra. Ana Morell.

Posteriorment  es  vota  la  proposta  presentada  inicialment  a  la  Comissió  de  Governació,  la
comissió de Governació, amb el vot a favor de la Sra. Ana Morell i el Sr. David González
Martínez,  i  en  contra  del  Sr.  Salvador  Llopis  i  Sra.  Yolanda  Pastor,  dictamina
FAVORABLEMENT i eleva al Ple de l’Ajuntament la següent proposta d’acord:

PRIMER.-  Donar aprovació a la modificació del  REGLAMENT ORGÀNIC MUNICIPAL
DE L’AJUNTAMENT D’OLIVA en els següents termes:

1.1. Addició dels següents apartats (en negreta i cursiva) a l’article 30 que quedarà redactat com
segueix:

Article 30 Deures comptables dels grups polítics
Els grups polítics hauran de portar una comptabilitat especifica de la dotació rebuda a càrrec
dels pressupostos de la corporació, que posaran a disposició del Ple sempre este ho sol·licite.
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Sense perjudici del punt anterior, abans del 31 de gener i amb una periodicitat anual, els
grups polítics presentaran en el Registre General d’Entrada la comptabilitat de les despeses
justificatives de l’exercici anterior corresponents a la dotació econòmica que el Ple els haja
assignat.
De la presentació d’esta documentació es donarà compte al Ple i es publicarà en el Portal de
Transparència la relació de les despeses anuals amb indicació dels imports,el destí i concepte
de les mateixes.
El grup polític que imcomplisca l’obligació de presentar anualment la documentació relativa
a les despeses justificatives de la dotació econòmica assignades pel Ple,haurà de retornar
íntegrament l’import no justificat.

1.2. Modificació de l'article 44 que quedarà redactat com segueix:

Article 44. Les Tinences d’Alcaldia
1. Les Tinences d’Alcaldia són òrgans unipersonals d'existència obligatòria.
2. L'Alcaldia podrà nomenar, d'entre els membres de la Junta de Govern Local, una Vicealcaldia
i  les  Tinences  d'Alcaldia  que  considere  oportunes.  La  suma  de  la  Vicealcaldia  i  Tinences
d’Alcaldia no podrà excedir del nombre de membres que integren la Junta de Govern Local.
3. La Vicealcaldia exercirà les funcions que corresponen a l’ordinal primer de les Tinences
d’Alcaldia i les que l’Alcaldia li delegue.
4. En l’acord de nomenament de les Tinences d’Alcaldia es determinarà l'ordre d'aquestes als
efectes de la prelació en la substitució de l’Alcaldia sense perjudici d’allò disposat en el número
anterior.
5. El nomenament de la Vicealcaldia i les Tinences d'Alcaldia haurà de ser comunicat al Ple
Municipal en la primera sessió ordinària que realitze als efectes del seu coneixement.
6. El nomenament de la Vicealcaldia i les Tinences d'Alcaldia requerirà, per a ser eficaç, la seua
acceptació. El nomenament s'entendrà acceptat tàcitament si en el termini de cinc dies hàbils
comptats des de la notificació del nomenament no es presenta davant  l'Alcaldia la renúncia
expressa al nomenament.
7.  Es  perd  la  condició  de  Vicealcaldia  i  de  Tinença  d’Alcaldia  per  renúncia  expressa,  per
cessament disposat per l'Alcaldia i per pèrdua de la condició de membre de la Junta de Govern
Local o de regidor/a.

1.3. Incorporació d’una Disposició addicional primera que quedarà redactada com segueix:

DISPOSICIÓ ADDICIONAL PRIMERA

Videoactes
En l’Ajuntament d’Oliva les actes  plenàries  adopten el  sistema de videoactes.  En els  altres
casos, el susdit sistema s’utilitzarà de manera preferent, i sempre que fóra possible. En el cas de
que  hi  haja  alguna incidència  tècnica  que impossibilite  o  dificulte  enormement  la  gravació
correcta del videoacta en alguna sessió plenària,  per a eixa sessió es redactarà l’acta en un
document electrònic de text amb el nivell de detall oportú segons indique la legislació vigent.
El  videoacta  es  defineix  com un  document  electrònic  i  multimèdia,  compost  almenys  pels
elements següents:

- Acta succinta: document electrònic que conté els punts de l’orde del dia d’una sessió o reunió
d’un òrgan col·legiat municipal i els acords presos en cada un dels punts del susdit orde del dia.
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Depenent del tipus de sessió de què s’ha d’alçar acta, pot tindre un format específic,  inclús
determinat per legislació vigent, com és el cas de les actes dels plens municipals.
- Document audiovisual o vídeo: gravació en vídeo de tot allò que ha ocorregut en la sessió o
reunió, i que conté àudio i imatges. Este document arreplega la literalitat de les intervencions de
cada un dels oradors (normalment regidors i regidores), i s’integra en el document electrònic de
forma enllaçada.
- Firma electrònica: la firma electrònica de curs legal de la persona que exercix la Secretaria de
la sessió la dota fefaentment i té efectes de dret al document. Esta firma es realitza fent ús del
certificat de firma de la susdita persona. En el cas dels plens municipals, el videoacta la firma el
secretari o secretària general de l’Ajuntament, i si és el cas, l’Alcaldia-Presidència.

Clàusula de responsabilitat.
El  videoacta  és  un document  públic  i  oficial,  rubricat  i  validat  per  la  persona titular  de  la
Secretaria general, en la seua funció de fe pública. En conseqüència, s’han de guardar totes les
cauteles respecte del  seu maneig i  tractament,  i  és recomanable evitar  la descàrrega total  o
parcial  i  la  republicació,  tenint  en compte que els  principis  de transparència  i  publicitat  se
salvaguarden igualment amb el mer visionat de la part audiovisual, la qual es troba a disposició
de totes les persones en el seu lloc oficial sense límit de reproduccions. L’incompliment del
deure de cautela previst en el present article donarà lloc a responsabilitat en els casos en què el
tràfic o redifusió del videoacta perjudique la imatge o els interessos corporatius.
En allò no previst en el present Títol, serà aplicable als videoactes el règim jurídic vigent de les
actes.

SEGON.-  Sotmetre  l’acord a  informació publica  i  audiència  dels  interessats  pel  termini  de
trenta dies per la presentació de reclamacions i suggeriments mitjançant anunci publicat al BOP
de  València.  Cas  que  no  es  presenten  al·legacions  en  el  termini  i  indicat  s’entendrà
definitivament adoptat l’acord fins aleshores provisional.

Atés que, obert el torn d’intervencions, es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. alcalde: “Tal com es va explicar en dues ocasions, en dues comissions informatives,
ja que en una va quedar sobre la mesa, aquesta modificació l’Alcaldia la tenia prevista per
al mes d’agost, però va decidir posposar la modificació perquè hi havia altres aspectes a
incloure; en concret estàvem esperant la incorporació del nou secretari, o secretària, per la
qüestió  de  les  videoactes,  per  no  estar  publicant  contínuament  modificacions  del
Reglament Orgànic Municipal. Sí que estava prevista, inicialment la inclusió de la figura
de la possibilitat que l’Ajuntament d’Oliva tinguera Vicealcaldia, que està expressada en
l’article 44, com ha llegit el secretari, com consta en la modificació i en la proposta
d’acord.  I  també  quedava  pendent  una  moció  que  es  va  aprovar  en  el  seu dia,  de
justificació  de  les  despeses  dels  grups  polítics  municipals;  aquella  moció  parlava
inicialment  de  justificar  les  despeses,  o  la  subvenció,  que  reben  els  grups  polítics,
trimestralment o amb la freqüència que considerara la Junta de Portaveus; va haver una
Junta de Portaveus en aquell moment en la qual es va considerar que trimestralment era
massa freqüència,  i  es va considerar  que fóra anualment;  per tant,  el  que incorpora
finalment el ROM és l’acord de la Junta de Portaveus en el qual considera que els grups
municipals hauran de justificar les subvencions, o les ajudes econòmiques que reben,
anualment; i també es considera que és temps suficient el 31 de gener de l’any següent, és
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a dir que cada mes de gener els grups municipals disposaran d’un mes per a justificar les
despeses que han fet i que justifiquen la subvenció en l’any anterior. Finalment, s’han
inclós la qüestió de les videoactes, que a priori altres ajuntaments ja ho estan fent i
nosaltres no, i és una qüestió que sobretot va a lliurar a un funcionari municipal que en
aquest moment és tècnic, el tècnic de normalització lingüística i que a hores d’ara està
dedicat pràcticament a la transcripció literal de les actes, i per tant no pot dur a terme la
funció principal per la qual està ací, que és la promoció del valencià. Aquestes són les tres
modificacions que inclou la proposta del ROM.”

 Sr. Llopis Ibiza: “El nostre grups ens hauria agradat donar el nostre vot positiu a
aquesta  proposta,  que  com  bé  a  llegit  el  secretari  n’hi  ha  alguna  que  trobem
coherent,  alguna  proposada  pels  mateixos  grups  de  l’ajuntament,  com  ara  la
transparència en els comptes dels grups polítics; però clar, també creiem que posar
ací el tema de la vicealcaldessa, que almenys el meu grup ha sigut molt crític amb el
nomenament, perquè creiem que són esforços banals, és a dir que no serveixen, ni
redunden en res positiu per als nostres ciutadans d’Oliva; per això nosaltres ja en les
comissions pertinents vam donar el nostre parer; vam proposar nosaltres mateix que
s’incloguera una proposta del Partit Popular que ja vam portar ací al plenari, en què
el  tema  de  precs  i  preguntes  puguérem tindre  un  debat  més  amé,  pel  bé  de  la
transparència  dels  ciutadans,  que  puguérem  vore  les  rèpliques  i  contestacions  i
debats més seriosos entre nosaltres, i ni PSOE ni Compromís, no van recolzar la
mesura. Per aquest tema el Partit Popular anunciem que ens abstindrem.”

 Sra. Pastor Bolo: “Com vam manifestar en la comissió que es va tractar el tema, és
cert que va quedar sobre la mesa, no sé si esperant que vinguera el secretari o era per
interés de Compromís i PSOE. No entenem, com vam manifestar en la comissió, la
Vicealcaldia; l’Ajuntament d’oliva sempre ha tingut tinent d’alcalde, el nombre de
tinents d’alcalde en funció de la representació dels grups municipals, i com vaig dir,
crec que la Vicealcaldia simplement el que vol és justificar l’augment que sou que
vosté,  Sra.  Morell,  s’ha  posat,  amb  l’aprovació  del  Grup  de  Compromís.  No
entenem aqueixa Vicealcaldia que per a l’única cosa que serveix és perquè vosté
cobre 25% més que el primer tinent d’alcalde que hi havia en la corporació anterior.
Dit això, sí que estem d’acord amb les videoactes, pensem que és una forma que
l’ajuntament avance amb la tasca,  els funcionaris  avancen tasca i estem d’acord;
estem també d’acord que els grups municipals presenten anualment les despeses que
tenen; però no podem estar d’acord, com ja li vam manifestar al si de la comissió en
el tema de Vicealcaldia. També vam manifestar que volíem que en precs i preguntes
hi haguera un debat fluid entre govern i oposició; creiem que això és democràtic,
però Compromís i PSOE no van tindre a bé la petició que es va fer en la comissió.
Per tant el nostre vot serà abstenció. Ja li dic que estem d’acord en dos punts, però
no podem estar d’acord amb la Vicealcaldia.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo la veritat és que en aquest aspecte m’abstindré també;
perquè no crec que siga necessari posar el nom o la nomenclatura de Vicealcaldia, a
més  en  el  mateix  dictamen  diu  que  això  equival  al  primer  tinent  d’alcalde  de
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sempre. Amb això no es pot justificar que es cobre un 15% més que la resta de
regidors. I precisament, com creiem que no és necessari, ni tampoc oportú en aquest
moment, no ho recolzarem. Sí que és veritat que això de les videoactes és alguna
cosa que està ben plantejada, i també ens agradaria que els debats en el torn de precs
i preguntes foren més fluids, que no siga només pregunta, que tinga l’oportunitat de
preguntar  l’oposició,  el  govern  respon  si  ho  creu  convenient,  i  si  no  ho  creu
convenient no respon. A mi també m’hauria agradat que es contemplara en aquest
Reglament Orgànic Municipal que els acords de govern que facen referència a la
gestió  municipal  per  part  de  més  d’un  partit,  que  es  feren  públics  també,  que
estiguera contemplat en el mateix ROM, que tingueren l’obligació els partits que
arriben  a  un  acord  de  govern  que  es  publique  íntegrament  perquè  la  ciutadania
sàpiga l’abast d’aqueixos acords de govern, cosa que tampoc es contempla en aquest
moment. Però jo llance la proposta; encara estem a temps. És una proposta verbal,
que  es  podria  contemplar.  Crec  que  seria  important  que  estigueren  obligats  a
contemplar aqueixos acords, que ho contemplara el ROM, i per tant que aioxò cada
vegada, cada legislatura que hi haguera un possible acord de govern, de més d’un
partit, que es publicara automàticament. Aqueixa és la proposta que faig jo en aquest
moment. Si no, m’abstindré.”

 Sra. Morell Gómez: “Nosaltres anem a votar a favor de la proposta. Vaig a centrar-
me,  sembla  que  no  s’entén  molt  la  figura  de  la  Vicealcaldia.  Jo  crec  que  la
Vicealcaldia  s’ha  d’entendre  com una  evolució  de  la  política  en  general.  Ja  no
queden governs d’un únic color. És molt poc usual trobar governs d’un únic partit
polític, sinó que ara la tendència és que hi ha coalicions de partits polítics. Què fa?
Què pot oferir la figura de la Vicealcadia? La cohesió de les dues forces polítiques.
Hem de recordar que actualment el govern està format per Compromís que té sis
regidors i el PSOE que en té cinc. És una gran forma de crear aqueixa cohesió de
treball, la cohesió de govern, la forma d’equilibrar els partits polítics perquè els dos,
conjuntament,  encara que som forces diferents,  treballem per l’objectiu de donar
solucions al nostre poble. Tal vegada s’ha d’entendre com l’evolució de la política.
La política ja no és el que era; ha canviat, i com no, les estructures s’han d’adaptar a
moments actuals, de progrés i nous. No entenc la postura, i últimament sempre em
passa amb Projecte Oliva. No entén la Sra. Pastor la figura de la Vicealcaldia. Torne
a ensenyar l’acord que va fer el Partit socialista amb la Sra. Pastor i Projecte Oliva;
no va arribar a bona fi, perquè la coal·lició no va arribar; però un dels punts clar és
que l’Alcaldia anava a mans de la Sra. Pastor, i la Sra. Ana Maria Morell es quedava
la Vicealcaldia per a un període de quatre anys. Aquest és el document que hi havia
redactat, negociat i parlat. Ho dic perquè de vegades demane coherència. Jo entenc, i
respecte, que pot haver desacord, que no es vulga, cadascú té una forma de pensar
diferent.  Tots no som iguals.  Però de vegades criticar  les coses,  que ja s’havien
negociat amb un altre partit polític, doncs deixa un poc a desitjar. Però ja dic, són
noves formes, noves fórmules de la política, més modernes, que el que intenta és
fusionar, entrellaçar i crear una cohesió entre les noves formes de govern que estan
formats per coalicions de diversos partits polítics; que al remat el que busquen és un
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objectiu comú, que és treballar per la ciutat d’Oliva. En aquest cas, pensem que és
una bona estructura de treball, i anem a treballar amb aquesta fórmula.”

 Sr. Escrivà Savall: “Compromís per Oliva recolzarà íntegrament aquesta proposta,
perquè esteu parlant de la Vicealcaldia, però açò només és un apartat, on dóna valor
a la cap dels socis de govern, però no suposa cap canvi pel que fa a les Tinences
d’Alcaldia, ni té a vore amb el sou, ni té a vore amb cap altra cosa; perquè ara és la
primera  tinent  d’alcalde,  i  té  el  mateix  sou  que  va  tindre.  respecte  a  les  altres
propostes, les eiem molt raonabls i creiem que tenen molt de valor. Així doncs, ho
recolzem íntegrament.”

 Sra. Pastor Bolo: “Mire, Sra. Morell, és que vosté més fàcil no m’ho pot posar. Sap
perquè vosté,  el  seu grup i  nosaltres  no vam firmar  aqueix  acord?  Per  exemple
perquè no estàvem d’acord amb la seua exigència de dir-li la Vicealcaldia. Sap per
què?  Perquè  era  augmentar  els  sous  com ho  han  fet.  Sap  per  què?  Perquè  era
augmentar els impostos com ho han fet. Per això, Sra. Morell.”

 Sr. alcalde: “Un moment, Sra. Pastor. Tindrà el seu temps. Demane al públic, per
favor, que s’abstinguen de fer aplaudiments, perquè en aquesta Sala de Plens s’ha de
respectar el torn de les intervencions.”

 Sra. Pastor Bolo: “Gràcies. Sap per què? Perquè mentre no hi haja educació de
pacte, ni aquest poble, ni aquest país tirarà endavant. Per aqueixes coses. Per això
aqueix pacte no està signat, va ser la seua exigència. Aqueix acord està portat a la
seu de Projecte Oliva de la seua mà; i es va mirar punt per punt, és veritat. Però això
vostés ho van picar a l’ordinador. Jo encara ho tinc al correu. Per aqueixes coses no
vam signar. Però sap què falta? Educació de pacte. I què vol dir que la Vicealcaldia
no comporta res més, que diu el portaveu de Compromís. De moment comporta un
augment d’un 125% de sou; de moment. Sí. La vicealcaldessa cobra un 25% més
que  qualsevol  regidor  amb  dedicació  exclusiva.  Un  10%  s’han  augmentat  els
regidors amb dedicació exclusiva, un 25% la vicealcaldessa, i un 10% el Sr. alcalde.
Si dic cap mentida, per favor em corregeixen. De moment, la Vicealcaldia ens costa
molt; un 25%. Ja li ho vaig dir en el plenari anterior, a vosté i a Compromís. Quan
vulguen, els vaig reptar públicament, els pactes que no es van signar, PSOE amb
Projecte Oliva, i Compromís amb Projecte Oliva. Quan vostés vulguen, davant de la
ciutadania,  clar que sí,  perquè ací  ens paguen ells;  i  defensem els interessos del
nostre poble. Però ensenyen també el que vostés han signat, que encara no l’ha vist
la ciutadania. Pateix de transparència, de valors, de pluralitat, etc. Ja està bé.”

 Sr. alcalde: “Tornem al punt per acabar, que és la rectificació el ROM. El tema dels
sous ja es va parlar i es va debatre en el seu dia; però bé, en qualsevol cas, cada
portaveu és lliure de fer la intervenció que vulga. Jo vull destacar que la modificació
del ROM no ve a conseqüència de la modificació de l’article 44 únicament; i que la
figura de la Viceralcaldia, com s’ha explicat ja ací, i ha explicat al Sra. Morell, té a
vore més amb una nova situació política, en la qual es generen governs de coalició
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contínuament,  i  també a l’Ajuntament  d’Oliva;  i  per tant,  el  grup polític  que no
ostenta l’Alcaldia, això ha passat ací amb diversos grups polítics, té dret i considera
que ha d’augmentar la seua visibilitat. A això respon la qüestió de la Vicealcaldia.
No respon ni a qüestions de sou, ni a qualsevol altra qüestió, sinó a una qüestió,
insistesc,  de visibilitzar  millor  de cara  a  la  ciutadania  els  pactes  i  els  acords  de
govern. Aqueix és el motiu principal de la figura de la Vicealcaldia. El ROM diu, en
la modificació que es proposa, que l’Ajuntament d’Oliva podrà fer ús de la figura de
la Viceaalcaldia, que s’assimilarà a la primera Tinença d’Alcaldia. Si un govern en
un futur no vol fer ús d’aquesta figura, pot no fer-ne ús; al final cada govern és lliure
de  fer-ho.  Oliva  no  és  el  primer  govern,  ni  molt  menys,  que té  la  figura  de la
Vicealcaldia. Jo crec que en premsa vostés poden llegir que són molts governs de
coalició que tenen aquesta figura de la Vicealcladia; en grans ciutats comporta una
cosa diferent, però en municipis i ciutats com Oliva equival a la primera Tinença
d’Alcaldia. Per tant, jo crec que ens hem d’acostumar més a aquesta nova situació,
ja que en els governs de coalició els socis de govern que no ostenten l’Alcaldia
puguen  tindre  també  la  seua  quota  de  visibilitat,  i  això  és  saludable
democràticament, s’ha de reconéixer i per a mi no té absolutament res de negatiu.
Ha dit vosté allò dels precs i preguntes, Sr. Llopis, i crec que ho ha dit també el
portaveu de Projecte  Oliva.  Va haver  una moció  en el  seu dia  en la  legislatura
passada, i la moció precisament no va prosperar. Això no vol dir que no hi haja
democràcia.  Com  saben  vostés,  en  precs  i  preguntes,  si  algú  se  sent  al·ludit
l’Alcaldia el que fa és donar, dins de la ponderació, el torn per al·lusions, i que la
gent puga contestar. Jo no he vist cap reglament, i no vull dir que no existesca, en el
qual en precs i preguntes hi haja debat. Ja s’ha dit ací, i es va dir el dia qeues va
discutir la moció que va presentar el Partit Popular, crec recordar, que en precs i
preguntes el ROM recull diferents figures perquè si algun membre de la corporació
municipal vol interpel·lar al govern pot fer-ho, prèviament, per escrit, i en aqueix
cas està regulat, el ROM ho regula, perquè hi haja debat al voltant d’alguna qüestió
municipal, o alguna qüestió que el membre de la corporació considere; pot proposar
per  escrit  i  en  aqueix  cas  sí  que  hi  ha  debat;  però  el  ROM  ja  recull  aqueixa
possibilitat; i trobe innecessari la qüestió del debat en precs i preguntes. Res més. Jo
crec que són modificacions en positiu; el ROM és un document viu que sempre pot
tornar a modificar-se; però en aquest cas són acords que van en el sentit de més
transparència, van en el sentit també de més utilitat, i que van també en el sentit de
recollir la nova casuística política que es dóna, o que s’està donant al si d’aquest
ajuntament,  no  només  aquesta  legislatura  sinó  també  en  legislatures  anteriors.
Passem a votar la proposta verbal, entenc que com una esmena; pot repetir-la?”

 Sr.  Salazar  Cuadrado: “La  proposta  és  que  qualsevol  govern  que  es  forme,
òbviament per a governar una legislatura de més d’un partit, que estiguen obligats a
publicar l’acord al qual hagen arribat. Precisament, l’acord de govern que vostés han
firmat  amb  el  Partit  Socialista,  que  es  publicara,  per  exemple;  i  en  futures
legislatures  i  futurs  governs,  aqueix  acord  que  es  publique.  I  a  més,  que  estiga
contemplat com una obligació en el ROM.”
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Se  sotmet  a  votació  l’esmena  que  ha  presentat  per  proposta  verbal  el  Sr.  Salazar
Cadrado i , i no prospera, ja que es comptabilitzen 9 vots a favor (6 del Grup Projecte
Oliva, 2 del Grup Municipal del Partido Popular, i 1 del Grup Municipal Ciudadanos), i
11 vots en contra (6 vots del Grup Compromís per Oliva, i 5 vots del Grup Socialista
Municipal). Per tant, l’esmena no prospera.

El Ple de l’Ajuntament, amb 11 vots a favor (6 vots del Grup Compromís per Oliva, i 5
vots del Grup Socialista Municipal), i 9 abstencions (6 del Grup Projecte Oliva, 2 del Grup
Municipal  del  Partido Popular,  i  1 del Grup Municipal  Ciudadanos), acorda aprovar el
dictamen transcrit anteriorment.

QUART.-  DICTAMEN  CI  DE  GOBERNACIÓN  SOBRE  PROPOSTA  DE
L’ALCALDIA  DE  MODIFICACIÓ  DEL  REGLAMENT  ORGÀNIC
MUNICIPAL DE L’AJUNTAMENT D’OLIVA.

Informats  del  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  de  Governació,  de  data  18  de
novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

DESPATX EXTRAORDINARI: PROPOSTA DE L’ALCALDIA DE MODIFICACIÓ DE
L’ACORD  DE  DESIGNACIÓ  DE  MEMBRES  DEL CENTRE  DE  COORDINACIÓ
OPERATIVA MUNICIPAL CECOPAL

El Ple de l’Ajuntament, en sessió ordinària que va tindre lloc el dia 26 de setembre de 2019, va acordar
modificar  i  actualitzar  la  composició  dels  membres  del  Centre  de  Coordinació  Operativa  Municipal
CECOPAL

Com a membres de la Direcció del Pla s’anomenen:

DIRECCIÓ DEL PLA.
Director: Sr. Alcalde: David González Martínez
Suplent: Sra. Tinent d’alcalde: Ana Maria Morell Gómez
Director Tècnic: Arquitecte Tècnic Municipal: Juan R. Porta Sancho
Suplent: Arquitecte Municipal: Vicent Llopis Cardona
Assessora: Secretaria Municipal: Sofia Gregori Bosch
Assessora: Interventora Municipal Marta Milvaques Roselló
Assessora: Tresorera Municipal Jorge Garcia Hernandez
Assessor: Tècnic d’Administració General: José S. Estela Climent

Tenint en compte que ha hagut canvis en alguns assessors com a conseqüència de la presa de possessió
del seu càrrec com a tresorera d’aquest ajuntament la Sra. Mónica Coscollá Cantús, i del seu càrrec com a
secretari s’aquest ajuntament el Sr. César A. Narbón Clavero.

Per la qual cosa es proposa que el Ple de l’Ajuntament adopte el següent acord:

PRIMER.- Modificar l’acord plenari de designació dels membres del Centre de Coordinació Operativa
Municipal-CECOPAL, de 26 de setembre de 2019, i en concret la Direcció del Pla en la forma indicada,
de manera que s’anomenen els següents:
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DIRECCIÓ DEL PLA.
Director: Sr. Alcalde: David González Martínez
Suplent: Sra. Tinent d’alcalde: Ana Maria Morell Gómez
Director Tècnic: Arquitecte Tècnic Municipal: Juan R. Porta Sancho
Suplent: Arquitecte Municipal: Vicent Llopis Cardona
Assessor: Secretaria Municipal: César A. Narbón Clavero
Assessora: Interventora Municipal Marta Milvaques Roselló
Assessora: Tresorera Municipal Mónica Coscollá Cantús
Assessor: Tècnic d’Administració General: José S. Estela Climent

SEGON.- Que els efectes  d’aquests nous nomenaments i  càrrecs  com a membres del  CECOPAL ho
siguen des del mateix dia en que s’adopte l’acord per part del Ple de l’Ajuntament.

TERCER.- Elevar  aquest  dictamen al  Plenari  de l’Ajuntament  per  a l’adopció  d’acord.  Que l’acord
adoptat es notifique a tots els membres integrants d’aquest Centre de Coordinació Municipal-CECOPAL
als efectes adients.”

Es vota la seua inclusió en l’ordre del dia:

S’aprova per unanimitat de tots els seus membres la inclusió en l’ordre del dia.

Posteriorment, la Comissió de Governació, amb el vot favorable de tots els seues membres, 
dictamina FAVORABLEMENT i eleva al Ple de l’Ajuntament la següent proposta d’acord:

PRIMER.- Modificar l’acord plenari de designació dels membres del Centre de Coordinació
Operativa Municipal-CECOPAL, de 26 de setembre de 2019, i en concret la Direcció del Pla en
la forma indicada, de manera que s’anomenen els següents:

DIRECCIÓ DEL PLA.
Director: Sr. Alcalde: David González Martínez
Suplent: Sra. Tinent d’alcalde: Ana Maria Morell Gómez
Director Tècnic: Arquitecte Tècnic Municipal: Juan R. Porta Sancho
Suplent: Arquitecte Municipal: Vicent Llopis Cardona
Assessor: Secretaria Municipal: César A. Narbón Clavero
Assessora: Interventora Municipal Marta Milvaques Roselló
Assessora: Tresorera Municipal Mónica Coscollá Cantús
Assessor: Tècnic d’Administració General: José S. Estela Climent

SEGON.- Que  els  efectes  d’aquests  nous  nomenaments  i  càrrecs  com  a  membres  del
CECOPAL  ho  siguen  des  del  mateix  dia  en  que  s’adopte  l’acord  per  part  del  Ple  de
l’Ajuntament.

TERCER.- Elevar aquest dictamen al Plenari de l’Ajuntament per a l’adopció d’acord. Que
l’acord  adoptat  es  notifique  a  tots  els  membres  integrants  d’aquest  Centre  de  Coordinació
Municipal-CECOPAL als efectes adients.

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.
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SISÉ.-  DICTAMEN  CI  D'ORDENACIÓ  DEL  TERRITORI  SOBRE
RESOLUCIÓ DE LA DIRECCIÓ GENERAL DE L'AIGUA, DE 26 DE JULIOL
DE  2019.  REVISIÓ  MAPES  DE  PERILLOSITAT  I  RISC  D'INUNDACIÓ.
RATIFICACIÓ AL·LEGACIONS MUNICIPALS.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d'Ordenació del Territori, de data 21
de novembre de 2019, en relació a l'assumpte de l'epígraf, que diu textualment:

“3r.- RESOLUCIÓ DE LA DIRECCIÓ GENERAL DE L'AIGUA DE 26 DE JULIOL DE
2019. REVISIÓ DE MAPES DE PERILLOSITAT I RISC D’INUNDACIÓ. DICTAMEN
RATIFICACIÓ AL·LEGACIONS MUNICIPALS.

Es dona compte a la Comissió de l'escrit de data 7 de novembre de 20019 que s'ha remés per
part  de  l'Alcaldia  a  la  Confederació  Hidrogràfica  del  Xúquer  en  el  qual  es  relacionen  les
al·legacions que l'Ajuntament considera necessari manifestar dins del procés de consulta publica
disposat per Resolució de la Direcció General de l'Aigua, de data 26 de juliol de 2019 per a la
revisió i actualització dels mapes de perillositat i risc d'inundació que afecta el Terme Municipal
d'Oliva inclòs en l'àmbit de la Demarcació de la Confederació Hidrogràfica del Xúquer.

Les al·legacions remeses són les conclusions de l'informe emés pel  Tècnic Municipal  D. J.
Ramón  Porta  Sancho  de  data  30  d'octubre  de  2019  sobre  la  revisió  dels  referits  mapes,
corresponent  a  l'avaluació  preliminar  de  riscos  d'inundació  d'origen  fluvial.  Segon  cicle,  i,
resumidament, són les següents:

1. No s'han previst les obres d'imminent execució promogudes pel Ministeri de Foment:
Connexió Sud d'Oliva. Fase 1 de la Variant de la Safor; i per la Diputació de València:
Ampliació de plataforma des de Piles a Oliva en la CV-670.

2. La zona de flux preferent del sistema hidràulic Vall de la Terra Nova-Vall de Burguera
(coincident en el seu inici) no ha sigut considerat més que en el tram final del Vall de
Burguera.

3. La zona de preferent del sistema hidràulic Barranc de la Font-Séquia Mitjana-Vall de
les Fonts no queda reflectida adequadament en el tram comprés des de la seua eixida del
“culvert”, al costat de l'inici del Camí dels Marjaletes, fins a la seua connexió al Vall de
les Fonts.

4. La zona de flux preferent del sistema hidràulic Barranc del Riuet dels Frares-Séquia
Mare no queda reflectida adequadament en el tram comprés des del seu encreuament
amb l'AP-7 fins a la seua connexió amb la Séquia Mare.

5. La zona de flux preferent del sistema hidràulic Barranc de Benirrama-Vall dels Corrals
no  queda  reflectida  adequadament  en  el  tram  comprés  des  d'origen  fins  al  seu
encreuament amb l'AP-7.

6. La zona de flux preferent del Barranquet no queda reflectida adequadament en el tram
comprés des del Vall del Bovar, en la Marjal Pego Oliva, fins al seu encreuament amb
la N-332.

7. L'assenyalat en el punt 3 anterior, probablement, és la causa que no aparega reflectida
en la cartografia de Zones Inundables (ni tan sols en la de T10) la freqüent inundació
que ocorre en aqueix tram de la Séquia Mitjana, pel desbordament del lli, a causa de la
important reducció del mateix a l'altura de la Senda del Morer.

8. En els Mapes de Perillositat ARPSI T100 i T500 apareixen desbordaments cap a la mar
per alguns dels accessos a la platja en la part del Nucli Primitiu de la Platja d'Oliva.
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Això  s’hauria  de  revisar  perquè  en  la  majoria  d'ells  existeixen  unes  escales  de
considerable altura que no fan creïble els resultats del model.

9. S’haurà de revisar la zona de dunes enfront de la urbanització Oliva Nova, en la part
sud de la desembocadura de la Séquia del Vedat, i en la part nord de la desembocadura
de la Rambla de la Gallinera perquè en els Mapes de Perillositat ARPSI T100 i T500
apareixen desbordaments sobre les dunes.

Per part de l'Arquitecte Tècnic Municipal, Sr. Porta Sancho, expressament convocat a aquesta
sessió,  s'explica  el  seu  informe  i  la  motivació  de  cadascuna  de  les  al·legacions  abans
relacionades, quedant la Comissió assabentada d'això.

Per  la  Presidència  es  proposa  a  la  Comissió  que  dictamine  favorablement  el  contingut  i
conclusions de l'informe tècnic emés i que eleve al Ple de l'Ajuntament la proposta de ratificació
d'aquestes  al·legacions  que  ja  van  ser  remeses  per  l’Alcaldia,  remetent  a  la  Confederació
Hidrogràfica  del  Xúquer  la  certificació  del  corresponent  acord  perquè  tinga  els  procedents
efectes en el referit procés de consulta publica.

La  Comissió  Informativa  d'Ordenació  del  Territori,  per  unanimitat  dels  seus  membres  i  de
conformitat  amb  la  proposta  de  la  Presidència,  dictamina  favorablement  la  ratificació  de
l'informe tècnic i les al·legacions que s’hi contenen.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. alcalde: “Ja es va explicar en la comissió l’objecte de les al·legacions. Com ja es va
explicar allí també, en l’actualitat, la DG de l’Aigua del Ministeri de Transició Ecològica,
està procedint a la revisió dels mapes de perillositat per risc d’inundació de la demarcació
hidrogràfica del Xúquer, que és on s’inclou la nostra ciutat, el nostre terme municipal.
Tots els aspectes i conseqüències que això pot tindre es van exposar en la comissió i al
conjunt de responsables polítics i tècnics de la comarca, en una jornada a càrrec dels
tècnics de la mateixa confederació, que va tindre lloc a la Biblioteca de l’Envic, el 12 de
novembre; és per això que dins del període de consultes públiques,  l’ajuntament  ha
considerat  oportú  presentar  les  al·legacions,  que  tots  els  membres  de  la  corporació
coneixen, que s’incorporen a proposta de l’informe tècnic de l’arquitecte tècnic Juan
Ramon Porta, i pensem que és important, pels condicionaments que poden tindre aquestos
mapes de perillositat, sobretot pel que fa al futur desenvolupament de la ciutat, i també pel
que fa a la gestió del pla del risc d’inundacions, pel que fa a qüestions de protecció civil.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Estem davant d’una revisió del nou pla de perillositat  per
inundacions; a més hem arribat a aquestes revisions, entre altres qüestions, per una molt
preocupant per al municipi d’Oliva, inclós el nucli urbà, que és la falta de la presa de la
Gallinera,  que  no  s’haja  construït  encara,  que  estava  inclosa  dins  del  projecte  de
canalització  i  laminació  del  riu  de la  Gallinera.  Hem arribat  a  aquesta  modificació,
precisament,  o  la  revisió,  perquè  no  és  el  mateix  un  planejament  de  riscos  on  es
contemple que estiga feta la presa a un planejament dels riscos on no estiga feta la presa;
el risc és molt més alt ara, en aquest moment, en no tindre feta la presa, que en les
anteriors revisions, que en l’última sí que es contemplava la presa, la possibilitat  de
construcció de la presa; per tant jo els demanaria a vostés com a govern que exiguiren, on
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faça falta, i una i mil vegades, que es construesca la presa de la Gallinera, perquè estem
parlant  d’un 60% de l’efectivitat  del  que  és  el  projecte,  com dic,  de  canalització  i
laminació del riu de la Gallinera. Si estiguera la presa construïda seria molt diferent el
planejament de riscos d’inundació, que el que ens proposen ara. Per tant crec que es fa
molt  necessari  que es construesca la presa aqueixa.  Els demane això,  que demanen
celeritat, que no s’ho deixen i que no es quede en un calaix i que passe el temps fins que
arriben episodis de fortes pluges com hem tingut, com ara l’any 1987; els demane això.
És un tema molt preocupant la possibilitat que la presa no es contruesca. De moment va
allargant-se en el temps, i no ens han donat una solució am dates concretes. L’única cosa
que s’ha de fer és això, vetlar perquè es porte a cap la construcció d’aquesta presa; els
demane que tinguen cura en això, i sobretot que estiguen pendents de la possibilitat que
aquesta presa siga una realitat el més prompte possible.”

 Sr. Mata Cots: “Des d’aquest grup municipal volem felicitar, no sé si al Departament
d’Urbanisme en el seu conjunt, però en concret al tècnic que ha realitzat les al·legacions
per  haver  tingut  en compte i  estudiat  a  fons  el  document  i  haver  realitzat  aquestes
al·legacions,  que sens dubte redunden en una major planificació a l’hora dels riscos
d’inundació. El nostre municipi que és un municipi que efectivament, per la seua situació
geogràfica en general, corre riscos d’inundació amb certa facilitat. I des d’ací, demanar
també a l’Alcaldia, que és l’òrgan competent, que es continue treballant amb la mateix
intensitat, que continua aprofundint, conjuntament amb el ministeri, en els treballs per a la
construcció de la presa de laminació del riu de la Gallinera, perquè és una ferramenta
imprescindible per a acabar de minorar moltíssim més els riscos d’inundació d’aquest
municipi.”

 Sr. alcalde: “Recordar que són nou els punts que tracta, que ha al·legat l’Ajuntament
d’Oliva, i no parlen només de la presa de la Gallinera, sinó també de la futura connexió
sud d’Oliva i molts errors que hi ha en els plànols de perillositat. És a dir, que és molt més
ric que la presa de la Gallinera les al·legacions que ha presentat l’Ajuntament d’Oliva, i
van des de qüestions més menudes a qüestions més grans, com ara la presa o la futura
connexió sud d’Oliva, i que ho tenen en l’informe. Coincidesc que és un informe prou
complet, a conseqüència del coneixement que té aquest tècnic en concret, i dels anys
d’experiència.”

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat, acorda aprovar el dictamen transcrit precedentment.

SETÉ.- DICTAMEN CI D'ORDENACIÓ DEL TERRITORI SOBRE PROPOSTA
DE  LA  DELEGACIÓ  DEL  CEMENTERI.  INICI  DE  L'EXPEDIENT
D'EXPROPIACIÓ  FORÇOSA  DE  TERRENYS  EN  L’ÀMBIT  DEL  SÒL
DOTACIONAL DEL CEMENTERI MUNICIPAL PER A AMPLIACIÓ DE LES
INSTAL·LACIONS DEL SERVEI PÚBLIC.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d'Ordenació del Territori, de data 21
de novembre de 2019, en relació a l'assumpte de l'epígraf, que diu textualment:
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“4t.-  PROPOSTA DE LA DELEGACIÓ DE CEMENTERI.  INICI DE L'EXPEDIENT
D'EXPROPIACIÓ FORÇOSA DE TERRENYS EN L'ÀMBIT DEL SÒL DOTACIONAL
DEL  CEMENTERI  MUNICIPAL  PER A AMPLIACIÓ  DE  LES  INSTAL·LACIONS
DEL SERVEI PÚBLIC. DICTAMEN.

Es dóna compte de la proposta d'acord de data 15 de novembre de 2019 que presenta el regidor
Delegat  de  Cementeri  i  President  d'aquesta  Comissió  Informativa  i  que,  seguidament  es
reprodueix:

MIGUEL MONZONIS SALLEMI, tercer tinent d'alcalde i regidor delegat de Planejament Urbanístic,
Parcs i Jardins i Cementeri formula, per la present, la següent PROPOSTA D'ACORD

Considerant absolutament necessari disposar de la màxima superfície possible de terrenys compresos en
l'àmbit  del  Sòl  Dotacional  Públic  del  Cementeri  Municipal,  a  fi  de  poder  escometre  l'execució  de
l'ampliació de la capacitat aquest servei públic previst en la Xarxa Dotacional Primària-Sistema General
del vigent Pla General de 1982, i tenint en compte que, després de les gestions realitzades, no ha sigut
possible aconseguir un acord amb el propietari  de la parcel·la  cadastral  906 per a la seua adquisició,
resultarà procedent tal adquisició a través del procediment d'expropiació forçosa, atés que, d'altra banda,
aquest Sistema General no té prevista adscripció del seu aprofitament en cap sector del Sòl Urbanitzable
del vigent Pla General.

En conseqüència es proposa que per l'Ajuntament s'inicie expedient d'expropiació d'aquella part de la
parcel·la  cadastral  906 que recau en l'àmbit  del  sòl  dotacional del Cementeri  Municipal  i  que té una
superfície aproximada de 1.322'90 metres quadrats, declarant-se per l'Ajuntament la utilitat pública de tal
expropiació i que se seguisquen els tràmits previstos en els articles 103 i 105 de la Llei 5/2014 de 25 de
juliol, Llei de 16 de desembre de 1954 i Reglament de la Llei d'Expropiació Forçosa.

S'ha  emés  informe  per  part  de  l'arquitecte  municipal,  de  data  20  de  novembre  de  2019,
justificatiu  de  la  necessitat  de  procedir  a  l'ampliació  de  les  instal·lacions  del  Cementeri
Municipal, i que queda incorporat a l'expedient.

Igualment s'ha emés informe jurídic sobre la tramitació de la proposta d'expropiació, de data 18
de novembre de 2019 i que, seguidament, es reprodueix:

“1r. Els terrenys objecte de l'expedient d'expropiació tenen una superfície aproximada de 1.322'90 metres
quadrats i recauen en l'àmbit de la superfície del Sistema General del Cementeri previst en el Pla General
de 1982. Aquest Sistema General, quan passa a ser de titularitat municipal constitueix un bé de domini
públic, concretament adscrit a un servei públic, tal com es regula en l'article 74 d'RDL 781/1986 de 18
d'abril i 4t del RD 1372/1986 de 13 de juny.

2n.-  L'expropiació  d'aquest  terreny  ve legitimada per  l'article  102 de  la  Llei  5/2014 de  25  de  juliol
(LOTUP), per tal com l'aprovació del planejament, en aquest cas el propi Pla General, implica, als efectes
expropiatoris, la declaració d'utilitat publica i la necessitat d'ocupació dels béns afectats. La concreció de
la potestat d'expropiació es plasma en l'article 103.1° de la mateixa LOTUP.

3r.-  Sent  el  bé  a  expropiar  únic  i  singular,  el  procediment,  segons  el  parer  de  qui  subscriu,  serà  el
d'expropiació individualitzada i ordinària. No resulta aplicable, atés que aquest Sistema General no té en
el planejament una concreta adscripció al sòl urbanitzable, l'ocupació directa que es regula en l'article 107
de la LOTUP.

4t.- De conformitat amb el que es disposa en l'article 3.4° del Decret de 26 d'abril de 1957, en l'àmbit de
l'Administració  Local,  la  competència  per  a  l'adopció  dels  acords  en  matèria  d'expropiació  forçosa
correspon al Ple de l'Ajuntament, i tractant-se, en aquest concret supòsit, d'una expropiació motivada per
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l'execució de les previsions del Pla General, l'acord, com tot acord en matèria de planejament, s’hauria
d’adoptar per la majoria absoluta del nombre legal de membres de la Corporació Municipal.

5é.- Quant al procediment administratiu s’hauran de seguir els següents tràmits:
5.1.  Acord del  Ple de l'Ajuntament sobre la declaració expressa  de la declaració d'utilitat  publica de
l'expropiació  de  part  de  la  parcel·la  cadastral  906  per  a  la  seua  incorporació  al  sòl  dotacional  del
Cementeri Municipal.
5.2. En el mateix acord es resoldrà l'inici de la fase prèvia per a la declaració d'ocupació dels terrenys
mitjançant l'aprovació inicial de la relació individualitzada de béns i drets afectats i la publicació de la
Relació Individualitzada dels béns objecte d'expropiació en el Butlletí Oficial de la Província de València
i un diari de difusió provincial perquè, dins del termini de quinze dies, es puguen formular al·legacions
sobre la procedència de l'ocupació o disposició dels béns i el seu estat material o legal.
5.3. En el  present expedient la indicada relació de béns i drets s'integra per una única finca,  la finca
registral núm. 44.528, amb una superfície total de 6.900 m² i propietat de Sra. M.ª Teresa Sabater Savall,
amb domicili en c/Alacant núm. 2 de Xeresa (València), sent l'objecte de l'expropiació la part d'aquesta
finca que s'inclou en el sòl doctacional del Cementeri i que suposa 1.322'90 m².
5.4 A la vista de les al·legacions rebudes,  si és el  cas,  l'ajuntament adoptarà acord sobre l'aprovació
definitiva de la relació de béns i drets afectats, amb les modificacions o rectificacions que procedisca i la
declaració de necessària ocupació d'aquests, acord aquest que suposa, formalment, l'inici de l'expedient
d'expropiació.”

La Comissió Informativa d'Ordenació del Territori, amb els vots favorables dels Srs. Monzonis
Sallemi i Navarro Vizcaíno i l'abstenció dels Srs. Pastor Bolo, Llopis Ibiza i Salazar Cuadrado,
dictamina favorablement la proposta de la Presidència i  eleva al  Ple de l'Ajuntament Ple el
present dictamen per a l'adopció dels següents acords:

PRIMER.- Aprovar,  de  conformitat  amb les previsions del  vigent  Pla  General  d'Ordenació
Urbana, la declaració d'utilitat publica de l'expropiació de la part de la finca cadastral 906 que
s'inclou en la delimitació del sòl dotacional. Sistema General del Cementeri Municipal, i que
possibilitarà la posterior execució del projecte d'ampliació de les instal·lacions d'aquest.

SEGON.- Donar  inici  a  la  fase  prèvia  de  la  declaració  d'ocupació  dels  terrenys  aprovant,
inicialment, la relació individualitzada de béns i drets afectats per l'expropiació i que, en aquest
cas, s'integra per una única finca registral, la núm. 44.528, amb una superfície de 6.900 m² dels
quals seran objecte de l'expropiació 1.322'90 m², propietat de la Sra. M.ª. Teresa Sabater Savall,
amb domicili en c/Alacant 2, de Xeresa (València), disposant-se la publicació d'aquesta, per
termini  de  quinze  dies,  en  el  Butlletí  Oficial  de  la  Província  de  València,  diari  de  difusió
provincial i notificació individualitzada a la interessada perquè es puguen formular al·legacions
amb caràcter previ a l'adopció de l'acord que procedisca amb vista a l'aprovació definitiva de la
citada relació de béns i drets i la declaració de la necessària ocupació dels terrenys.”

Atés que, obert el torn d’intervencions, es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. Monzonís Sallemi: “Vam voler planificar el que és el futur del cementeri,  a
causa que vam trobar la situació bloquejada; hem volgut treballar a futur, i per això
hem constatat que hi havia una necessitat d’ampliació del cementeri; l’espai físic de
què disposem ja està completament urbanitzat;  així doncs, en el  mes d’agost, en
arribar  al  govern,  ens  vam  reunir  amb  la  propietat,  i  davant  la  impossibilitat
d’arribar a cap tipus d’acord econòmic, vam plantejar l’inici de l’expedient que hui
portem al plenari per a la seua aprovació. Cal destacar que la parcel·la en qüestió,
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segons  el  PGOU,  es  tracta  de  sòl  dotacional  de  Cementeri.  Una  vegada  estiga
adquirida per l’ajuntament, passarà a ser un bé de domini públic.”

 Sr. Llopis Ibiza: “El meu grup, el Grup Popular, donarem suport a la proposta, com
li vam dir  en la comissió,  però m’agradaria  dir-los que ja  era  hora que es fera;
perquè ja seria hora que tinguérem un inventari  dels béns municipals,  perquè cal
recordar  que  la  legislatura  passada  vam  passar  molta  vergonya,  a  causa  que
l’ajuntament es va equivocar,  va entrar en uns terrenys que no eren propietat  de
l’ajuntament, i van destrossar un marge a un veí de la nostra ciutat. Perquè el que
estem fent ací és arreglar aquest tipus d’empastre; però he de dir-los que portem
arrossegant-los del 2003-2004, i era un govern del Partit Socialista-Compromís el
que hi havia aleshores, i que ha continuat havent. La veritat que el que ens porta ara
és que podem solucionar-ho i en aqueix inventari que no torne a passar, perquè han
passat molts anys; estem parlant de 2004, 2005, 2006, 2007, fins a arribar a hui. I
això és molt greu. Per això el Partit Popular recolzarem aquesta proposta, però hem
de recordar que es pot millorar i que aqueix inventari, com ja he dit, crec que ens pot
ajudar no només per a aquest tema sinó també per a altres, que no ens torne a passar
i tinguem denúncies de possibles veïns o veïns de la nostra ciutat, per entrar on no
ens pertoca.”

 Sra. Pastor Bolo: “Aquest grup municipal s’adherirà. És una cosa necesària. És cert
que com ha dit el portaveu del Partit Popular la sorpresa va ser en fer l’ampliació,
que ja està acabada, del cementeri,  i  ens vam trobar amb un informe del mateix
ajuntament, d’algun tècnic de la casa, i resulta que el solar no era nostre. Per tant es
adherim a això. L’inventari s’ha de fer i recordar que s’ha d’anar també al registre.”

El  Ple  de  l'Ajuntament,  per  unanimitat,  acorda  aprovar  el  dictamen  transcrit
precedentment.

VUITÉ.-  DICTAMEN  CI  D'ORDENACIÓ  DEL  TERRITORI  SOBRE
PERMUTA DE PARCEL·LES EN EL PLA PARCIAL RABDELLS. DOLORES
GADEA – ANTONIO ENGUIX.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d'Ordenació del Territori, de data 21
de novembre de 2019, en relació a l'assumpte de l'epígraf, que diu textualment:

“5é.- PROPOSTA PERMUTA DE PARCEL·LES EN EL PLA PARCIAL RABDELLS.
DOLORES GADEA-ANTONIO ENGUIX.

S'informa, novament , de l'expedient Genèric 293/2018, que es tramita per sol·licitud de data 22
de maig de 2018 que subscriu la Sra. Dolores Gadea Real i el Sr. Antonio Enguix Morant, per a
la permuta de la parcel·la adjudicada núm. 98 de la UE 2 del PP RABDELLS 1 per la parcel·la
municipal núm. 18 de la UE 1 del mateix Pla Parcial.
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Es dóna compte de la  Proposta  d'Acord de data  18 de novembre de 2019,  que subscriu el
President de la Comissió i que, seguidament, es reprodueix:

“PROPOSTA D'ACORD. Vist novament expedient genèric 293/2018 que es tramita per sol·licitud de
22 de maig de 2018 que subscriu la Sra. Mª Dolores Gadea Real i el Sr. Antonio Vte. Enguix Morant,
dom propietaris de la parcel·la adjudicada 98 a la UE 2 del PP RABDELLS, proposant la permuta de la
mateixa  per  la  parcel·la  municipal  núm. 18 a  la  UE 1 del  mateix Pla Parcial,  amb unes superfícies
respectives  de  44'32 m² i  71'46 m²,  segons les  dades  dels  corresponents  Projectes  de Reparcel·lació
definitivament aprovats.

Vist el dictamen que, sobre aquest assumpte, va emetre la Comissió Informativa d'Ordenació del Territori
en sessió de 21 de novembre de 2018, i no havent-se experimentat cap canvi o modificació en els supòsits
jurídics i de fet que afecten totes dues parcel·les.

Vistos els informes tècnics  i  jurídics favorables  a la sol·licitud de permuta,  per  la present  se sotmet
aquesta permuta, de nou a la consideració de la Comissió Informativa perquè es ratifique el contingut del
dictamen de data 21 de novembre de 2018 i s'eleve al Ple de l'Ajuntament la següent Proposta d'Acord:

PRIMER.- Aprovar la permuta de la parcel·la de titularitat municipal núm. 18, de 71'46 m² de superfície
a la UE-1 del PP RABDELLS 1, per la parcel·la núm. 98 de titularitat de la Sra. Dolores Gadea Real i el
Sr. Antonio Enguix Morant, de 44'32 m² de superfície , que es correspon amb la finca registral núm.
50962, en l'àmbit de la UE-2 del PP RABDELLS 1.

SEGON.- Aprovar la diferència resultant dels valors residual del sòl i de la diferència d'edificabilitat i
que es quantifica en la quantitat de 641'11 euros que haurà de fer-se efectiu pels propietaris de la parcel·la
núm. 98 a favor  de l'Ajuntament,  amb caràcter  previ  a  la  formalització  de l'escriptura  publica de la
permuta.

TERCER.- La permuta queda condicionada al compliment dels següents paràmetres:

La parcel·la definitiva núm. 18, que per l'operació de la permuta passarà a ser propietat dels Srs. Gadea
Real  i  Enguix Morant,  no pot ser  autònomament edificada,  tenint  en compte que és d'una superfície
inferior  a  la  mínima  prevista  en  el  corresponent  Pla  Parcial,  havent  de,  per  a  la  materialització  de
l'aprofitament  reconegut,  agrupar-se a  la  finca  definitiva núm. 1.  Als  efectes  de  la  futura  agrupació,
aquesta finca núm. 18 se li considerarà una edificabilitat de 0'325 m2t/m2s i tipologia de residencial A.

La parcel·la definitiva núm. 98, que per l'operació de la permuta passarà a ser propietat de l'Ajuntament,
s'incorporarà al Patrimoni Públic del Sòl i no pot ser autònomament edificada, tenint en compte que és
d'una  superfície  inferior  a  la  mínima  prevista  en  el  corresponent  Pla  Parcial,  havent  de,  per  a  la
materialització de l'aprofitament reconegut, agrupar-se a la finca definitiva núm. 70. A l'efecte de la futura
agrupació,  aquesta finca núm. 98 se li  considerarà una edificabilitat  de 0'524 m2t/m2s i tipologia de
residencial B.

La  totalitat  de  les  despeses  notarials  i  de  formalització  i  inscripció  registral  de  la  permuta  serà  de
l'exclusiu compte dels Srs. Gadea Real i Enguix Morant.”

Pel secretari de la Comissió s'explica que, tal com consta en la proposta transcrita, la
Comissió  Informativa  d'Ordenació  del  Territori,  en la  sessió  celebrada  el  dia  21 de
novembre de 2018, ja va emetre un dictamen favorable a aquesta sol·licitud de permuta
i, concretament es va dictaminar el següent:
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“PRIMER.- Aprovar la permuta de la parcel·la  adjudicada núm. 98 en la UE2 del  PP RABDELLS,
propietat dels Srs. Gadea Real i Enguix Morant amb la parcel·la adjudicada núm. 18, en l’àmbit de la UE
1, propietat de l'Ajuntament, de manera que l'Ajuntament d'Oliva passarà a ser propietari de la parcel·la
98 i els Srs. Gadea Real i Enguix Morant de la parcel·la 18.

SEGON.- Aprovar una compensació econòmica, per diferència de valors entre totes dues parcel·les, per
la quantitat integra de 641'11 euros que hauran de fer efectiva els Srs. Gadea Real i Enguix Morant, a
favor de l'Ajuntament, amb caràcter previ a la formalització de la permuta en document públic notarial.

TERCER.- El present acord d'aprovació de la permuta dels descrits terrenys es formalitzarà mitjançant
escriptura publica notarial, sent les despeses de tal formalització de compte exclusiu dels Srs. Gadea Real
i Enguix Morant.

QUART.- La parcel·la adjudicada núm. 98, que passa a ser propietat de l'Ajuntament d'Oliva, així com
l'import de la compensació econòmica que es reba, passaren a integrar el Patrimoni Públic del Sòl, en la
forma legalment establida.

CINQUÉ.- Donar compte del  present  acord  a les dependències  municipals  d'Intervenció-Tresoreria  i
d'Urbanisme. Que es notifique degudament als interessats”.

Vist l'informe tècnic de valoració de data 19 de novembre de 2018, així com l'informe jurídic
emés amb data 19 de novembre de 2018, tots dos incorporats a l'expedient i que es transcriuen
íntegrament en l'indicat dictamen de data 21 de novembre de 2018.

La Comissió Informativa d'Ordenació del Territori,per majoria dels seus membres, amb el vot
favorable dels Srs. Monzonis Sallemi i Navarro Vizcaino i l'abstenció dels Srs. Pastor Bolo,
Llopis Ibiza i Salazar Cuadrado, dictamina favorablement la proposta de la Presidència i eleva
al Ple de l'Ajuntament el seu dictamen per a l'adopció dels següents acords:

PRIMER.- Aprovar  la  permuta  de  la  parcel·la  adjudicada  núm.  98  en  la  UE2  del  PP
RABDELLS, propietat dels Srs. Gadea Real i Enguix Morant amb la parcel·la adjudicada núm. 18,
en l’àmbit de la UE 1, propietat de l'Ajuntament, de manera que l'Ajuntament d'Oliva passarà a
ser propietari de la parcel·la 98 i els Srs. Gadea Real i Enguix Morant de la parcel·la 18.

La parcel·la definitiva núm. 18, que per l'operació de la permuta passarà a ser propietat dels Srs.
Gadea Real i Enguix Morant, no pot ser autònomament edificada, tenint en compte que és d'una
superfície  inferior  a  la  mínima prevista  en el  corresponent  Pla  Parcial,  havent  de,  per  a  la
materialització de l'aprofitament reconegut, agrupar-se a la finca definitiva núm. 1. A l'efecte de
la futura agrupació, aquesta finca núm. 18 se li considerarà una edificabilitat de 0'325 m2t/m2s i
tipologia de residencial A.

La parcel·la definitiva núm. 98,  que per l'operació de la permuta passarà a ser  propietat de
l'Ajuntament, s'incorporarà al Patrimoni públic del Sòl i no pot ser autònomament edificada,
tenint en compte que és d'una superfície inferior a la mínima prevista en el corresponent Pla
Parcial,  havent de, per a la materialització de l'aprofitament reconegut, agrupar-se a la finca
definitiva núm. 70. A l'efecte de la futura agrupació, aquesta finca núm. 98 se li considerarà una
edificabilitat de 0'524 m2t/m2s i tipologia de residencial B.

SEGON.- Aprovar  una  compensació  econòmica,  per  diferència  de  valors  entre  totes  dues
parcel·les, per la quantitat integra de 641'11 euros que haurà de fer efectiva els Srs. Gadea Real i
Enguix Morant a favor de l'Ajuntament, amb caràcter previ a la formalització de la permuta en
document públic notarial.
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TERCER.- El present acord d'aprovació de la permuta dels descrits terrenys es formalitzarà
mitjançant escriptura pública notarial, sent les despeses de tal formalització de compte exclusiu
dels Sres. Gadea Real i Enguix Morant.

QUART.- La parcel·la adjudicada núm. 98, que passa a ser propietat de l'Ajuntament d'Oliva,
així com l'import de la compensació econòmica que es reba, passaren a integrar el Patrimoni
Públic del Sòl, en la forma legalment establida.

CINQUÉ.- Donar  compte  del  present  acord  a  les  dependències  municipals  d'Intervenció-
Tresoreria i d'Urbanisme. Que es notifique degudament als interessats.

Atés que, obert el torm d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. alcalde: “Aquest és un expedient, com saben alguns membres de la corporació,
ja es va explicar en la comissió, que ve de finals de 2018. l’expedient incorpora
l’informe de valoració, del tècnic municipal; incorpora també informe jurídic. Tant
la  parcel·la  privada,  com  la  parcel·la  de  l’Ajuntament  d’Oliva,  tenen  unes
dimensions,  concretament  de  44  metres  quadrats  i  71  metres  quadrats
respectivament, que com ja s’ha llegit en la proposta d’acord, impossibiliten poder
materialitzar  l’aprofitament  urbanístic  que  tenen.  Amb aquesta  permuta,  tant  els
sol·licitants, com l’Ajuntament d’Oliva, podran agrupar les parcel·les que resulten
que es permuten,  amb parcel·les  més grans  que limiten  amb aquestes  i  que són
propietat  tant  dels  sol·licitants  com  de  l’ajuntament,  i  materialitzar  després  de
l’agrupació  l’aprofitament  que  ara  no  poden  materialitzar.  Inclou,  com  diu
l’expedient una compensació econòmica a favor de l’ajuntament de 641 euros; i com
que  el  valor  total  de  la  permuta  no  supera  el  10%  dels  recursos  ordinaris  del
pressupost, no cal autorització de la Generalitat Valenciana, però sí que ha de donar
compte, l’ajuntament, a la Generalitat, i informar, i així es farà.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Només fer una xicoteta puntualització. Veiem en l’informe que la
data és del 21 de novembre de 2018. Amb això el que vull dir és si trobem normal
més d’un any per a passar a la següent passa de tramitació d’aquest tipus. I ahí és on
el punt quatre discutíem que perdem molt de temps en qüestions banals, com la que
hem  dit  de  nomenar  vicealcaldessa  al  a  primera  tinent  d’alcalde,  en  compte
d’agarrar aquest coses seriosament i que no hàgem d’esperar més d’un any per fer
una simple tramitació.”

 Sr. alcalde: “La qüestió va quedar en la taula de l’anterior secretària, perquè volia
mirar-ho amb més deteniment. No sa ser el govern en aquest cas qui ho va aturar.
Com  sap  vosté,  la  secretària  va  tindre  una  baixa  molt  llarga,  van  arribar  les
eleccions, i ve en un dels primers plenaris ordinaris de la legislatura que ha pogut
vindre el tema; ha hagut altres qüestions i els recursos del Departament d’Urbanisme
són limitats,  per això volem ampliar-lo;  en un dels primers plenaris  ordinaris ha
vingut. El motiu del retard va ser perquè l’anterior secretària volia estudiar-ho amb
més deteniment.  No va poder  per  la  baixa  tan  llarga;  i  deprés  es  va  jubilar,  ha
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canviat la corporació. Aquest és el motiu pel qual aquest expedient, en altres potser
no, però en aquest sí, ha tardat un any.”

El  Ple  de  l'Ajuntament,  per  majoria,  amb  14  vots  favorables  (6  vots  del  Grup
Compromís per Oliva, 5 vots del Grup Socialista Municipal, 2 del Grup Municipal del
Partido Popular, i 1 del Grup Municipal Ciudadanos), i 6 abstencions (del Grup Projecte
Oliva) acorda aprovar el dictamen transcrit precedentment.

NOVÈ.- DICTAMEN CI DE SERVEIS SOCIOCULTURALS SOBRE L’ACORD
DE CONVALIDACIÓ DEL DECRET D’ALCALDIA NÚM. 1443/19, PEL QUAL
ES VA CONCEDIR A LA PARRÒQUIA DE SANT ROC UNA SUBVENCIÓ
EXCEPCIONAL,  DE  12.000  €.  PER  A  L’OBERTURA  GRATUÏTA  DEL
TEMPLE,  CAPELLA  DEL  CRIST  I  REFUGI  ANTIAERI  DE  LA  GUERRA
CIVIL  I  EL  CORRESPONENT  CONVENI  DE  COL·LABORACIÓ  ENTRE
L’AJUNTAMENT D’OLIVA I LA PARRÒQUIA DE SANT ROC.

Abans de ratificar la inclusió de l’assumpte, es produeixen les manifestacions que tot
seguit s’indica:

 Sr. Llopis Ibiza: “Després ja explicarem, estic segur que la urgència, igual que el
punt, tirarà endavant;  després ja explicarem el punt; però abans sí que aprofitaré
aquesta oportunitat per dir que hui portem açò ací perquè no va haver quòrum en la
comissió. No va haver quòrum, Sr. alcalde. Una part de la societat que tenen vostés
no va aparéixer a la comissió. Quatre dedicacions exclusives del Partit Socialista,
dos assessors i un secretari; i no van aparéixer en la comissió pertinent. Jo crec que
tenen mitjans suficients per a poder vindre i no haver de fer perdre el temps a la
resta de regidors, que també tenen coses a fer; per exemple, la meua regidora no té
cap dedicació, ni parcial, ni res, i va estar complint amb el seu deure de regidora. I
els  demanaria  i  els  pregaria  que  açò  siga l’última  vegada que  passe  en  aquesta
legislatura, perquè vostés tenen un sou molt important, tenen moltes dedicacions i
moltes col·laboracions, perquè vostés no vagen a una simple comissió on es tracten
temes tan importants com el que tractarem ara.”

 Sr. alcalde: “Simplement dir-li que la situació és excepcional, però no és la primera
vegada  que  es  dóna.  Primer,  ni  els  secretaris  ni  els  assessors  poden  accedir  a  les
comissions, no són membres, que no són càrrecs públics, no existeixen els dos assessors
que ha dit vosté. Vosté sabrà. En segon lloc dir-li que la membre titular, encara que no
forma part del meu grup em permet dir-ho, estava fent la seua feina, com a regidora
Delegada de  Medi Ambient,  estava  en  l’òrgan  rector  del  Parc  Natural  de la  Marjal
Oliva-Pego, i per tant estava exercint les seues responsabilitats en un altre òrgan al qual
va haver d’acudir. Ja sé que em dirà; pensava qeu arribaria a temps i no va arribar a
temps i és l’explicació per la qual no va haver quòrum, a banda d’altres explicacions
que ja es van dir allí en la comissió, i en la Junta de Portaveus, d’una qüestió tècnica.
Hauria hagut quòrum, però no tots els grups polítics designen com a suplents a la resta
de membres del grup, en cas d’absència d’algun company a la comissió informativa.”
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 Sra. Morell Gómez: “Com és un membre del meu grup també voldria justificar la
seua absència; va estar en la Junta Rectors del Parc. Li van dir que havia de presidir
la junta, per tant es va haver de quedar fins al final de la reunió. En aquell moment,
la resta de membres que podríem haver substituït, estàvem acompanyant al sector de
Gastroliva als actes de l’associació, perquè nosaltres vam assistir als actes que ens
havien convidat. Excusar l’absència, que va ser per un impediment superior pel qual
la regidora no va poder estar.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Ja he dit que són cinc regidors. Tots no estaven a Gastroliva; jo
sé qui estava a Gastroliva i qui no. No estava tot el Grup Socialista, li ho puc assegurar.
És a dir, són excuses. I vosté, Sr. alcalde, l’explicació que ens dóna dels reserves de tots
els  grups,  el  Partit  Socialista  té  la  mateixa  classe  de  substituir  el  seu  component
principal de la mateixa forma que té el Partit Popular, és a dir qualsevol membre del
Partit Socialista pot substituir-los. I disculpen, no són assessors, són col·laboradors, així
ens ho va fer entendre vosté en la comissió que li vaig dir que els assessors ja estaven
treballant a l’ajuntament, sense estar nomenats encara com a assessors.”

 Sr. alcalde: “Sr. Llopis; estem parlant de justificar la falta; no podem entrar a obrir
nous debats. Ja ho ha explicat vosté.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  ratificar  la
inclusió en l’Ordre del Dia, de conformitat amb el que assenyala l’article 82.3 del ROF.

Tot seguit, es dóna compte de la Proposta d’Acord, que en relació a aquest assumpte,
formula el Sr. alcalde- president , amb data 21 de novembre de 2019, i que diu així:

“PROPOSTA D'ACORD
En data  24 de maig de  2019,  per  Decret  d'aquesta  Alcaldia  Núm.  1443/19,  es  va  resoldre
concedir  a la Parròquia de Sant  Roc d'Oliva una subvenció excepcional  prevista en l'article
22.2.c) de la Llei de Subvencions, de 12.000 euros, per a l'obertura gratuïta al públic del temple
parroquial  (s.  XIX),  juntament  amb la Capella  del  Crist  (s.  XVIII),  el  refugi  antiaeri  de  la
Guerra Civil i altres vestigis del període en què el temple va albergar la Base de Carabiners
núm.  1  (1937-39),  i  aprovar  el  conveni  de  col·laboració  entre  l'Ajuntament  d'Oliva  i  la
Parròquia de Sant Roc a tals efectes.

Tot això sobre la base del seu interés històric, artístic, patrimonial i cultural, amb el valor afegit
de tractar-se d'un dels vestigis locals més importants del patrimoni històric i arqueològic civil i
militar  de  la  Guerra  Civil,  i  en compliment  dels  acords  pel  Ple  de l'Ajuntament,  en sessió
ordinària celebrada el dia 26 d'abril de 2018, d'adoptar el compromís d'iniciar els tràmits d'un
expedient  per  a  la  signatura  d'un  conveni  de  col·laboració  entre  l'Ajuntament  d'Oliva  i  la
Parròquia de Sant Roc d'Oliva, amb tal finalitat.

En l'estipulació DESENA de l'indicat  conveni  es fixava el  termini  de vigència d'aquest,  de
conformitat amb el que es preveu en l'article 49 h) de la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de Règim
Jurídic del Sector Públic, en un any. Considerant-se aquest l'exercici econòmic comprés entre l'1
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de gener fins al 31 de desembre de 2019. Si bé, a fi de donar continuïtat a la difusió d'aquest
patrimoni cultural que alberga la Parròquia de Sant Roc i de possibilitar la posada en marxa d'un
projecte que permeta recuperar i posar en valor tant el refugi antiaeri de la guerra Civil, com
d’altres vestigis del període en què el temple va albergar la Base de Carabiners núm. 1,  es
proposa ampliar  el  termini  de vigència  al  màxim legal  permés.  Això és,  quatre  anys,  amb
possibilitat de pròrroga per un període de fins a quatre anys addicionals.

Atés que ens trobarem davant una despesa plurianual, resultarà d'aplicació el que es disposa en
l'article 174 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el Text Refós de
la Llei d'Hisendes Locals, i en aquest cas, l'autorització o realització de les despeses de caràcter
plurianual se subordinarà al crèdit que per a cada exercici autoritzen els respectius pressupostos.

Per part seua, en l'expedient administratiu instruït per a l'adopció de la resolució per la qual
s'atorgava aquesta subvenció, es va emetre informe per la secretària acctal. d'aquest Ajuntament,
en  data  24  de  maig  de  2019,  en  el  qual  entre  altres  extrems  s'advertia  de  la  inexistència
d'informe del responsable de l'àrea justificant el caràcter extraordinari de la subvenció a atorgar,
del  preceptiu  informe  previ  de  fiscalització  per  la  Sra.  interventora  municipal,  i  de  la
incompetència d'aquesta Alcaldia per al seu atorgament, de conformitat amb el preceptuat en
l'article 21 de l'Ordenança General municipal reguladora de la concessió de subvencions i la
Base 25 de les d'Execució del Pressupost municipal per a l'exercici 2018.

Per  això,  s'ha  incorporat  informe  de  l'arqueòleg  Municipal,  de  data  21  d'octubre  de  2019,
justificatiu del caràcter extraordinari de la subvenció, i s'eleva al Ple de la Corporació proposta
de convalidació.

Per la Sra. interventora, respecte de la proposta plantejada, s'emet en data 19 de novembre de
2019 l'oportú informe de fiscalització, en el qual s'indica, entre altres extrems, la necessitat de
modificar l'estipulació tercera del Conveni en els termes que assenyala, si la proposta contempla
la concessió durant quatre anys d'una subvenció de 12.000 euros anuals.

Sobre la base de tot això, és pel que es proposa al Ple de l'Ajuntament, previ dictamen de la
Comissió Municipal Informativa corresponent, i a la vista de l'informe de la secretària acctal. de
24 de maig de 2019, de l'informe de l'arqueòleg municipal, de data 21 d'octubre de 2019, i
l'informe de fiscalització, la següent PROPOSTA D'ACORD

PRIMER.- Convalidar el Decret de l'Alcaldia Núm. 1443/19, pel qual es va resoldre concedir a
la Parròquia de Sant Roc d'Oliva una subvenció excepcional prevista en l'article 22.2.c) de la
Llei de Subvencions, de 12.000 euros, per a l'obertura gratuïta al públic del temple parroquial (s.
XIX), juntament amb la Capella del Crist (s. XVIII), el refugi antiaeri de la Guerra Civil i altres
vestigis del període en què el temple va albergar la Base de Carabiners núm. 1 (1937-39), i es va
aprovar el conveni de col·laboració entre l'Ajuntament d'Oliva i la Parròquia de Sant Roc a tals
efectes.

SEGON.- Modificar  l'apartat  2  de l'estipulació TERCERA del  Conveni  signat  relativa  a  la
quantia a aportar, que passa a tindre la següent redacció:
“2.-  L'Ajuntament d'Oliva aportarà al  Projecte,  dins dels exercicis  econòmics 2019-2022,  la
quantitat  de  12.000  euros  anuals,  amb  càrrec  a  la  partida  pressupostària  corresponent  i
condicionat a l'existència de crèdit adequat i suficient en aquesta.”
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TERCER.- Modificar  l'apartat  1  de  l'estipulació  DESENA  del  Conveni  signat  relativa  al
termini  de  vigència  del  conveni,  ampliant-lo  fins  a  quatre  anualitats,  havent  de contemplar
anualment el pressupost municipal l'aplicació pressupostària oportuna per a satisfer la subvenció
a concedir, que passa a tindre la següent redacció:

“1. El terme de vigència d'aquest Conveni, conforme al que es preveu en l'article 49 h) de la Llei
40/2015, d'1 d'octubre de Règim Jurídic, del Sector Públic, és de quatre anys. Considerant-se
aquest els exercicis econòmics compresos entre l'1 de gener de 2019 i el 31 de desembre de
2022.

En qualsevol  moment  abans  de  la  finalització  del  termini  previst  en  l'apartat  anterior,  tant
l'Ajuntament d'Oliva com la Parròquia de Sant Roc podran acordar la seua pròrroga per un
període de fins a quatre anys addicionals o la seua extinció.”

QUART.- Notificar el present acord al representant de la parròquia de Sant Roc, Sr.  Javier
Catalá Bertomeu, als efectes oportuns.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. alcalde: “Aquesta és una qüestió que ja es va debatre, crec recordar, allà per
abril de 2018, que es va aprovar una moció que parlava d’iniciar els tràmits per a la
signatura  o  aquest  conveni;  i  ja  es  parlava  de  l’alt  valor  patrimonial  que  té  la
parròquia de sant Roc, parlant dels element principals, que s’esmenten en el mateix
conveni. El conveni, a la fi, va arribar el mes de maig, no hi havia possibilitats de
convocar plenaris, la parròquia estava complint feia temps, sense conveni, amb totes
i  cadascuna  de  les  estipulacions  pel  que  fa  a  l’assumpció  de  totes  despeses
necessàries  per  a  dur  endavant  i  posar  en  valor  tot  aquest  patrimoni,  despeses
d’electricitat, de llum, de contractació de personal, de fullets, de projeccions, etc. i
es va aprovar  el  conveni  per  Decret  de l’Alcaldia,  tal  com es va explicar  en el
plenari  passat,  a  conseqüència  d’una  pregunta  crec  que  del  Sr.  Mata;  em  vaig
comprometre  que  en  aquest  plenari  vindria  la  ratificació  del  conveni  firmat  per
Decret de l’Alcaldia, i a més, com que volem donar-li un caràcter plurianual, vindria
recollit el caràcter plurianual, com es diu en la mateixa proposta d’acord. Dir que ha
hagut una modificació, a conseqüència dels informes municipal, la rectificació de la
clàusula tercera, per allò de vincular-ho a l’existència de crèdit disponible, com diu
la legislació; i també s’han aportat nous informes, de l’arqueòleg, d’utilitat pública
del conveni, i la mateixa parròquia ha aportat la documentació que se li va requerir
d’estar al corrent de les obligacions pel que fa a la Seguretat Social. Simplement, per
no repetir  tot  allò que ja s’ha repetit  fins en tres plenaris,  donar les gràcies a la
parròquia, perquè estem acabant l’any; em consta, perquè ho he vist personalment,
que no només s’està fent allò que estipula el conveni sinó molt més, i em consta
també que el nombre de visitants que té en aquest moment és molt important, i posar
en valor culturalment i turísticament tot això en un enclavament tan important com
és el  Raval  i  com és el  centre històric,  és important  i  l’ajuntament  ha d’estar al
costat.”
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 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo crec que la destinació d’aquestos diners està més que
justificats, i més en una zona com és el Raval del nostre nucli antic, que és una zona
que precisament necessita una reactivació en tots els aspectes. La part turística és
important per fer efectiva la reactivació, i sobretot també en la recerca del que és el
patrimoni històric religiós i civil; a més, on van destinats aquestos diners serà un
motiu clar per a posar en valor aqueixa part del nostre patrimoni. Tot allò que vaja a
recuperar  el  nostre  patrimoni  sempre  és  important,  i  més  si  és  d’una  forma
justificada i racional com és la que es proposa; i per tant d’una quantitat plurianual,
de 12.000 euros a l’any, durant quatre anys, i seran 48.000 euros en total; però que
estic segur que no només la societat, els nostres veïns i veïnes, li trauran un profit
important,  sinó  totes  aquelles  persones  que  vinguen  a  visitar  aqueixa  magnífica
parròquia de sant Roc, que tenim, les parts adjacents al que és la capella del Crist, i
sobretot també allò que ja es va descobrir, tota la part corresponent a la guerra civil,
que és la part on estaven l’antiga base de carrabiners, i el refugi antiaeri. Pense que
és una part important del nostre patrimoni a preservar i a tindre en compte i present
de tot allò que en el seu moment va passar. Per tant, i com no pot ser d’altra forma,
aquest grup votarem a favor de la proposta.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Nosaltres voldríem assenyalar que per part de la parròquia s’està
portant a terme una tasca per conservar i posar en valor els vestigis que queden, com
ara  el  refugi  antiaeri,  i  diverses  anotacions  en  les  columnes  i  murs,  escrits,
segurament,  pels  carrabiners  aquarterats.  Refugis  antiaeris  que  es  van  construir
davant el perill de bombardeig de l’aviació nacional en base a Mallorca, que es van
construir a Oliva un total de cinc refugis, i en concret el refugi núm. 5 correspon al
que se situa davall  del carrer del Fossar. Segons documentació de 1939, la seua
capacitat era d’unes 300 persones. El conveni que ara es vota permetrà dur endavant
aquest projecte, la base del qual és que el temple siga visitable per als turistes i gent
del poble i que tots puguem gaudir de tot el que ofereix el temple, la capella del
Crist, els evangelistes d’Antonio Cortina, els altars, les imatges, etc. sense oblidar
els  vestigis  de  l’etapa  com  a  base  de  carrabiners  que  hem  esmentat.  Això
s’acompanya amb l’audiovisual preparat amb motiu de la interessant iniciativa. Però
dit tot açò i donant tot el suport a aquesta proposta els he de dir, primera, per què es
va fer en Decret en el seu dia; si es podia solucionar convalidant-ho, per què ens
hem esperat a final d’any, en compte de fer una cosa que es podia fer molt abans. El
Grup Popular  està  d’acord  amb aquesta  mesura;  aquest  conveni  ens  sembla  una
magnífica proposta, però estic en desacord que s’haja tramitat malament i tan lent,
perquè açò s’hauria pogut fer abans; la parròquia ha posat la justificació del segon i
tercer  trimestre;  al  conserge  estan  pagant-li  la  nòmina,  la  llum,  a  causa  que  la
parròquia ja ho ha justificat. Creiem que en setembre hauria d’haver-ho portat al Ple
i ho hauríem solucionat, convalidant-ho; i la parròquia no hauria d’haver esperat tant
de temps per cobrar unes despeses que ja ha efectuat i està justificat.”

 Sr. Mata Cots: “A ningú de nosaltres se’ns escapa que el temple parroquial de sant
Roc és un dels  edificis  més emblemàtics  de la  nostra  ciutat,  alhora que un dels
edificis més bonics que tenim, especialment si parlem de la capella del Crist. A més
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de suposar un edifici emblemàtic de la ciutat, que ha transcorregut generació rere
generació, ha sigut lloc de culte alhora que lloc i punt d’encontre, hui en dia està
sent una de les principals ofertes turístiques de la ciutat, com va fer esment el Sr.
Calafat en l’últim plenari, a la pregunta que aquest portaveu va formular al respecte,
pregunta que també es va aprofundir en un registre d’entrada per part meua, el dia 8
de  novembre  de  2019,  en  què  demanava  precisament  això  que  apuntava  el  Sr.
Llopis, que es tramitara el més aviat possible, perquè era la parròquia qui estava en
aquest  moment  posant  tot  l’esforç,  econòmic  i  personal,  perquè  aqueix  servei
d’obertura del temple no es tallara, a causa de l’èxit que tenia, i a més com de bé li
venia a la feligresia el fet que la parròquia estiguera mostrada i oberta contínuament.
Simplement apuntar això, i celebrem que amb aquest conveni s’haja prorrogat per a
més anys. I també celebrem que per fi arribe la convalidació del conveni, i ens unim
a l’agraïment que ha traslladat anteriorment l’Alcaldia, ens unim a l’agraïment cap a
la parròquia pel servei que està prestant, per l’esforç que ha fet per dur a terme el
servei durant el temps que no ha estat l’ajuntament complint com tocava. I sense
més a afegir, nosaltres donarem suport, i recolzarem sempre totes aquestes propostes
que hui ja consolidem per a la parròquia de sant Roc, i sempre que el regidor de
Turisme, o de Patrimoni, vulguen impulsar cap a les altres parròquies, que també
tenen el seu atractiu artístic i per als visitants de la nostra ciutat, també donarem el
recolzament.”

 Sr. alcalde: “En la intervenció he dit per què en maig es va aprovar per Decret de
l’Alcaldia; no hi havia plenaris a la vista i considerava que emanava d’una moció
que es va aprovar per unanimitat en aquest Ple, i considerava que era una forma de
plasmar per escrit, o avançar, igual que de vegades es ratifiquen les al·legacions que
hem fet anteriorment, es van fer per Decret de l’Alcaldia i després es van ratificar,
tot  i  que  eren  competència  del  Ple;  igualment  ho  va  considerar  així  l’Alcaldia.
Efectivament  s’ha  endarrerit  molt,  com saben  vostés  els  departaments  tenen  els
recursos que tenen, són moltes les necessitats, i de vegades els mateixos regidors
delegats o l’Alcaldia voldrien que les qüestions anaren molt més ràpid. Jo ja li he
demanat personalment disculpes als representants de la parròquia. Afortunadament
ara, amb aquesta convalidació, de caràcter plurianual, aquesta situació no es donarà.
I no tinc més explicacions.”

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels assistents, acorda:

Primer.-  Convalidar  el  Decret  de  l'Alcaldia  Núm. 1443/19,  pel  qual  es  va resoldre
concedir  a  la  Parròquia de Sant  Roc d'Oliva una subvenció excepcional  prevista  en
l'article 22.2.c) de la Llei de Subvencions, de 12.000 euros, per a l'obertura gratuïta al
públic del temple parroquial (s. XIX), juntament amb la Capella del Crist (s. XVIII), el
refugi  antiaeri  de  la  Guerra  Civil  i  altres  vestigis  del  període  en  què  el  temple  va
albergar  la  Base  de  Carabiners  núm.  1  (1937-39),  i  es  va  aprovar  el  conveni  de
col·laboració entre l'Ajuntament d'Oliva i la Parròquia de Sant Roc a tals efectes.
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Segon.- Modificar l'apartat 2 de l'estipulació TERCERA del Conveni signat relativa a la
quantia a aportar, que passa a tenir la següent redacció:

“2.-  L'Ajuntament  d'Oliva  aportarà  al  Projecte,  dins  dels  exercicis  econòmics  2019-
2022,  la  quantitat  de  12.000  euros  anuals,  amb  càrrec  a  la  partida  pressupostària
corresponent i condicionat a l'existència de crèdit adequat i suficient en aquesta.”

Tercer.-  Modificar l'apartat 1 de l'estipulació DESENA del Conveni signat relativa al
termini  de  vigència  del  conveni,  ampliant-lo  fins  a  quatre  anualitats,  havent  de
contemplar anualment el pressupost municipal l'aplicació pressupostària oportuna per a
satisfer la subvenció a concedir, que passa a tenir la següent redacció:

“1. El terme de vigència d'aquest Conveni, conforme al que es preveu en l'article 49 h)
de la Llei 40/2015, d'1 d'octubre de Règim Jurídic, del Sector Públic, és de quatre anys.
Considerant-se aquest els exercicis econòmics compresos entre l'1 de gener de 2019 i el
31 de desembre de 2022.

En qualsevol moment abans de la finalització del termini previst en l'apartat anterior,
tant l'Ajuntament d'Oliva com la Parròquia de Sant Roc podran acordar la seua pròrroga
per un període de fins a quatre anys addicionals o la seua extinció.”

Quart.- Notificar el present acord al representant de la parròquia de Sant Roc, Sr. Javier
Catalá Bertomeu, als efectes oportuns.

DESÈ.-  DICTAMEN  CI  DE  SERVEIS  SOCIOCULTURALS  SOBRE  LA
PROPOSTA  DEL REGIDOR  DE CULTURA  DE DECLARACIÓ DE L’ANY
2020 COM A ANY DEL PALAU COMTAL DELS CENTELLES.

Prèvia ratificació, per unanimitat dels membres assistents, de la seua inclusió en l’Ordre
del Dia, de conformitat amb el que assenyala l’article 82.3 del ROF, es passa a examinar
la proposta:

Informats  de  la  proposta  que  formula  el  Sr.  regidor  de  Cultura,  amb  data  22  de
novembre de 2019, que diu:

“Acord sobre Declaració de l’any 2020 Any del Palau dels Centelles.

ANTECEDENTS
Que en data 18/11/2019 i número de Registre d’Entrada 2019/18576, el Sr. Antoni Esteve Blai,
com a  President  de  l’Associació Cultural  Centelles  i  Riusech,  va  sol·licitar  a  l’Ajuntament
d’Oliva, que amb motiu del centenari de la declaració del Palau dels Centelles com a monument
Històric-Artístic  Nacional,  que  s’incloga  en  el  plenari  de  l’Ajuntament  del  proper  28  de
novembre de 2019. un punt de l’ordre del dia per tal de declarar l’any 2020, any del Palau dels
Centelles per tal de reprendre la noble tasca de la seua recuperació definitiva.
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PROPOSTA D’ACORD
Consegüentment es proposa a la Comissió Informativa de Serveis Socioculturals, que Vista la
sol·licitud de l’Associació Cultural Centelles i Riusech així com la documentació aportada ,
dictamine favorablement i eleve al Ple de la Corporació, la següent proposta d’acord:

- Declarar l’any 2020, Any del Palau dels Centelles”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen: 

 Sr. Llorca Esteve: “Agrair la voluntat de portar aquestos dos punts al plenari per la
seua ratificació.  En la passada Comissió ordinària de Serveis Socioculturals  dels
dimarts  19  de  novembre  es  va  informar  del  registre  d’entrada  realitzat  per
l’Associació  Centelles-Riusech,  on  exposava  la  voluntat  de  demanar  que  la
corporació declarara l’any 2020 l’any del palau dels Centelles, ja que el 23 de juliol
de 1920 va ser declarat monument històric artístic nacional el palau, i el pròxim any
farà cent anys d’aquesta efemèride.  Hi ha diferents antecedents d’aquest tipus de
declaracions  per  part  de l’ajuntament,  tot  coincidint  amb diferents  aniversaris,  o
dates assenyalades, de fets o personatges importants de la nostra ciutat, l’exemple
més recent el tenim en la declaració l’any 2010 de l’any Ciscar, on vam celebrar el
250  aniversari  del  seu  natalici.  Altres  efemèrides  que  s’han  celebrat  han  sigut
l’aniversari  del  comtat  i  del  naixement  de  Gregori  Maians,  l’any 1999.  Amb el
centenari  d’aquesta  declaració,  l’ajuntament  i  la  l’Associació  Centelles  Riu-Sech
col·laboraran en un seguit d’accions commemoratives per a posar en valor i difondre
la riquesa patrimonial del palau i la seua importància arquitectònica i històrica. Dins
de les accions que es pretenen dur a terme s’inclouran visites, exposicions, xerrades,
taules rodones, i un seguit d’accions com es van fer en l’any Ciscar. La recuperació
del palau ha estat en l’agenda municipal des del primer pla director d’adquisició de
les cases, aprovat en la sessió plenària de 27 de juliol de 2000, per unanimitat. Des
d’aquell  han s’han anat adquirint  immobles i  ampliant-se els estudis per a poder
emprendre la seua recuperació. L’any passat, amb l’aprovació del pla director i el fet
de la consecució d’una ajuda dels fons FEDER, valorada quasi en 200.000 euros,
s’ha  donat  una  empenta  definitiva  per  a  fer  realitat  el  fet  de  tornar  a  tindre’l
efectivament, i per a tots els olivers, el que és el palau. D’ací a poc temps començarà
la primera fase de les obres de recuperació, per a anar descobrint el que queda i per
fi fer-li justícia, desterrant l’abandonament i la desídia a la qual s’ha vist sotmés, i
aprofundir en el seu coneixement i la seua constatada singularitat, i el més important
per traure el seu potencial com a dinamitzador del nostre nucli antic i de la nostra
ciutat, i posar-lo a disposició i abast de tots els olivers i visitants. Igual que passa
amb l’església de sant Roc amb el conveni que s’ha ratificat abans. Per això trobem
que aquesta declaració és important, i un incentiu més per a posar en el mapa el
nostre palau.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo, votarem el Grup Ciudadanos a favor de la proposta per
a declarar l’any 2020 com l’any del palau dels Centelles, perquè pense que tot el que
siga posar en valor part de la nostra història, sempre és important; i més una figura
tan simbòlica  per  a  la  història  del  nostre  poble,  com és el  palau,  per  tot  el  deu
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significat que té, i sobretot la família que el representa. Però tampoc podem crear
expectatives, com si diguérem el palau el tenim ahí al costat i el podem visitar. La
gent ha de saber què n’hi ha; pràcticament del palau hi ha una part del palau, que no
és visible, que està dins de les cases; que això, com vosté ha dit, l’ajuntament va
començar a adquirir precisament per a recuperar aqueixes parts del palau. Però això
no és una tasca d’un any, ni de dos, ni de tres, és una cosa costosa en el temps, i
econòmicament. I per tant, jo a més d’això, d’aquesta declaració, que em sembla bé
tot això que siga posar en valor, com he dit, i més una part del nostre nucli antic, per
tot el tema històric, i a més la possibilitat de poder mostrar alguna cosa més als
nostres visitants, pense que hauríem de demanar també ajuda; ajuda externa, perquè
no tenim els  recursos  econòmics  suficients,  per  molt  que  l’ajuntament  estiga  bé
econòmicament,  per a poder rehabilitar  i traure i posar en valor aqueixa part del
palau que no és visible. Demanaria ajuda a la Generalitat,  al govern de l’estat,  i
també a la Unió Europea, perquè ens tiren una mà, perquè no parlem d’una inversió
d’un milió d’euros, estem parlant de moltíssim més; i això nosaltres no tenim una
economia suficientment potent per a poder traure-li el valor que es mereixeria totes
les restes que queden del palau. Per tant, a banda d’això de la declaració, que està
molt bé com a referent, coma recordatori de la història important d’aquest palau,
també  hem  d’aprofundir  en  la  possibilitat  d’intentar  recaptar  fons  externs,  o
supramunicials, per a poder rehabilitar aqueixes parts. A través dels fons municipals
no serà suficient; podràs rehabilitar una part molt xicoteta a un cost important, i això
es farà  etern,  i  farà  que la  gent  acabe  cansant-se i  no creient  amb la  figura tan
important  que  és  el  palau.  Per  tant,  demanaria,  a  banda  de  la  proposta,  que  es
treballe en aquest sentit, i que es treballe de veres i amb gana, perquè si no rebem
ajuda econòmica externa, difícilment podrem posar en valor aquesta part important
de la nostra història, com és el palau dels Centelles.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Com no podia ser d’altra forma, el Grup Popular també recolzarà
aquesta iniciativa. Ho ha explicat molt bé el regidor de Cultura i també ens adherim
a les paraules del companys de Ciutadans, el portaveu Sr. Salazar. I estem a favor
perquè  està  bé  commemorar  els  cent  anys  de  la  declaració  del  palau,  com  a
monument  històric  artístic,  és  com deien  abans  en  aquell  moment  els  béns  del
patrimoni  nacional.  Han passat durant aquestos anys moltes coses,  i  està bé que
Oliva recorde en 2020 aqueixa declaració tan important a nivell nacional. Va ser el
segon  monument  a  la  província  de  València  a  obtindre  aquesta  declaració.  I
nosaltres,  no podria  ser  d’una altra  forma,  que en 2020 hem d’estar  ahí  per  fer
recordar i fer tot tipus de promoció. Afegir que tot el que ha dit el nostre company,
el Sr. Salazar, si hem de tirar per a millorar el nucli antic, i amb això el palau, hem
de posar-nos ja a fer treball de valent i buscar aqueixes subvencions.”

 Sr. Mata Cots: “Nosaltres donarem recolzament a aquesta proposta, com ja vam
transmetre  en  la  comissió  non  nata,  que  no  en  aquell  moment  vam  celebrar;
donarem  suport  perquè  a  més  considerem  molt  important  que  en  aquest  poble
d’Oliva, que tradicionalment està tan dividit i té tants pocs punts de cohesió, i unió,
una figura com els Centelles, la família dels Centelles, pot resultar important per a
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crear un poc de sentiment patri entre els olivers, un poc d’estima cap al poble. Per
això considerem molt important les celebracions d’any Centelles a Oliva, perquè a
més ens poden servir com una mena de marcar una fita històrica a partir de la qual,
sobretot  els  més  xicotets,  puguen  començar  a  conéixer  la  família  de  Serafí  de
Centelles,  i  la  resta  de  la  família,  i  que  puguera  d’alguna  forma  enriquir-se  el
coneixement dels nostres menuts en el patrimoni i la cultura del nostre poble. Per
això també demanarem des d’aquest grup municipal que la Regidoria de Cultura,
per favor, ens faça partícips de la programació dels actes, en tota la programació, tal
com es vagen programant els actes, per tal que tots els grups municipals puguem
donar  el  nostre  parer  en  un  seguit  d’actes  que  considerem  que  pot  tindre  una
importància capital i pot ser un abans i un després, sobretot pel que respecta al fet de
donar a conéixer la figura dels Centelles, la seua importància històrica i cultural al
nostre poble, i també començar a crear un poc de sentiment, d’estima, al que pot ser
allò que intuïm del palau; aqueix palau que està un poc cobert, que malauradament
es va perdre la subvenció de l’un i mig cultural, però és un camí de llarg recorregut,
com ha explicat el Sr. Salazar, perquè queden encara cases per adquirir, i aqueix va
ser el  punt  a partir  del  qual  va caure en la  fallida  la  proposta  per  a  entrar  a  la
subvenció de l’un i mig cultural.  Però de totes formes, considerem, des d’aquest
grup municipal  que  és  important  tant  la  vessant  cultural,  com patrimonial,  com
també  tot  allò  que  puga derivar  a  partir  de  les  ramificacions  que  puguen partir
d’aqueixa fita històrica que pot ser l’any 2020, any Centelles.”

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels assistents, acorda: 

Primer.- Declarar l’any 2020 com Any del Palau dels Centelles, per tal de rependre la 
tasca de recuperació del monument i fomentar el coneixement , entre la població de la 
ciutat, del seu interès històric i artístic.

Segon.- Notificar el present acord al representant de l’Associació Centelles i Riusech, 
als efectes oportuns.”

ONZÉ.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL PROJECTE OLIVA PROPOSANT
LA  MODIFICACIÓ  DE  L’ORDENANÇA  FISCAL  REGULADORA  DE
L’IMPOST  SOBRE  L’INCREMENT  DE  VALOR  DELS  TERRENYS  DE
NATURALESA URBANA.

Es dóna compte de la Moció presentada pel Grup Municipal Projecte Oliva, amb
registre  d’entrada  núm.  18374,  de  data  13  de  novembre  de  2019,  que  diu
textualment:

MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  PROJECTE  OLIVA  (PRO)  PROPOSANT
MODIFICAR  L'ORDENANÇA  FISCAL  REGULADORA  DE  L’IMPOST  SOBRE
L'INCREMENT DE VALOR DELS TERRENYS DE NATURALESA URBANA
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El Grup Municipal Projecte Oliva (PRO) en l'Ajuntament d’Oliva a través de la seua portaveu
Yolanda Pastor Bolo, a l'empara del que disposa l'article 97.3 del Reial Decret 2.568/1986 pel
qual s'aprova el Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals;
i d'acord amb el que estableix la Llei 7/1985 Reguladora de les Bases de Règim Local, eleva al
Plenari la següent MOCIÓ, per al seu debat i votació.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS
En el  plenari  de data 31 d'octubre del  2013 es va modificar l'art.  9.2 de l'Ordenança fiscal
reguladora  de  l’Impost  sobre  l’Increment  del  Valor  dels  Terrenys  de  Naturalesa  Urbana
(IIVTNU-Plusvàlues),  en el sentit  de modificar el coeficient de bonificació previst per als 5
anys posteriors a l'aprovació d'una nova ponència de valors cadastrals.

En el cas d'Oliva, la nova ponència va entrar en vigor l'1 de gener del 2014. I, per tant, esta
bonificació del 60% ha estat aplicant-se des del 2014 fins el 2018 (ambdós inclosos).

O siga, que des de l'1 de gener del 2019 ja no està vigent dita bonificació. Això implica per als
contribuents un augment del 150% en dit impost (IIVTNU-Plusvàlues), que ve a sumar-se a la
pujada del 3,7% de l'IBI Urbà, i a la pujada del 10% de l'ICIO.

Exercicis
Base imposable 

de l'impost
Tipus impositiu Quota íntegra

Bonificació 
prevista art. 9.2

Quota líquida 
(= definitiva)

2014-2018 10.000 28,0% 2.800 60,0% 1.120

2019 10.000 28,0% 2.800 0,0% 2.800

1.680

Percentatge d'increment: 150%

Diferència:

Així les coses, seria necessari baixar un 150% el tipus impositiu per tal de neutralitzar aquesta
pujada tan desmesurada de l'impost. O modificar proporcionalment (per aconseguir la mateixa
minoració  del  150%)  els  percentatges  d'increment  anuals  que  regula  l'art.  107.4  del  Real
Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley
Reguladora de las Haciendas Locales.

Exercicis
Base imposable 

de l'impost
Tipus impositiu Quota íntegra

Bonificació 
prevista art. 9.2

Quota líquida 
(= definitiva)

2014-2018 10.000 28,0% 2.800 60,0% 1.120

2020 10.000 11,2% 1.120 0,0% 1.120

0

Percentatge d'increment: 0%

Diferència:

És a dir, baixar el tipus impostiu fins un 11,2%. D'aquesta forma es neutralitza la pujada del
150% produïda durant el present exercici 2019. Una baixada possible i legalment prevista, atés
que el tipus impositiu actualment vigent (del 28%) està molt a prop del tipus màxim previst a
l'art. 108.1 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto
refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales.

I, a més, una bonificació aprovada pel Ple, però no aplicada
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A més a més, en el punt 9é de la sessió ordinària del Ple de l’Ajuntament celebrada el dia 25
d’octubre del 2018, amb 8 vots favorables (4 del Grup Socialista, 3 del Grup Projecte-Ciutadans
d’Oliva i  1  del  Grup EU del  País  Valencià)  i  12 abstencions (6 del  Grup PP,  5  del  Grup
Compromís per Oliva, i 1 del Grup Gent d’Oliva), es va acordar el següent:

"PRIMER.  Iniciar  l’expedient  de  modificació  de  la  Ordenança  Fiscal  Reguladora  de
l’Impost  sobre  l’Increment  del  Valor  dels  Terrenys  de  naturalesa  Urbana,  establint
bonificacions més justes en benefici d’aquells ciutadans i ciutadanes que es troben en una
situació econòmica difícil i delicada.
SEGON.  Proposem,  com a  proposta  d’estudi,  la  modificació  de  l’article  17.2  QUOTA
TRIBUTÀRIA, ampliant les bonificacions, que apareixen en el quadre, respecte a la quota
integra aplicable per a transmissions, realitzades a títol lucratiu per causa de mort a favor
dels descendents i adoptats. Els conjugues i els ascendents i adoptants, on en funció dels
trams de renta per unitat familiar els supòsits recollits (discapacitat igual o superior al 33%
i víctimes de violència de gènere) s’estableix el percentatge de la bonificació.

TRAM
D’INGRESSOS

(Ingrés unitat familiar
/nombre de membres)

Bonificació a aplicar en funció dels supòsits

Supòsit general
Amb discapacitat
igual o superior

al 33%

Víctima de
violència de

gènere
> 200 % de l’IPREM 25%
200 % de l’IPREM 40% 50% 50%
130 % de l’IPREM 50% 60% 60%
100 % de l’IPREM 60& 70% 70%
70 % de l’IPREM 70& 95% 95%
40 % de l’IPREM 95%

TERCER. Incorporar  a  la  nova redacció  de  l’ordenança fiscal  aquelles  modificacions,
reglamentació i/o matitzacions oportunes i necessàries per a regular la proposta plantejada
al punt segon.
QUART.-  Donar  trasllat  d’aquest  acord  al  departament  d’Intervenció-Tresoreria,  als
efectes oportuns".

A pesar d'això, transcorregut més d'un any des d'aquest acord, i a pesar del que disposa l'art.
41.25 del Real Decreto 2568/1986, de 28 de noviembre, por el que se aprueba el Reglamento
de  Organización,  Funcionamiento  y  Régimen  Jurídico  de  las  Entidades  Locales (ROFEL),
encara no s'ha donat compliment a aquestes propostes d'acord.

És més,  en data... ,  per part de la regidoria d'Hisenda es va tramitar una modificació de les
ordenances fiscals reguladores de l'IBI i de l'ICIO, proposant unes pujades del 3,7% i del 10%,
respectivament,  però  cap  modificació  de  l'Ordenança  fiscal  reguladora  de  l’Impost  sobre
l'Increment de Valor dels Terrenys de Naturalesa Urbana (IIVTNU-Plusvàlues) en el sentit de
donar compliment als referits acords, que ella va votar i liderar en el seu dia.

Per tots aquestos motius, i davant la desmesurada pujada de les plusvàlues en la nostra localitat,
amb les greus conseqüències que això té per a l'economia local i per a les butxaques dels nostres
conciutadans i les nostres conciutadanes,  el grup municipal Projecte Oliva (PRO) proposa al
Plenari de l'Ajuntament l'aprovació de les següents,
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PROPOSTES D'ACORD
Primer-. Adoptar  el  compromís  d'iniciar,  a  la  vista  de  la  normativa  en  vigor,  l'expedient
pertinent per tal de modificar l'article 17.1 de l'actual Ordenança fiscal reguladora de l'impost
sobre l'Increment  del  Valor dels  Terrenys de Naturalesa  Urbana (IIVTNU-Plusvàlua),  en el
sentit  de  modificar  el  tipus  impositiu  actual  (del  28%)  per  un  tipus  impositiu  de  l'11,2%.
Neutralitzant  així,  la  pujada  desmesurada  del  150%  ocasionada  amb  la  finalització  de  la
vigència de la bonificació del 60% prevista a l'art. 9.2 de la referida ordenança.

O modificar proporcionalment (per aconseguir la mateixa minoració del 150%) els percentatges
d'increment anuals que regula l'art. 107.4 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo,
por el que se aprueba el texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales.

Segon-. Atés  que,  tal  i  com  disposa  l'art.  41.25  del  Real  Decreto  2568/1986,  de  28  de
noviembre, por el que se aprueba el Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen
Jurídico de las Entidades Locales (ROFEL), els acords plenaris són d'obligat compliment per
part de l'Alcalde, no podrà aprovar-se cap pressupost municipal que contemple unes previsions
d'ingressos que ignoren la minoració del tipus impositiu establerta en el punt anterior.

Tercer-. Donar trasllat del present acord als departaments corresponents de l’Ajuntament per tal
que s'inicien els tràmits pertinents amb la finalitat de donar compliment del mateix, dins del
termini i en la forma escaient.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. Mata Cots: “L’Impost sobre l’Increment  del Valor dels Terrenys de Naturalesa
Urbana ja és un impost que per si no és pacífic; es parla moltes vegades de la doble
imposició, de la idea que l’increment del valor de les vivendes, l’increment del valor
cadastral també s’abona contínuament, perquè també serveis de base imposable per a
l’Impost de Béns Immobles de naturalesa urbana. Dins d’aquesta situació es dóna la
situació, ara mateix, que s’ha acabat la bonificació del 60% que ha estat vigent des de
l’any 2014, amb motiu de la ponència de valors que es va aprovar per part de la DG del
Cadastre, i que va comportar un increment del valor cadastral de tots els terrenys de
naturalesa urbana del nostre municipi. Per tant això ha tingut una incidència important
sobre aquest impost, popularment conegut per plusvàlua. Nosaltres el que proposem és
d’alguna forma minorar  la  pressió  fiscal  que  comporta  la  fi  a  de  la  bonificació,  si
continuem aplicant el mateix tipus impositiu. El que proposem és una reducció del tipus
impositiu, i baixar-lo a l’11.2 %, que és un tipus impositiu que d’alguna forma acabaríem
minorant l’impacte de la pujada del 60% provocada per la finalització de la bonificació.
Molt essencialment aquesta és la idea de la proposta; però com bé diu el mateix text, és
una proposta per a donar inici a un estudi de la matèria, perquè entenem a més que s’ha de
tractar tant pels funcionaris tècnics experts en la matèria, com també per la resta de grups
municipals,  que devem donar  tots  els  nostre  parer,  perquè podem entendre  que per
exemple en la passada legislatura el Sr. Salazar va presentar una proposta de bonificació
al 95% en aquells impostos de plusvàlues que es paguen amb motiu de mortis causa, i
també el Partit Socialista en el seu moment la va modificar a través d’una esmena i
adaptant-la no al 95% sinó segons tram de l’IPREM en distintes circumstàncies. Dit açò,

Pàgina: 34



AJUNTAMENT D’OLIVA

considerem que el més importat del fet que aquest assumpte puga anar endavant és la
possibilitat que a partir de Comissions d’Hisenda es puga anar treballant un text a partir
del qual tots els grups municipals puguérem arribar a un consens i reduir d’alguna forma
la pressió fiscal d’un impost que, com dic, ja d’entrada no és pacífic, que comporta a la
idea de la doble imposició o a un gravar sobre l’increment del valor d’uns terrenys que ja
s’ha anat pagant amb el pagament de l’IBI anualment.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Simplement crec que, com ha dit el portaveu de Projecte Oliva,
és una proposta important, que s’ha d’estudiar a fons; i precisament per aqueix motiu crec
que se li ha de dedicar l’atenció necessària i el temps que calga, per a fer les coses com cal
i poder que els nostres veïns es beneficien a l’hora que es puga bonificar en aquest aspecte
en el tema de les plusvàlues. Per tant agarrem la paraula del proponent i recolzarem el que
proposa en aquest moment el portaveu de Projecte Oliva.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Nosaltres també recolzarem la proposta que ha fet el portaveu del
Projecte Oliva,  la veritat  que la moció és molt  clara  i  en diversos paràgrafs ho diu
clarament. En el cas d'Oliva, la nova ponència va entrar en vigor l'1 de gener del 2014. I,
per tant, esta bonificació del 60% ha estat aplicant-se des del 2014 fins al 2018, ambdós
inclosos. O siga, que des de l'1 de gener del 2019 ja no està vigent la dita bonificació.
Això què vol dir? Que en els pressupostos ja van destapar que en les plusvàlues ha hagut
un increment de 150% respecte a 2018. i a causa de l’alarma quan vam vore l’increment
tan brutal del 150% és quan han hagut reaccions; reaccions que es veuen ara amb un tipus
de moció perquè els nostres veïns no estiguen tan perjudicats i hagen de pagar tants diners
per aqueixa plusvàlua. Jo crec que si haguera estat feta aquesta modificació molt abans, és
a dir fa uns mesos, a la millor hui no hauríem d’estar debatent aquesta moció, perquè amb
aqueixa modificació de l’ordenança hauríem pogut neutralitzar l’increment del 150%, i
per aplicar la bonificació a les herències que vostés, Sra. Morell, va votar i liderar fa més
d’un any; exactament el 25 d’octubre de 2018. fent aqueixa feina ara no hauria fet falta
presentar res. I mire, Sra. Morell, li recordaré les seues paraules en el dit plenari “Vaig
redactar aquesta proposta convençuda que era bo per a les persones ... en cap moment he
buscat l’enfrontament sinó que el que he intentat en tot moment és fer una ordenança
millor  i  que  beneficie,  des  del  concepte  que  tenim  el  Partit  Socialista,  de  justícia
tributària.” Aqueixa és la seua justícia tributària, no fer res? Ha tingut temps de pujar-se el
sou; ha tingut temps de canviar-se el títol nobiliari; ha tingut temps de pujar els impostos;
però en canvi no ha tingut temps per a canviar aquestes modificacions perquè els nostres
veïns foren els principals beneficiaris. Per això nosaltres, com ja he dit, donarem suport, i
treballarem en les comissions que ha dit el portaveu de Projecte Oliva; i ens tindran
sempre al lloc que vulguen per a treballar pels nostres veïns, i que redunde, sobretot, en
les seues butxaques que prou mal els estem fent.”

 Sra. Morell Gómez: “Vaig a començar per darrere. Sr. Llopis, vosté o trabuca, o canvia
números, no llig, o de veritat diu les coses sense pensar. I li ho dic amb tot l’amor i tot el
carinyo que li tinc. De veritat li ho dic. Quan un parla, almenys ha de fer un esforç per a
saber del que parla. Ja li vaig dir quan es va aprovar el pressupost. El pressupost de cap
ajuntament modifica cap tipus de tribut; ni a l’alça, ni a la baixa. El pressupost l’única
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cosa que fa és una previsió dels possibles ingressos i despeses; són estimacions. Amagar
em torna a dir; si és que va ser amb els informes, els documents i la memòria que va
presentar aquesta regidora on es deia que s’havia detectat aqueix increment i a què es
devia aqueix increment de les plusvàlues. Tinga un poc de cura a l’hora de parlar; de
rigorositat. No li demane que m’afavoresca en res, però tina un poc de rigorositat quan ers
dirigesca, per a no intentar manipular les coses, perquè llança unes acusacions que són, de
veritat,  perilloses.  Ara  vaig  a  centrar-me  en  la  moció;  no  parlaré  com  a  regidora
d’Hisenda, perquè la proposta no naix de la Delegació d’Hisenda, sinó que la proposta
naix d’un partit polític i com a partit polític nosaltres considerarem si recolzem o no
aquesta proposta. Jo crec que l’esperit de la proposta és positiu, però és errònia l’exposició
i els tipus impositius que es fixen; i explique per què; quan es fa l’estudi que fa el
proponent per a poder establir que el percentatge de l’increment és un 150% és erroni el
concepte. Ací naix la proposta d’un error de concepte, perquè ací s’interpreta que la
bonificació del coeficient reductor del 60% és de tipus lineal; és a dir que en totes les
plusvàlues s’aplica un valor del 60% i a partir d’ahí es tributa amb el nou valor, aplicant la
reducció del 60%. Però això no és correcte. El coeficient reductor, com marca la norma,
s’aplica la bonificació del 60%, però en aquells casos en què el valor cadastral resultant
d’aqueixa bonificació siga inferior al valor de 2013, no s’aplica el valor del coeficient
reductor  del  60%;  s’aplica  el  valor  de  2013.  Per  tant,  aqueix  concepte  i  aqueixos
percentatges són erronis, no són correctes. Modificar una ordenança de plusvàlua per a
fixar l’11.2,  que és el  que s’estableix  ací,  no és sume,  reste,  multiplique  i  pose un
coeficient. Això és més complicat. Per aquesta raó, en l’any 2013, quan es modifica
l’ordenança de la plusvàlua, s’aplica el coeficient reductor del 60% per a un període de
cinc anys, perquè l’ordenança, una vegada es modifica, s’ha de fer un estudi més intens;
no és sumar, restar i llevar. Per què? Perquè no s’aplica la plusvàlua sobre el valor
cadastral d’un immoble, s’aplica sobre el valor del sòl, no el valor de la construcció; com
s’aplica sobre el valor del sòl, s’ha de vore, quan es va produir la nova ponència de valors
com va afectar tant al valor del sòl com al valor de la construcció; perquè és cert que els
valors  cadastrals  mitjanament  es  duplicaven,  però  has  de  vore  exactament  quin  és
l’impacte sobre el valor del sòl, i sobre el valor de la construcció. Per això en aquell
moment, com una mesura extraordinària, que la llei ho preveu, es va aplicar d’una forma
extraordinària aquest tipus de coeficient reductor perquè estiguera vigent cinc anys; i en
aqueixos cinc anys fer l’estudi corresponent. Un estudi rigorós, que justificara exactament
quin és el  tipus impositiu que s’ha de preveure. Però el  que ací en la moció s’està
incorporant és erroni;  el  concepte és erroni i per tant el coeficient  que es practica i
s’especifica és incorrecte. Per tant, la proposta en si ja porta un error conceptual prou
gran. Respecte a la proposta de 25 d’octubre de 2018, que va presentar el Partit Socialista,
jo  personalment  la  vaig  defensar,  perquè  considerava  que  era  més  just  que  les
bonificacions anaren en funció de l’IPREM, dels ingressos reals d’una família, i com no
també introduíem els conceptes de la discapacitat en els percentatges i la violència de
gènere com a un supòsit per a tindre més beneficis fiscals. A mi també m’hauria agradat
que des d’octubre, en novembre, en desembre, en gener, en febrer, en març, en abril o en
maig, i no es va fer, m’hauria agradat. Aquesta regidora que porta tres mesos, que ja ha fet
també un pressupost, ha ajustat les ordenances perquè l’any que ve no perdre els ingressos
per a poder garantir els serveis públics, ja ha donat també instruccions perquè s’estudie
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des d’Intervenció i Tresoreria aquesta modificació. És cert que aquest ajuntament no està
per a llançar coets dels serveis; tots som conscients que ací s’han d’establir prioritats;
perquè no estem funcionant, ens preocupen els serveis públics que estem donant a la
ciutadania, contractes, la neteja o l’absència de molts contractes que no tenim, i per tant
els forats no es poden tapar en tres mesos. És un vaixell que té forats per tots els costats, i
hem d’anar tapant-los un a un. Però en aquest cas, perquè es quede tranquil, i ara li parle
com a regidora d’Hisenda, la part que és un acord ja d’octubre en ferm, que vam votar els
partits polítics, és una acord plenari, ja s’està estudiant. Ja li dic que la proposta que es
presenta ací té un error conceptual. Nosaltres no li donarem suport en aquest moment.
Torne a dir, l’esperit és molt positiu, però el que es proposa és incorrecte per un error
conceptual.”

 Sr. Escrivà Savall: “Compromís per Oliva tampoc donarà suport a la moció, m,és o
menys, no reincidiré amb el que ha explicat Ana Morell. Sintetitzant és perquè una de les
coses que es proposa ja està aprovada en el Ple, aleshores s’ha de complir i no s’ha de
tornar a aprovar. I l’altra perquè també preferim estudiar a consciència els impactes que
puga tindre en els futurs pressupostos i sobretot en el pròxim pressupost.”

 Sr. Mata Cots: “Precisament la proposta d’acord en el seu punt primer diu adoptar el
compromís d’iniciar, a la vista de la normativa en vigor, l’expedient pertinent per tal de.
L’essència d’aquesta moció és iniciar la tramitació d’una modificació a estudiar, com he
exposat en l’exposició de l’inici del debat d’aquest assumpte. A més, no entenc allò de
l’error conceptual, perquè ho he dit, i crec que ho he dit amb prou precisió; he dit l’impost
d’increment del valor de terrenys de naturalesa urbana es calcula sobre el valor cadastral
dels béns que tributen per base de l’impost de béns immobles.  Jo crec que això és
correcte, i efectivament a aqueixos ens referim i això és el que parlava. Aqueix és el valor
cadastral que ha pujat. Vosté ha fet referència que si m’he referit al valor de les vivendes;
no, el valor de les vivendes no serveis per a res; sí que serveixen, serveixen quan al temps
de càlcul que s’ha d’aplicar segons els distints trams que aplica el municipi, segons els
distints  coeficients;  és un poc tècnic.  No entraré ací en merejos tècnics.  Vosté,  Sra.
Morell, ha fet un repàs per tot el calendari anual, i podríem posar-nos també a comptar a
partir de juliol, agost, setembre, octubre, novembre, desembre ... desembre encara no,
però fins a novembre d’enguany, s’han modificat dues ordenances fiscals i aquesta encara
no ha arribat. No passa res, si vostés estan treballant, a nosaltres ens sembla perfecte.
L’esperit d’aquesta moció és que es treballe sobre aquest assumpte; perquè parlem d’un
impost, vosté ha parlat que és veritat que l’ajuntament té moltes necessitats; és veritat que
té  moltes  necessitats,  aquest  grup municipal  sap perfectament  els  necessitats  que  té
l’ajuntament, perquè ve de governar durant quatre anys, en coalició amb el seu actual soci
de govern,  en un ajuntament  que venia d’un deute grandíssim,  i  que ens ha costat
moltíssim amortitzar el deute. Això és una realitat, i això hop tenim tots clar. Ara mateix
el deute no existeix, però som conscients de la necessitat que continua havent en aquest
ajuntament de millorar serveis, de reorganitzar personal, etc. en tot això no anem a entrar
en discussió perquè estem tot el món d’acord, crec que tota la corporació està d’acord.
Aquesta moció, com dic, el punt primer diu que s’adopte el compromís d’iniciar l’estudi.
A mi m’agradaria que no ens cegaren en concret les xifres que s’aporten ací, perquè és
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veritat que després existeixen més matisos, s’agarra un tipus base, 10.000 euros de base
imposable, tipus impositiu del 28% que existeix; però hi ha altres variables que cal tindre
en compte; d’això n’estem tot el món d’acord, però ens agradaria a aquest grup municipal
que s’iniciara en Comissió Informativa d’Hisenda l’estudi per tal de minorar l’impacte de
pressió fiscal que té el fet d’haver acabat amb les bonificacions del 60%, en haver-se
augmentat el valor cadastral, i crec que no és sobre aquest tipus d’impost, que d’alguna
forma és una doble imposició, perquè l’increment de valor del cadastre ja s’està pagant en
l’IBI, ja anem a pagar més en la factura de l’IBI, i per tant crec que no és d’ahí on hem
d’anar apretant el fil o d’on hem d’anar ajustant el cinturó a la ciutadania. Això ja són un
poc consideracions  més de posicionament  d’aquest grup. El que essencialment  a mi
m’agradaria que quedara clar i que aquesta corporació valorara és que s’incie la tramitació
d’una possible modificació de l’ordenança reguladora de l’impost de l’increment de les
plusvàlues i que es fera partícip a la corporació, i no es procedira com en les anteriors
ordenances, ni tampoc es procedira com s’ha procedit en la modificació del ROM. Ens
agradaria que es fera partícips a tots per la importància i el calat de la mesura.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo també pense com pensa el portaveu que proposa, de Projecte
Oliva, que per la importància i el ball de xifres, i la incertesa i la certa confusió que sol
haver en la proposta i també en l’argument de la regidora d’Hisenda, i per la importància
de la proposta, el tema és important per als nostres veïns, les plusvàlues, valors cadastrals,
i altres, i per a ajustar-se al màxim i amb rigorositat al que realment, o la bonificació, deu
aplicar-se,  pense que és un tema que hauríem de treballar  tots  en una comissió;  bé
d’Hisenda o la que creguem pertinent; però és un tema que cal tractar-lo amb profunditat i
poder assolir la part necessària, més justa i ajustada a la realitat de la bonificació que es
permet. Per tant no voldria que aquesta moció passara de llarg i que es quedara en un
calaix,  diguem-ne  que  voten  vostés  en  contra;  jo  pense  que  és  un  tema  que  s’ha
d’estudiar, aprofundir en el tema i si s’ha de portar a una comissió per tractar-la i estudiar-
la a fons, que es faça. Simplement això.”

 Sr. Mata Cots: “Una consideració. A la vista que el grup del govern, o tots els regidors
del govern, tenen pensat votar en contra de la moció, proposaria deixar-la sobre la mesa,
estudiar-la en la Comissió d’Hisenda, li llançaria el guant a la regidora d’Hisenda per tal
que la traslladara a la Comissió d’Hisenda, i que allí es valorara sobre aquesta proposta,
les altres possibles alternatives que pugueren existir.”

 Sr. alcalde: “És deixar-la sobre la mesa o retirar-la; deixar-la sobre la mesa vol dir que
vindrà al pròxim Ple.”

 Sr. Mata Cots: “La retirem si es comprometen des de la Regidoria d’Hisenda a assumir i
treballar-la en Comissió d’Hisenda.”

El Sr. alcalde, sent les 21.00 h, concedeix un recés de vuit minuts en la sessió plenària.

A les 21.08 h es reprén la sessió, en el mateix punt en què havia quedat i es reanuda el
debat sobre la moció de referència.
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 Sr. Llopis Ibiza: “Jo el que ha quedat clar és una cosa, que vostés només volen
recaptar;  recaptar,  recaptar i més recaptar als nostres veïns. No han acceptat  una
proposta del portaveu de Projecte Oliva, on es diu de seure i estudiar una millora en
el tema de les plusvàlues.  La veritat  que queda clar que vostés l’única cosa que
volen és el que he dit, recaptar. I mire, Sra. Morell, vosté quan em parla, jo em perd.
Vosté ha començat a parlar que si el tipus impositiu, que si els terrenys de valor
cadastral, de 2013, de 2016. Ací el que queda clar és que els terrenys no pugen de
valor, sobretot ara, i sobretot de 2013 a ara. Els valors dels terrenys estan per baix. I
vosté, l’única cosa que vol fer és novament recaptar. I mire, si tot, ja que em diu a
mi, que m’ha sonat a amenaça, vaja vosté en cura del que diu; no sé, jo no he dit cap
mentida. Paraules seues. Jo no sé en el moment que diu vosté que he de tindre cura
del que li dic. Potser vosté és qui hauria de tindre cura, perquè si maneja el temps
igual que els diners i la hisenda d’aquesta ciutat, així anem. Perquè vosté porta tres
mesos ací treballant, i vosté va arribar en juny, en juliol ja és ponent d’Hisenda, i
resulta que als tres mesos està vosté treballant. No sé; acabarem la legislatura i a la
millor en porta cinc o sis. Ja vorem. És lamentable el que hem hagut de vore en
aquest  punt.  Els  grups  de  l’oposició  estem  dient-li  de  seure,  i  de  mirar-ho,  i
treballar-ho amb vostés, tots en conjunt, i només en benefici dels nostres ciutadans, i
no veiem la seua resposta positiva a la proposta positiva que ha llançat el portaveu
de Projecte Oliva. Torne a dir que lamentable, i espere que açò els passe factura.”

 Sra. Morell  Gómez: “Sr.  Llopis,  vosté  m’ha dit  que es perd.  Ho comprenc.  És
normal. Perquè de vegades són qüestions tècniques, no ho dic en un altre aspecte;
són qüestions molt tècniques per a intentar fonamentar com es tramita o com es
gestiona uns tipus impositius, i entenc que de vegades en qüestions tècniques una
persona es pot perdre. No ho he dit en un altres aspecte. Respecte a la proposta que
presenta, li hi he dit al principi, i ho torne a dir. La proposta que presenta Projecte
Oliva ho fa  com un partit  polític,  amb la  seua llibertat,  com no,  i  amb la  seua
potestat de poder-ho fer. Però ací decidirà un plenari, no la Sra. Morell. Un plenari
decidirà, i tots els membres de tots els partits decidiran si la proposta prospera o no,
i no la Sra. Morell. Ho he dit abans, i en aquest moment, quan jo he fet la meua
intervenció he dit que parlaria com a portaveu del Partit Socialista, perquè és una
proposta que presenta Projecte Oliva. I en el mateix respecte cada partit polític farà
és  del  seu  vot  per  a  decidir  si  vol  que  prospere  o  no.  Simplement.  No  com a
regidora. Jo aqueixa potestat no la tinc jo ací en el plenari, la té cada partit polític a
través de les mocions, que fan les propostes que consideren. Per la meua part crec
que abans ja ho he dit el que farà el Partit Socialista. El Partit Socialista si es manté
la votació votarem que no en aquest moment. I diré per què. Jo crec que va un poc
lligat a la moció que ha presentat Ciutadans, el Sr. Salazar, que les mocions s’han de
complir. I jo crec que això és el que nosaltres hem de fer. Complir allò que hem
votat i hem dictaminat. I crec que en aquest moment, aquest ajuntament té molt a
parlar,  molt  de seure; ho vaig dir  en la mateixa  Comissió d’Hisenda,  que tenim
molts reptes per davant, molts contractes de futur per a la nostra ciutat, i intentar
entre tots tirar-los endavant; perquè estem fent molta aigua en els servei públics que
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estem prestant; i això necessita també del treball de tots. I això, per suposat, ja ho
vaig dir en la Comissió d’Hisenda, hem de seure tots, per a intentar millorar els
servei. En aquest moment la proposta porta uns tipus impositius fixats, és errònia en
el seu concepte,  i considere que en aquest moment l’ajuntament,  des de la meua
percepció,  però  que  cada  partit  polític  alçarà  la  mà  i  això  és  una  qüestió  de
democràcia, decidirà què ha de fer. Però crec que l’ajuntament en aquest moment té
moltes  coses  per  a  seure  a  parlar,  per  a  prioritzar,  i  quan  estiga  en  condicions
prendre decisions.”

 Sra. Pastor Bolo: “Com ha exposat el meu company la intenció de la moció és vist
que el pressupost de 2019 va vindre en temps rècord, i l’oposició es va sorprendre
que teníem 700.000 euros més d’ingressos,  vam preguntar  per què.  L’increment
venia de l’increment de les plusvàlues que s’han pagat enguany a Oliva són quasi
més de 7000 euros que ha recaptat l’ajuntament. És a dir, s’ha pagat un 150% més.
Davant aqueixa pressió fiscal per als nostres ciutadans el que es demanava és que es
puguera canviar aquesta ordenança fiscal perquè els contribuents no pagaren més.
Per tant hem volgut buscar el consens, de deixar-ho sobre la mesa i que es treballara
en una comissió; sí que li he d’agrair, és veritat que vosté ha dit que de moment no
serà  prioritat  treballar  açò  en  cap  Comissió  d’Hisenda.  Per  tant,  la  moció  va  a
prosperar  i  com  bé  ha  dit  vosté  cada  grup  municipal  votarà  el  que  considere.
Nosaltres el que preteníem amb aquesta moció és que en una comissió es treballara,
perquè és veritat  que és molt de número, hi ha molts coeficients i és una moció
complicada de debatre ací. Hem tendit la mà però hem vist que el govern no té cap
intenció  de  canviar  aquesta  moció,  de  canviar  aquest  tipus  impositiu  perquè  els
nostres veïns i veïnes paguen menys en la plusvàlua. El temps ho dirà. El temps dirà
si ha hagut voluntat o no. Per tant, Projecte Oliva tira endavant amb la moció, per a
llevar pressió fiscal als nostres contribuents.”

Sotmesa a votació la moció de referència, voten a favor els regidors del (Grup Projecte
Oliva (6 vots), del Grup Municipal del Partido Popular (2 vots) i del Grup Municipal
Ciudadanos (1 vot), voten en contra els regidors del Grup Compromís per Oliva (6 vots)
i del Grup Socialista Municipal (5 vots). En conseqüència hi ha nou vots a favor i onze
en contra, i per tant no prospera la moció.

DOTZÉ.-  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CIUDADANOS  SOBRE  LA
PUBLICACIÓ  A  LA  PÀGINA  WEB  MUNICIPAL  DE  LES  MOCIONS
APROVADES I EL SEU ESTAT D’EXECUCIÓ.

Es dóna compte de la Moció presentada pel Grup Municipal Ciudadanos, amb registre
d’entrada núm. 18482, de data 14 de novembre de 2019, que diu textualment:

José  Salazar  Cuadrado,  regidor  del  Grup  Municipal  Ciudadanos  de  l’Excel·lentíssim
Ajuntament d’Oliva, en nom i representació del mateix, eleva a ple de la Corporació per al seu
debat la següent MOCIÓ:
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Les  mocions  són  l’instrument  polític  fonamental  gràcies  al  qual  els  partits  polítics  amb
representació en les institucions,  presenten propostes per al  seu debat  i  aprovació en el  ple
municipal. En moltes ocasions estes mocions reflecteixen directament les idees, necessitats o
inquietuds que transmeten els propis ciutadans als seus representants polítics, elegits a través de
les urnes. Per tant, es tracta d’un dels pilars fonamentals en què s’articula el nostre sistema
democràtic.  Malgrat  la seua importància,  a l’Ajuntament d’Oliva l’execució de les mocions
aprovades es retarda massa, o directament no són executades.

En el Grup Municipal Ciudadanos som perfectament conscients que dur a terme moltes d’estes
mocions és necessari dotar una partida econòmica al respecte i assignar recursos humans per a
tal efecte, cosa que, sens dubte moltes vegades retarda i dificulta la seua posada en marxa, però
això no ha d’allunyar-nos del nostre objectiu principal, que és el compliment en el menor temps
possible  dels  acords  adoptats,  adaptant-los  als  recursos  disponibles  i  les  circumstàncies
concretes.

Tot i que el retard o incompliment d’estes mocions aprovades a vegades puga estar justificat per
les causes comentades, el ciutadà té dret a conéixer esta informació, ja que en cas contrari,
s’està generant una incertesa innecessària i creant falses expectatives als ciutadans, en detriment
del bon govern i la transparència democràtica.

En definitiva, hem de ser responsables dels acords assolits pel ple, ens hem de comprometre en
la materialització d’estos acords en el menor temps possible. També hem d’oferir informació
precisa als ciutadans perquè puguen conéixer de qui parteixen les propostes, els que els donen
suport i el grau de compliment de les mateixes, el contrari soscava profundament la confiança
dels veïns i veïnes en la garantia de transparència i integritat democràtica del seu ajuntament.

Per tot això, el Grup Municipal Ciudadanos, eleva al ple la següent proposta d’acord:

PRIMER.- L’Ajuntament d’Oliva inclourà en la pàgina web municipal un apartat, en xarxes
socials i Butlletí d’Informació Municipal (si ho haguera), en lloc visible i fàcilment accessible,
en el qual figuren totes les mocions aprovades, la data en què ho van ser, el grup municipal
proponent i l’estat d’execució de les mateixes.

SEGON.- S’inclouran  totes  les  mocions  aprovades  des  del  començament  de  la  legislatura
actual. També dit acord es contemplar+à en el Reglament Orgànic Municipal (ROM).

TERCER.- Així mateix, s’informarà en este ple amb caràcter anual, de l’estat d’execució de les
mateixes.

Oliva, 14 de novembre de 2019. José Salazar. Rubricat.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sr. Salazar Cuadrado: “Vaig a llegir la moció, que no és massa llarga, i per tant
així tot el món, estic segur que vostés ja l’han llegida, saben de què va. Efectivament
no és ni més ni menys que es complisquen els acords plenaris en forma de mocions;
que  no  són,  ni  més  ni  menys,  que  acords  plenaris.  I  diu  així,  les  mocions  són
l’instrument polític fonamental gràcies al qual els partits polítics amb representació
en  les  institucions,  presenten  propostes  per  al  seu  debat  i  aprovació  en  el  ple
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municipal. En moltes ocasions aquestes mocions reflecteixen directament les idees,
necessitats i inquietuds que transmeten els mateixos ciutadans als seus representants
polítics, elegits a través de les urnes. Per tant, es tracta d’un dels pilars fonamentals
en  què  s’articula  el  nostre  sistema  democràtic.  Malgrat  la  seua  importància,  a
l’Ajuntament  d’Oliva  l’execució  de  les  mocions  aprovades  es  retarda  massa,  o
directament  no  són  executades.  En  el  Grup  Municipal  de  Ciudadanos  som
perfectament  conscients  que dur a terme moltes  d’aquestes mocions és necessari
dotar una partida econòmica al respecte i assignar recursos humans per a tal efecte,
cosa que, sens dubte moltes vegades retarda i dificulta la seua posada en marxa, però
això no ha d’allunyar-nos del nostre objectiu principal, que és el compliment en el
menor temps possible dels acords adoptats, adaptant-los als recursos disponibles i
les circumstàncies concretes. Tot i que el retard o incompliment d’estes mocions
aprovades a vegades puga estar justificat per les causes esmentades, el ciutadà té
dret  a  conéixer  aquesta  informació,  ja  que  en  cas  contrari,  s’està  generant  una
incertesa innecessària i creant falses expectatives als ciutadans, en detriment del bon
govern i la transparència democràtica. En definitiva, hem de ser responsables dels
acords assolits pel ple, ens hem de comprometre en la materialització d’aquestos
acords  en  el  menor  temps  possible.  També  hem d’oferir  informació  precisa  als
ciutadans perquè puguen conéixer de qui parteixen les propostes, els qui els donen
suport i el seu grau de compliment, el contrari soscava profundament la confiança
dels veïns i veïnes en la garantia de transparència i integritat democràtica del seu
ajuntament.  Per tot  això,  el  Grup Municipal  Ciudadanos,  eleva al  ple la  següent
proposta d’acord. Primer, l’Ajuntament d’Oliva inclourà en la pàgina web municipal
un apartat, en xarxes socials i Butlletí d’Informació Municipal, si n’hi haguera –de
moment no n’hi ha però en podria haver– en lloc visible i fàcilment accessible, en el
qual  figuren  totes  les  mocions  aprovades,  la  data  en  què  ho  van  ser,  el  grup
municipal proponent i l’estat d’execució de les mateixes. Segon, s’inclouran totes
les  mocions  aprovades  des  del  començament  de la  legislatura  actual.  També dit
acord  es  contemplarà  en  el  Reglament  Orgànic  Municipal  (ROM).  Tercer.  així
mateix,  s’informarà en aquest ple amb caràcter anual, del seu estat d’execució.  I
això és el que diu la moció, és el que proposa, i espereu que vostés en ares del bon
govern i la transparència democràtica, aproven la moció que propose.”

 Sra. Mena Esteve: “Amb vista a present moció el vot del Grup Municipal del Partit
Popular serà que sí a l’aprovació de la moció, perquè entenem que en definitiva el
que es tracta és de dotar a les mocions d’un context de transparència i hem de partir
de dues ferramentes que són fonamentals, per una banda la informació i per l’altra la
publicitat. Entenem que això és necessari i que es tracta de donar difusió dels fets
que tenen rellevància pública. També pot suposar el compliment de dos objectius.
Per una banda fer un seguiment real de les mocions que es presenten i que s’aproven
en un plenari, inclús per unanimitat de tots els partits polítics, i també pot servir per
a omplir el buit existents entre les mocions presentades, aprovades, en quant a la
seua materialització. I partint  de propostes, algunes d’elles, que tenen rellevància
pública i per tant són importants per al nostre poble. Es tracta en definitiva de donar
resposta a les demandes i necessitats dels nostres veïns i veïnes.”
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 Sr. Escrivà Savall: “Si em permeten vaig a verbalitzar una xicoteta esmena que
crec que millorarà un poc. A priori estem a favor que amb vista a la transparència es
publiquen totes les mocions que es presenten pels grups municipals.  És més,  de
moment s’està treballant per fer públic tota la documentació del ple; i vull recordar
que  actualment  a  es  publiquen  les  actes  on  ja  consten  totes  les  mocions.  Però
l’esmena no va per ahí. Pel que respecte a l’estat d’execució de les mocions, que és
per on va l’esmena, abans de definir com anem a mesurar aqueix estat d’execució i
saber amb quins criteris  anem a fer-ho,  li  demanaria  al  proponent que eliminara
aquest punt; no per res, no per ocultar l’estat d’execució sinó perquè sent realistes és
una càrrega de feina que a l’Ajuntament d’Oliva, a dia de hui, podria complicar-li i
podria carregar de feina, sabent com està tot. M’agradaria que ho retirara, amb el
compromís que aquest ajuntament començarà a fer-ho quan estiguen els recursos
disponibles.”

 Sra. Pastor Bolo: “Nosaltres podem esperar-nos a l’altre torn; ara poden debatre
l’esmena.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo entenc, d’una forma o altra, que moltes vegades depén
dels recursos humans i d’un tema econòmic. Jo agarraria el compromís; òbviament
enguany no es podrà fer perquè no tenim temps, ni recursos de personal tampoc,
però de cara a l’any que ve, final de l’any que ve sí que podria estar això, i poder
saber en quin estat està. Si la moció s’està complint, s’ha complit; sobretot són les
mocions que fan referència quan té l’ajuntament la potestat de decidir, en l’aspecte
econòmic, o humà. Ahí és on vaig jo. No parlem de mocions que no depenen de
nosaltres directament, com ara alguna cosa que li demanem a l’estat, a la Generalitat
o a la Unió europea. Però sí en aquelles mocions que tinga l’ajuntament la potestat
per  a  poder  decidir.  Per  tant,  enguany  ja  és  difícil,  pràcticament  impossible;  jo
agarraria l’esmena, si vostés es comprometeren a posar una data. No em poden dir
quan puguem, que podria ser d’ací un any, d’ací a dos o d’ací a deu anys. Això no.
A mi si vosté em diu, l’any que ve, a finals de l’any que ve, farem un repàs de les
mocions que s¡’han aprovat i en quin estat estan; òbviament s’han de publicar. No és
el mateix que vaja en les actes  de les sessions plenàries,  on hi ha una quantitat
d’informació impossible per a qualsevol persona que puga estar buscant qualsevol
cosa, és molt  difícil.  Les mocions han de tindre un apartat  en la pàgina web de
l’ajuntament, en el facebook de l’ajuntament, com en un butlletí oficial municipal en
cas que n’hi haguera. Acord pres en tal data, perquè la gent sàpiga exactament què
és el que s’ha acordat en l’ajuntament, que puguen adherir-se o puguen beneficiar-
se’n de l’acord.  I  com diu  la  moció,  al  cap i  a  la  fi,  són propostes  que  moltes
vegades  recollim  dels  veïns,  i  els  veïns  han  d’estar  perfectament  informats,  si
efectivament està en vigor la proposta que es va aprovar en el seu moment, o no;
senzillament  perquè  se’n  beneficien.  Jo  recolliria  aqueixa  esmena  que  vosté
presenta, però si vosté es compromet a posar una data perquè efectivament es porte
a cap la moció, com està proposada en l’aspecte de la seua publicació i el seu estat
d’execució.”
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 Sr. alcalde: “Em permetran que intervinga jo també, perquè estic  afectat  com a
president del Ple, i per intentar acostar les postures. Efectivament les mocions s’han
de publicar, i és convenient no només que es publiquen les mocions: les mocions a
la fi no deixen de ser, a iniciativa dels grups polítics, propostes, però en un plenari
s’aproven  moltes  propostes  d’acord;  per  això  ha  dit  el  regidor  de  Memòria
Democràtica,  de Participació  Ciutadana,  i  de Comunicació,  que s’està  treballant,
igual que fan altres  ajuntaments,  perquè prèviament,  quan es convoca el  Ple, tot
l’expedient  del Ple i  les propostes d’acord es publiquen;  això ja es fa en alguns
ajuntaments,  i  que  la  ciutadania  tinga  disponible,  ja  que  en  el  moment  de  la
convocatòria  del  Ple  és  pública  la  documentació,  i  que  tinga  accés  a  la
documentació. En això s’està treballant i ahí s’inclouran les mocions. Jo crec que no
hi ha cap problema que a finals  d’any, d’ací  a un any, s’assenten i  determinen,
perquè crec que és important determinar, com ha dit el regidor, en quin criteris s’ha
de publicar el seguiment; és a dir, com va a mesurar-se el seguiment del compliment
de  les  mocions.  S’ha  de  parlar  de  quina  documentació  s’ha  de  posar,  i  com
s’estandaritza aqueixa informació. Jo crec que d’ací a un any és un període raonable
perquè es puga anar treballant això i que puga haver un apartat en el qual es pose el
seguiment  de  les  mocions,  i  es  determine,  sobretot,  quina  és  la  informació  que
necessitarà vore el ciutadà per comprovar el seguiment dels acords. Si em permeten,
per unir un poc l’esmena i el que demana el portaveu proponent.”

 Sr. secretari: “Una observació simplement,  el seguiment de les mocions han de
recordar que les comissions informatives tenen dues funcions, una és dictamen i
l’altra és seguiment dels acords municipal, és a dir les comissions informatives que
estan constituïdes,  la  funció de seguiment  dels  acords municipals,  siguen acords
dictaminats  o  siguen  mocions,  el  tenen  assignat  les  comissions.  En  alguns
ajuntaments el que és fa és que les comissions informatives s’encarreguen de fer el
seguiment.  Establir  el  grau  de  compliment  de  les  mocions  és  difícil.  Quins
indicadors hi ha de compliment? Que s’ha tramés un acord a un ministeri? Doncs sí,
s’ha tramés. Que s’està executant una determinada acció, això ja és més complicat
vore els indicadors de compliment de les mocions. Les funcions de seguiment les
tenen ja assignades les comissions informatives.”

 Sr.  Salazar  Cuadrado: “Està  clar  que  en  les  comissions  informatives  es  fa  el
seguiment  de  totes  les  mocions  i  de  tot;  però  jo  el  que  vull  i  pretenc  a  través
d’aquesta moció, que el seguiment el  facen els ciutadans,  no els polítics.  perquè
molts d’aquestos acords beneficien a la ciutadania; jo sí que sé en quin estat està,
però jo vull que ho sàpiga la gent; la gent, amb una ullada, que òbriga la pàgina web,
i que veja si es va aprovar en tal data, per exemple allò del suc de la taronja, si tenen
la possibilitat que l’ajuntament els subvencione una màquina als centres educatius, o
precisament la mateixa moció que estàvem discutint, pel tema dels morts, que per
motius que ja hem parlat,  no s’ha complit,  no s’ha modificat  l’ordenança  fiscal.
Simplement és dir en aquest moment no s’ha modificat l’ordenança fiscal, o estem
en el procés de modificar en aquest sentit com es va aprovar en el seu moment.
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Tampoc cal fer-ho tan complicat. És més senzill del que sembla. Simplement que la
gent sàpiga què s’ha aprovat, el motiu pel qual s’ha aprovat, el proponent, els qui
han votat a favor, i si s’ha aplicat ja o no, per a saber si poden acollir-se a aqueix
dret. Simplement això. Res més. si vostés diuen que l’any que ve açò estarà tot en
marxa i s’estarà publicant com cal; òbviament no vaig a dir que es publique el mes
que ve, però s’han de comprometre que l’any que ve per ara totes les mocions que
s’han aprovat, i que depenguen directament de l’Ajuntament d’Oliva la possibilitat
d’executar-se,  siga la  part  econòmica  o personal,  sí  s’han de publicar.  Allò que
depén  de  l’estat  o  de  la  Unió  Europea,  o  del  govern  de  la  Generalitat,  moltes
vegades no tenim la potestat de poder que s’execute com nosaltres voldríem. Jo em
base en les d’ací, les que fan referència a ordenances fiscals, a les que fan qualsevol
referència que es puga beneficiar qualsevol persona, dels quals o del que siga. Ahí
és on hem d’anar. Aqueixes s’han de publicar per damunt de qualsevol altra, que sí
que depén de nosaltres; simplemet això. Si vostés volen fer l’esmena, però amb el
compromís que l’any que ve per ara tot ha d’estar perfectament publicat; perquè si
no poden passar anys i com moltes mocions que ha passat molt de temps i tan sols
s’ha arribat a fer res. No. Aquesta moció el que pretén és precisament això, que els
acords  plenaris  s’apliquen.  Sobretot  aquells  que  nosaltres  tenim  la  potestat
d’aplicar.”

 Sr.  Escrivà  Savall: “Precisament  perquè  volem que  s’acomplesquen  els  acords
plenaris no podem comprometre’ns a fer el seguiment de l’estat d’execució sense
saber  quin  criteri;  jo  crec  que  ho  he  explicat.  Precisament  és  per  això.  Si  més
endavant comencem a tindre recursos i a personal qeu es dediquen a publicar en les
pàgines i fer un seguiment; cada quan de temps? Ací no s’especifica cada quan de
temps. Jo li esmene el primer.”

 Sr. alcalde: “En qualsevol cas és una esmena. Igual es podria fer un informe de
seguiment de les mocions i publicar l’informe. Un informe que es publicara; que es
donara compte al Ple i que es fera públic l’informe, en l’apartat de mocions. Podem
agarrar el compromís que l’informe de seguiment del compliment de les mocions es
farà públic.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Sí, però que els acords també figuren. A conseqüència que
són d’una moció que en el seu moment es va presentar. I després que es faça un
informe del seguiment o el compliment de les propostes d’acord.”

 Sr. alcalde: “Adoptem per tant el compromís que es farà un informe de cadascuna
de  les  propostes  d’acord  de  les  mocions,  i  l’estat  d’execució  i  es  publicarà
l’informe.”

 Sr. Escrivà Savall: “A més, aqueix compromís no serà difícil de complir perquè en
el tercer punt posa que s’informarà al Ple amb caràcter. Aqueixa mateix informació
pot passar. Jo simplement em referia a primer que posa que s’ha de publicar en
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xarxes. Jo no sé quin seguiment si es vol que cada mes es publique el que s’ha
avançat, si en cada pas, o com.”

 Sr. alcalde: “Ha quedat  clar.  Podem fer dues coses;  votar l’esmena amb aqueix
compromís o simplement que quede clar que allò de l’estat de les mateixes ha de
quedar clar que serà anualment i es publicarà un informe de l’estat d’execució.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Jo perdoneu si em faig pesat. Jo també vull les mocions.
És a dir, l’acord referent a una moció, que també es publique en la pàgina web.”

 Sr. alcalde: “Això no està en qüestió.”

 Sr.  Salazar  Cuadrado: “Si  queda  clar  així,  per  mi  que  anualment  es  faça  un
informe en l’estat de compliment de les mocions que s’han aprovat i s’han publicat
ja en les xarxes socials, i pàgines web de l’ajuntament. Si és així, cap problema per
la meua part.”

 Sra. Pastor Bolo: “He deixat que debateren els dos. Projecte Oliva serà molt breu.
Les  mocions  són declaracions  d’intencions  i  de voluntats,  d’obligat  compliment.
Que no se’ns oblide a ningú que este ací, i ací el que es vota i ix endavant s’ha de
complir. Per això estem ací. Jo sempre ho he dit, quan ha vingut una moció, o quasi
sempre ho he dit,  que de vegades seria més raonable tractar  les mocions en les
comissions  que  pertoque.  Perquè  ací  heu  estat  deu  minuts,  amb  tots  els  meus
respectes, que si sí, que si no. Per tant, jo crec que seria més productiu, i ho deixem,
que no vull que siga cap esmena, crec que som tots adults, i si volem treballar i
avançar crec que no podem perdre el temps amb això. Si fórem capaços de portar-
les  a  les  comissions,  a  la  millor  moltes  mocions  ja  vindrien  ací  tractades,  amb
informes, etc. és un prec que llança Projecte Oliva, que no es vote ni res; que som
majorets tots.”

 Sr.  alcalde: “En  la  pròxima  Junta  de  Portaveus  tractarem  aquesta  qüestió  i  si
adoptem l’acord tots els portaveus que les mocions es dictaminen prèviament per
comissió, no hi haurà cap problema.”

 Sr. secretari: “Jo volia fer una observació, que no la vaig fer en el passat plenari. Sé
que ens els ajuntaments hi ha el costum, però en puritat les mocions no es poden
esmenar. Les esmenes són sempre respecte als dictàmens. La moció,  per se és una
moció. Un altre grup pot presentar una moció alternativa en temps i forma, però
depén del proponent acceptar la modificació de la moció. L’esmena, per natura cap
als dictàmens, no per a les mocions. Ho dic per anar adoptant el criteri, perquè si no
una esmena in voce, com hem quedat, i al remat s’ha de redactar l’acord i no se sap
ben bé el sentit. L’informe meu seria que les mocions no admeten esmenes; admeten
modificacions del proponent si accepta un suggeriment per part d’un altre grup.”
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 Sr. alcalde: “Després de l’aclariment del secretari de l’aclariment del que volia dir
el Sr. Escrivà, la moció es votarà com ha vingut redactada.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  la  moció
transcrita anteriorment.

TRETZÉ.-  PROPOSTA  DE  RECONEIXEMENT  EXTRAJUDICIAL  DE
CRÈDITS REX 3/2019.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Bèns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS REX 3/2019

El dia 12 de novembre es va proposar l'inici  de l'expedient  REX 03/2019 per a procedir  a
l'aprovació de la despesa relativa a la liquidació trimestral y final de la concessió pels serveis de
salvament  i  socorrisme en la  piscina climatitzada,  control  d'accessos,  manteniment,  neteja  i
restauració en el complex esportiu cobert d'oliva, així com la prestació de serveis públics de
docència  en  activitats  aquàtiques  i  uns  altres  possibles  serveis  complementaris,  pel  període
comprès del 13/03/2018 al 31/05/2018, per import de  47.000,69.-€,  que va quedar pendents
d'aplicar al pressupost corresponent a 2018.

Vist l'Informe de la Interventora Municipal de data 12 de novembre de 2019, en relació amb
aquest expedient REX 03/2019 en el qual es fa constar que “l'article 26.2 c) del Reial decret
500/90,  determina  que  s'aplicaran  als  crèdits  del  Pressupost  vigent,  en  el  moment  del  seu
reconeixement, les obligacions procedents d'exercicis anteriors, a què es refereix l'art. 60.2 del
mateix Reial  decret,  atribuint  la  seua  competència  al  Ple  de  l'Entitat,  per  al  reconeixement
extrajudicial de crèdits sempre que no existisca dotació pressupostària (Base 19.III)”.

Considerant la necessitat de procedir a l'aprovació d'aquestes despeses amb càrrec al pressupost
de l'exercici 2018, i que existeix crèdit adequat i suficient per a fer front a aquestes despeses en
les aplicacions pressupostàries corresponents, així com a les despeses l'aprovació de les quals es
proposa.

Vistes les atribucions que confereixen els articles 21 de la Llei de Bases de Règim Local i 41
del Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats locals i en virtut de
la delegació realitzada en la Tinent d'Alcalde, Delegada d'Hisenda (PD 1985/19), la Comissió
d'Hisenda, amb el vot favorable de Sra. Ana Mª Morell Gómez (representant del Grup Socialista
Municipal, 5 vots), Sr. Josep Escrivá Savall (representant del Grup Compromís per Oliva, 6
vots) i l'abstenció de Sr. Francisco Escrivá Mata (representant de Projecte Oliva, 6 vots), de Sra.
Alejandra Tomás Doménech (representant del Grup Municipal del Partit Popular, 3 vots) i Sr.
José Salazar  Cuadrado (representant  del  Grup Municipal  Ciudadanos,  1  vot),  DICTAMINA
FAVORABLEMENT i eleva a l'Ajuntament Ple la següent:

PROPOSTA D’ACORD
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Primer.- Alçar  l'objecció  de  legalitat  formulada  per  la  Intervenció  municipal  i  aprovar  el
reconeixement extrajudicial REX 3/2019, per un import total de 47.000,69.-€ corresponent a la
liquidació trimestral y final de la concessió pels serveis de salvament i socorrisme en la piscina
climatitzada, control d'accessos, manteniment, neteja i restauració en el complex esportiu cobert
d'oliva, així com la prestació de serveis públics de docència en activitats aquàtiques i uns altres
possibles serveis complementaris, pel període comprès del 13/03/2018 al 31/05/2018.

Segon.- Donar compte d’aquest acord al Departament d’Intervenció i Tresoreria.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sra. Morell Gómez: “Vaig a fer un poc la intervenció per a aquest assumpte i el
següent,  que  són dos  REX,  el  3/2019  i  el  4/2019.  Sempre  ho  dic,  el  REX són
aquelles factures que realment haurien tingut cabuda en l’exercici 2018, però per no
haver existència  de crèdit  o perquè la factura va entrar en 2019, no es va poder
carregar en el pressupost anterior. Sumant els quatre REX, vull reflectir un poc la
quantitat que ha hagut d’assumir el pressupost de 2019 respecte a les factures de
2018, i  està  al  voltant  de 427.000 euros.  Aquestes coses,  el  que fan és que van
sacrificant  o  hipotecant  els  pressupostos.  427.000  euros  sobre  un  pressupost  és
molta quantitat econòmica; i no és el pressupost de 2019 haja de carregar els serveis
de 2019, és que a la fi han d’estar carregant els serveis de l’any anterior. Només
volia fer aquesta matisació, perquè al cap i a la fi acaben absorbint i hipotecant els
pressupostos actuals.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “La veritat és que 427.000 euros és quantitat important. És
feina  que  s’ha  fet  i  que  feia  falta  que  es  fera.  I  vosté  diu  que  hipoteca  els
pressupostos i tal.  Em fa riure la quantitat; perdoneu, no em fa riure, perquè són
diners, però i dels dos milions i mig que vostés van deixar en 2011 de factures per
pagar?  Quantes  coses  hipotecava?  Això  són  diners,  però  en  l’estat  actual,  que
l’ajuntament té una economia sanejada i té deute zero, òbviament, i són treballs que
s’han realitzat perquè feia falta, al costat del que parlem, que en aquell moment no
teníem l’economia sanejada, ni molts menys, allò sí que era una quantitat que ens va
llastrar, i d’ahí va vindre un pla d’ajust que ha estat marcant-nos el ritme en el tema
dels impostos fis a l’altre dia, que hem sigut capaços a reduir a deute zero i encara
estem, d’una forma o altra, supervisats per les lleis. Què vol que li diga. 427.000
euros són diners, però res a vore en èpoques passades on es deixaven deutes de dos
milions i mig d’euros.”

 Sr.  Llopis  Ibiza: “Totalment  d’acord  amb el  que  ha dit  el  Sr.  Salazar,  però  jo
novament  em referesc al  mateix  que porte  dient  tot  el  plenari.  De nou,  molt  de
temps. Açò, la data que posa és de març a maig de 2018; tant de temps per a esclarir
una despesa econòmica, i això es tradueix en temps que tarda el proveïdors a cobrar,
possibles interessos i tot per no fer la feina quan toca. És a dir, les quantitats, tot es
pot  solucionar,  i  si  feren  uns  pressupostos  com  toca  a  la  millor  no  s’haurien
d’hipotecar.”
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 Sr. Mata Cots: “Ha dit 427.000 euros en total que han anat a REX. I contínuament
escoltem als mitjans de comunicació que la Sra. regidora d’Hisenda acusa a aquest
grup municipal per haver deixat 17.000 euros en Participació Ciutadana, i 12.000 en
Turisme, i crec que al Sr. Salazar també, per Festes, uns 12.000 euros. No sé la resta
d’on pot eixir.”

 Sra.  Morell  Gómez: “Sr.  Mata  els  dos  primers  REX  es  van  absorbir  en  la
legislatura passada. El que vol dir que aqueixes 320.000 euros més uns 40.000 euros
es van absorbir ja en les partides i les van deixar; possiblement les van deixar en el
negatiu.  Aquestos  són  els  que  venen  ara,  però  els  dos  REX més  grans  es  van
absorbir  ja  en  el  primer  semestre.  Estan  incorporats  ja.  Sr.  Salazar,  vosté  se’n
recorda quin era el REX d’aqueixos exercicis? El REX de quan va entrar en vigor el
Pla de pagament a proveïdors; no, el REX. Vosté va dir l’import del préstec. Està
dient l’import  del préstec,  no del REX. 920.000 euros. Vaiaja i  busque el  REX,
perquè el  REX va a  plenari,  no el  préstec perquè el  préstec ens permetia  pagar
despesa corrent, factures, del pressupost en aqueix exercici. El REX, busque’l Sr.
Salazar, 920.000 euros va ser el REX d’aquell any. El que estid dient que hem de fer
el possible perquè els pressupostos no absorbesquen els REX dels anys anterior. I
explique per  què.  Perquè les factures  que entren  amb posterioritat  no hi  ha una
previsió perquè entren i assumir-les, i com no hi ha una previsió perquè un no sap
quines factures entren en l’any posterior, va consumint el crèdit. Jo no estic dient ni
mala gestió, ni res. Dic que intentem entre tos minorar el REX i les factures que
venen de l’exercici  anterior;  perquè el  REX no s’estima en els  pressupostos.  És
complicat posar-te a fer un pressupost perquè no saps les factures que van a caure’t
l’any següent, i que corresponen a l’exercici anterior. Per això, si intentem controlar
un  poc  la  situació,  evitem  tindre  tant  de  REX.  Després  hi  ha  altres  factors,
efectivament, però jo no dic res de mala gestió; en cap moment he dit això. Només
he dit que intentem controlar un poc per a no tindre tant de REX.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Vosté pot dir el que vulga. Eren dos milions i mig que
vam haver d’assumir en un pla d’ajust per a pagar la part del REX i la part de la
despesa corrent que no s’havia pagat; les factures que faltaven pagar a proveïdors.
Aqueixa és la realitat; si era del REX o d’un altre, eren dos milions i mig d’euros,
aqueixa és la realitat. I vosté sap que a conseqüència d’això va vindre un pla d’ajust,
amb totes les limitacions i pressió fiscal per als ciutadans. Això no m’ho invente jo,
és la realitat.  I  és una bona pregunta,  perquè vosté i  ja ho ha dit  no sé quantes
vegades; la despesa del Sr. Salazar, de la Sra. Pastor i de Turisme, de la Sra. Mireia
Morera,  que en total  són uns 40.000 euros, i la resta on estan? És que, s’hauria
també dir la resta dels diners on estan, qui se’ls ha gastat, perquè a la fi ja que ho
diguem tot, s’ha de dir tot. Vosté ha dit en noms i cognoms la despesa que nosaltres
hem fet de més, que si s’haguera aprovat els pressupostos com cal, segurament no
hauria calgut arribar ahí. Però a més ja no caldria parlar de les despeses que s’han
imputat, segurament, que no s’haurien d’haver imputat a aqueixes partides. Almenys
en la meua de Festes, que això ja és una altra qüestió. La realitat és la que és i ve a
col·lació perquè vosté contínuament està repetint-ho en els mitjans de comunicació i
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sembla  que  a  conseqüència  d’aqueix  deute  és  molt  difícil  tirar  endavant
l’Ajuntament d’Oliva, i no és així; vosté sap que no és així, perquè per capacitat
econòmica i per tot en aquest moment l’Ajuntament d’Oliva té una capacitat gran
per  a  poder  absorbir  aqueixos  427.000  euros  que  vosté  diu,  i  per  a  poder  tirar
endavant un pressupost municipal, sense haver de clamar al cel cada vegada que
parla de l’economia del nostre ajuntament.”

 Sr. alcalde: “Recordar-los que la informació de en quines factures estan els més de
400.000 euros ha passat per aquest plenari. Igual com el motiu, si ha sigut falta de
dotació pressupostària o si el motiu ha sigut, com en aquest cas, que la factura ha
entrat en un any natural diferent al que hauria d’haver entrat.  La informació està
disponible en els plenaris; i se n’ha donat compte, i s’ha votat.”

 Sra.  Pastor  Bolo: “Donar  informació  sesgada  d’uns  regidors,  d’uns  grups
municipals que s’han deixat menys 17.000, menys 3.000, menys 4.000; ja li ho vaig
dir, si m’he deixat menys 17.000 euros, tornaria a gestionar pel meu poble de la
mateixa  forma que ho vaig  fer  aquestos  quatre  anys.  De la  mateixa  forma.  I  la
informació és sesgada. Diga vosté la informació de tots els regidors, del seu grup,
que hui conformen també el govern. No només dels qui estem en l’oposició; de tots.
En Educació ara no s’estan cobrint les baixes, estan tirant de l’empresa privada.
Segurament d’ací un mes dirà que Yolanda Pastor s’ha deixat no sé quants mils en
Educació. No, hi havia uns 90.000 euros per a neteja de centres, i ara hi ha tres o
quatre baixes en Educació, que està cobrint-ho l’empresa privada; perquè s’han de
netejar les escoles. Segurament a 31 de desembre estarà en negatiu, però jo ja no
seré.  Anem a  ser  un  poc  seriosos;  menys  17.000  euros.  Li  dic  els  centres  que
portava? Li ho recorde; CPC, Polivalent, l’Hort de la Bosca, el parc vial, totes les
escoletes, instituts. Un poc de seriositat.”

 Sr. alcalde: “Abans de donar-li la paraula a la Sra. Morell, dir-li que en referència a
les baixes ja s’han iniciat  els expedients per a cobrir les quatre baixes que estan
pendents de cobrir de personal de neteja.”

 Sra.  Morell  Gómez: “Possiblement  cadascú  li  dóna la  importància,  si  a  meitat
d’any les partides es queden sense diners o no; però és que queda mig any més per a
gestionar, i quan un té les partides en negatiu, ací no s’agarra diners d’ací, d’allà,
lleve i pose; no funciona així. Per això s’ha hagut de fer un pressupost,m que de
vegades es deia per a què fa un pressupost de l’any 2019? No fa falta. Doncs per a
posar diners en les partides. Perquè si no, no funciona; ací tots sabem com funciona
l’economia d’un ajuntament, si està en negatiu amb 17.000 euros, significa que hi ha
17.000 euros en proveïdors que no han cobrat, però queden sis mesos més de gestió,
de factures; i no es paguen, i no podran cobrar fins que no acabe l’any i es bolque el
nou  pressupost;  per  això,  quan  es  justificava  per  què  se  sobredotaven  algunes
partides,  es  justificava  per  la  necessitat  del  nou pressupost  per  a  intentar  cobrir
aqueixos  descoberts.  No  entrava  a  valorar  absolutament  res  més;  només  la
necessitat,  i sols la necessitat,  que existien factures pendents i que els proveïdors
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havien de cobrar, i per això es dotaven les partides, sense cap tipus de valoració que
apareixia en cap tipus de la memòria. Dit això, em torne a ratificar, són dos REX, i
efectivament  no  sols  els  REX  que  són  importants  per  a  intentar  anar  donant
solucions, sinó que després en els punts posterior també començarà a posar-se al dia
l’Ajuntament d’Oliva, donant informació de tots els paràmetres respecte al primer,
segon i tercer trimestre.”

 Sra. Pastor Bolo: “Seré molt breu; mire, si en Participació Ciutadana ja no hi havia
diners, i hem fet la festa dels jubilats, d’on s’ha pagat, si el pressupost encara no està en
vigor? Existeixen les modificacions pressupostàries; en abril, amb el regidor que hi havia
en aquella corporació, havien de fer unes modificacions per a quadrar les partides. Clar
que sí; però després no va vindre el pressupost, no perquè Projecte Oliva no el va voler
aprovar, sinó perquè en la mesa de negociació de personal, tots els grups polítics van dir
no. Primer és la negociació de personal i després el pressupost; si el personal no està
aprovat, si la plantilla no està aprovada, no hi ha pressupost. i en abril tots els grups van
dir no. Per això no va tirar endavant el pressupost.”

El Ple de l’Ajuntament, amb 11 vots a favor (6 vots del Grup Compromís per Oliva, i 5
vots del Grup Socialista Municipal), i 9 abstencions (6 del Grup Projecte Oliva, 2 del
Grup  Municipal  del  Partido  Popular,  i  1  del  Grup  Municipal  Ciudadanos),  acorda
aprovar el dictamen transcrit anteriorment.

CATORZÉ.-  PROPOSTA  DE  RECONEIXEMENT  EXTRAJUDICIAL  DE
CRÈDITS REX 342019.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Bèns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS REX 4/2019
El dia 18 de novembre es va proposar l'inici  de l'expedient  REX 04/2019 per a procedir  a
l'aprovació de determinades despeses que es relacionen, que van quedar pendents d'aplicar al
pressupost  corresponent  o  que han tingut  entrada  en  aquest  Ajuntament  en  l'exercici  2019,
corresponent la despesa a l'exercici 2018 o no havent-se ajustat a la normativa d'aplicació per un
import total de 978,99.-€ pels serveis o subministraments que s'indiquen.

Vist l'Informe de la Interventora Municipal de data 18 de novembre de 2019, en relació amb
aquest expedient REX 03/2019 en el qual es fa constar que “l'article 26.2 c) del Reial decret
500/90,  determina  que  s'aplicaran  als  crèdits  del  Pressupost  vigent,  en  el  moment  del  seu
reconeixement, les obligacions procedents d'exercicis anteriors, a què es refereix l'art. 60.2 del
mateix Reial  decret,  atribuint  la  seua  competència  al  Ple  de  l'Entitat,  per  al  reconeixement
extrajudicial de crèdits sempre que no existisca dotació pressupostària (Base 19.III)”.
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Considerant la necessitat de procedir a l'aprovació d'aquestes despeses amb càrrec al pressupost
de l'exercici 2018, i que existeix crèdit adequat i suficient per a fer front a aquestes despeses en
les aplicacions pressupostàries corresponents, així com a les despeses l'aprovació de les quals es
proposa.

Vistes les atribucions que confereixen els articles 21 de la Llei de Bases de Règim Local i 41
del Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats locals i en virtut de
la delegació realitzada en la Tinent d'Alcalde, Delegada d'Hisenda (PD 1985/19), la ComissIó
d'Hisenda, amb el vot favorable de Sra. Ana Mª Morell Gómez (representant del Grup Socialista
Municipal, 5 vots), Sr. Josep Escrivá Savall (representant del Grup Compromís per Oliva, 6
vots) i l'abstenció de Sr. Francisco Escrivá Mata (representant de Projecte Oliva, 6 vots), de Sra.
Alejandra Tomás Doménech (representant del Grup Municipal del Partit Popular, 3 vots) i Sr.
José Salazar  Cuadrado (representant  del  Grup Municipal  Ciudadanos,  1  vot),  DICTAMINA
FAVORABLEMENT i eleva a l'Ajuntament Ple la següent:

PROPOSTA D’ACORD

Primer.- Alçar  l'objecció  de  legalitat  formulada  per  la  Intervenció  municipal  i  aprovar  el
reconeixement  extrajudicial  REX 4/2019,  per  un import  total  de  978,99.-€ corresponent  als
serveis, serveis, subministraments i obres que es relacionen:

Segon.- Donar compte d’aquest acord al Departament d’Intervenció i Tresoreria.

El Ple de l’Ajuntament, amb 11 vots a favor (6 vots del Grup Compromís per Oliva, i 5
vots del Grup Socialista Municipal), i 9 abstenciones (6 del Grup Projecte Oliva, 2 del
Grup  Municipal  del  Partido  Popular,  i  1  del  Grup  Municipal  Ciudadanos),  acorda
aprovar el dictamen transcrit anteriorment.

QUINZÉ.- PROPOSTA DE CESSIÓ DE LA TITULARITAT D’UN TRAM DE
LA CV-683 A FAVOR DE LA DIPUTACIÓ.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Bèns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“CESSIÓ TITULARITAT TRAM DE LA CV-683 EN FAVOR DE LA DIPUTACIÓ 

L'Ajuntament d'Oliva és titular d'un tram de la carretera catalogada amb la nomenclatura CV-
683 denominada “Beniarjó-Oliva (per la Font d'en Carròs), origen CV-680 i final N-332, d'una
longitud aproximada de 939 metres lineals i una amplària variable de calçada aglomerada de 6
metres.
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Aquest tram té el seu origen, segons pla adjunt, en el punt de coordenades UTM (ETRS89)
X=748317.27 Y=4311871.21 i final en el punt de coordenades X=749104.19 Y=4312268.77.

De conformitat amb el nou Catàleg del Sistema Viari de la Comunitat Valenciana, aprovat per
Decret 46/2019, de 22 de març, del Consell, aquest tram apareix com a vial de titularitat de la
Diputació Provincial de València, requerint-se per part d'aquest Ajuntament iniciar els tràmits
per a fer efectiva la transferència d'aquesta.

En  data  6  de  novembre  de  2019,  pel  Tècnic  d'Administració  General  del  Departament
d'Urbanisme s'emet informe en el qual s'indica, entre altres extrems, que “Aquest tram de vial,
des de l'aprovació del vigent Pla General en 1982, es divideix urbanísticament, en dues diferents
classificacions:

a) El tram des de l'entrada en el T d'Oliva fins a la intersecció dels carrers Ronda del  Rebollet i
Camí Vell de Gandia, d’aproximadament, 750 metres, que discorre per sòl No Urbanitzable
Comú i que es considera en el PGOU com una Sistema Local, (d'ara en avant TRAM A)

b) El tram restant, fins a la connexió amb la CN 332, que es classifica com a Sòl Urbà i que
forma pare de l'àmbit de la Unitat d'Actuació 14. Industrial i Magatzems i que és part del vial
urbà Ronda del Rebollet, de 189 metres de longitud. (D'ara en avant TRAM B).

Concloent-se en l'informe urbanístic, que no es veu cap inconvenient legal, des de la perspectiva
del règim jurídic urbanístic aplicable, per a la transmissió de la titularitat de tots dos trams, si
bé,  amb  posterioritat  a  l'adopció  de  l'acord  de  la  cessió  hauria  d'iniciar-se  la  tramitació  i
aprovació de la modificació del vigent Pla General en el que es refereix, únicament, al Tram B.

Pel Tècnic d'Administració General adscrit a l'àrea de Secretaria s'ha emès informe, amb data 15
de novembre de 2019, i que ha sigut conformat pel Sr. Secretari, el 18 de novembre de 2019,
l'extracte del qual és del tenor literal següent:

“FONAMENTS DE DRET
1r.- De conformitat amb el que s'estableix en la Llei 6/1991 de la Generalitat, de 27 de març, de Carreteres de la
Comunitat Valenciana, la classificació i denominació de les carreteres que formen part del Sistema Viari de la
Comunitat Valenciana es realitzarà a través del Catàleg del Sistema Viari de la Comunitat Valenciana, que
s'aprovarà mitjançant Decret del Consell. En compliment d'aquesta disposició, el Decret 46/2019, de 22 de març
ha aprovat el nou Catàleg del Sistema Viari de la Comunitat Valenciana.

2n.- A més dels criteris de classificació del Sistema Viari en xarxa de carreteres bàsica, xarxa local i
xarxa de camins de domini públic establits en la citada Llei de Carreteres de la Comunitat Valenciana, per
a la qualificació i assignació de titularitat de les diferents vies s'atén fonamentalment el caràcter urbà o
interurbà de les relacions ateses. (Art. 2 del Decret 46/2019, de 22 de març). Així, les vies que atenen
relacions interurbanes tindran la consideració de carreteres, i la seua titularitat serà o bé de la Generalitat,
o  bé de la  Diputació del  seu àmbit  territorial;  les  vies  que serveixen relacions intramunicipals  seran
considerades camins de domini públic, de titularitat municipal. Com a excepció a aquest criteri general,
s'arrepleguen en el Catàleg determinades carreteres que atenen fonamentalment fluxos intramunicipals,
però la titularitat dels quals s'assigna a diputacions en raó de la complexitat tècnica o de gestió per a un
adequat manteniment de la via

Al  fil  d'aquesta  previsió  figura  la  carretera  catalogada  amb  la  nomenclatura  CV-683  denominada
“Beniarjó-Oliva (per la Font d'en Carròs), origen CV-680 i final N-332.
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3r.- Quant a la possibilitat de transferir la titularitat del tram municipal, hem de tenir en compte que els
vials són béns de domini públic, tal com els defineix l'article 74 del Reial decret legislatiu 781/1986, de
18 d'abril, pel qual s'aprova el text Refós de les Disposicions Legals vigents en matèria de Règim Local i
l'article 3 del reial decret 1372/1986, de 13 de juny, pel qual s'aprova el Reglament de Béns de les Entitats
Locals, de manera que ens trobem davant un bé que per imperatiu legal és inalienable.

Si bé, la Llei 8/2010, de 23 de juny, de Règim Local de la Comunitat Valenciana preveu la possibilitat
d'acudir a la mutació demanial en disposar en el seu article 182 que:
“Les entitats locals podran afectar béns i drets demanials a un ús o servei públic competència d'una altra
administració i transmetre-li la titularitat dels mateixos quan no resulten necessaris per al compliment de
les seues finalitats. L'administració adquirent mantindrà la titularitat del bé mentre continue afectat a l'ús
o servei públic que va motivar la mutació i per tant, conserve el seu caràcter demanial. Si el bé o dret no
fóra  destinat  a  l'ús  o  servei  públic  o  deixarà  de destinar-se posteriorment,  revertirà  a  l'administració
transmitent, integrant-se en el seu patrimoni amb totes les seues pertinences i accessions.”

Aquest mateix sistema és el que preveu l'article 3.1 del Decret 46/2019, de 22 de març, en regular els
canvis de titularitat reportats del Catàleg, quan estableix que:

“1. L'assumpció efectiva de les competències i responsabilitats en matèria de conservació i explotació de les vies
arreplegades en aquest catàleg es produirà de forma immediata, sense requerir tràmit addicional, l'endemà al de
l'entrada en vigor d'aquest decret, sense perjudici de les actuacions que, amb posterioritat a aquesta assumpció
efectiva, l'administració cedent puga executar sobre els vials objecte de canvi de titularitat, per a assegurar unes
condicions de seguretat, pavimentació i drenatge adequades a la nova tipologia de la via cedida. Tot això sense
perjudici, igualment, de la possible mutació demanial, que serà tramitada pels òrgans corresponents en matèria de
patrimoni de les administracions afectades pel canvi de titularitat.”

Per  part  seua,  els  articles  71  i  72  de  la  Llei  33/2003,  de  3  de  novembre,  de  Patrimoni  de  les
Administracions  Públiques  d'aplicació  supletòria  a  les  Entitats  Locals,  es  refereixen  a  les  mutacions
demanials  que  defineixen  com l'acte  en  virtut  del  qual  s'efectua  la  desafectació  d'un  bé  o  dret  del
Patrimoni de l'Estat, amb simultània afectació a un altre ús general, fi o servei públic de l'Administració
General  de  l'Estat  o  dels  organismes  públics  vinculats  o  dependents,  havent  d'efectuar-se  de  forma
expressa i pel procediment previst en l'article 72 de la Llei 33/2003, de 3 de novembre i 74 del Reglament
de la Llei de Patrimoni de les Administracions Públiques.

Per  tant,  per  a  cedir  el  tram  municipal  de  la  carretera  catalogada  amb  la  nomenclatura  CV-683
denominada “Beniarjó-Oliva (per la Font d'en Carròs) caldrà anar a la mutació demanial condicionant-la
al fet que es mantinga afectat a l'ús de vial, devent en cas contrari revertir a l'Ajuntament, integrant-se en
el seu patrimoni amb totes les seues pertinences i accessions. (…)”

Vistes les atribucions que confereixen els articles 21 de la Llei de Bases de Règim Local i 41
del Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats locals i en virtut de
la delegació realitzada en la Tinent d'Alcalde, Delegada d'Hisenda (PD 1985/19), la Comissió
d'Hisenda, per UNANIMITAT dels seus membres DICTAMINA FAVORABLEMENT i eleva
a l'Ajuntament Ple la següent:

PROPOSTA D’ACORD

PRIMER.- Sol·licitar a la Diputació Provincial de València la transferència de la titularitat del
vial de l'Ajuntament d'Oliva al seu favor segons Decret 46/2019, de 22 de març, del Consell, pel
qual s'aprova el Catàleg del Sistema Viari de la Comunitat Valenciana.

El vial a transferir a la Diputació de València és un tram de la carretera catalogada amb la
nomenclatura CV-683 denominada “Beniarjó-Oliva (per la Font d'en Carròs), origen CV-680 i
final N-332.

Pàgina: 54



AJUNTAMENT D’OLIVA

El  tram  de  vial  proposat  té  el  seu  origen  en  el  punt  de  coordenades  UTM  (ETRS89)
X=748317.27 Y=4311871.21 i final al punt de coordenades X=749104.19 Y=4312268.77. Té
una longitud de 939 metres lineals i una amplària variable de calçada aglomerada de 6 metres.

SEGON.- Si el tram de carretera que es transfereix deixarà de tenir la condició de vial com a
conseqüència de modificacions del planejament, els terrenys sobre els quals se situa o, si escau,
els drets  urbanístics  que corresponguen de conformitat  amb la legislació urbanística  vigent,
revertiran automàticament a l'Ajuntament d'Oliva.  A aquest  efecte la Diputació de València
haurà  d'informar  l'Ajuntament  d'Oliva  en  el  moment  en  què  es  produïsca  qualsevol
circumstància que poguera afectar el seu règim jurídic urbanístic o a la seua qualificació com bé
de domini i ús públic.

TERCER.- Una vegada aprovada per la Diputació de València la transferència de titularitat del
tram de carretera assenyalat en el punt primer es procedirà a la formalització del corresponent
lliurament, comprometent-se l'Ajuntament d'Oliva a la citada formalització

QUART.-  Després  de  la  formalització  de  la  cessió  pel  departament  d'urbanisme  de
l'Ajuntament d'Oliva haurà d'iniciar-se la tramitació i aprovació de la modificació del vigent Pla
General consistent en què el referit Tram B altere la seua classificació de sòl urbà a sistema
local.

CINQUÉ.- Que es done trasllat del present acord a la Diputació Provincial de València, així
com als departaments d'urbanisme i secretaria de l'Ajuntament d'Oliva, als efectes oportuns.”

Atés que, obert el torn d’intervencions, es produeix la que tot seguit s’indica:

 Sr. alcalde: “Simplement  una  intervenció  curta;  la  informació  l’ha  donada  el
secretari en la lectura de les propostes. El que estem fent, no és la primera vegada
que han vingut propostes d’acord al plenari a conseqüència del Decret que ha citat el
secretari,  que estableix el  catàleg del sistema viari  de la Comunitat  Valenciana i
classifica de cada via si la competència és de la Generalitat, de la diputació o de
l’ajuntament.  No recorde el  mes exactament,  fa uns mesos,  en l’anterior  mandat
corporatiu la cessió va ser al contrari; és a dir, va ser la diputació qui ens va cedir un
tram final de la CV-715, en aquest cas la que ve de Pego. Ara és al contrari, la cesió
és a la diputació. Jo crec que és una bona notícia, no tant per la part d’Oliva, que
també sinó tot el tram de la Font, que passe a ser competència de la diputació és una
bona notícia,  perquè com es va explicat fa dues setmanes, en una reunió amb la
vicealcaldessa, el regidor de Planejament i amb mi mateix, del diputat de Carreteres,
la  diputació  està  esperant  la  cessió  d’Oliva  i  de  la  Font  per  condicionar,  d’una
vegada i per totes, com cal aqueixa carretera tan transitada i tan perillosa, en el tram
de la Font a Oliva.”

El  Ple  de  l’Ajuntament,  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  acorda  aprovar  el
dictamen transcrit anteriorment.
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PART II.- CONTROL I SEGUIDAMENT DE L’ACCIÓ DE GOVERN

SETZÉ.- DONAR COMPTE DE L’APROVACIÓ DEL PLA PRESSUPOSTARI A
MIG TERMINI 2020-2022.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Bèns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“DONAR  COMPTE  DE  L’APROVACIÓ  DEL  PLA  PRESSUPOSTARI  A  MIG
TERMINI 2020-2022

De  conformitat  amb  l’article  29  de  la  Llei  Orgànica  2/2012,  de  27  d’abril,  d’Estabilitat
Pressupostaria i Sostenibilitat Finançera, per la qual s’estableix l’obligació de realitzar un Pla
Pressupostari  a  mig  termini  i  l’Ordre  HAP/20105/2012,  d’un  d’octubre  per  la  qual  es
desenvolupen les  obligacions de  suministrament  d’informació previstes  en la  Llei  Orgánica
2/2012.

Donat  que  ni  la  Llei  Orgànica  ni  l’Ordre  esmentades  estableixen  l’órgan  al  qui  correspon
l’aprovació  del  Pla  Pressupostari,  pel  Col·legi  de  Secretaris-Interventors  i  Tresorers
d’Administració  Local,  s’ha  elevat  consulta  a  la  Subdirecció  General,  manifestant  la
Subdirecció esmentada que l’órgan competent no es preceptivament el Ple, però que en cas de
no ser aprovat per aquest haurà de donar-se compte al mateix.

Per tot allò, es dona compte al Ple de la Corporació Local de l’aprovació del Pla Pressupostari a
mig termini 2020-2022.

PROPOSTA D'ACORD
A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda:
 
PRIMER.- Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d'Economia  i  Hisenda  de
l’aprovació del Pla Pressupostari a mig termini 2020-2022.”

La corporació en queda assabentada del contingut i abast de l’informe transcrit.

DISSET.-  DONAR  COMPTE  DE  L’APROVACIÓ  DE  LES  LÍNIES
FONAMENTALS DEL PRESSUPOST 2020.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Bèns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“APROVACIÓ DE LES LINIES FONAMENTALS DEL PRESSUPOST 2020

L'Orde  HAP/2105/2012,  d'1  d'octubre,  per  la  qual  es  desenvolupen  les  obligacions  de
subministrament d'informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat
Pressupostària  i  Sostenibilitat  Financera,  establix  en  l'article  15  l'obligació  de  remetre
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informació sobre les línies fonamentals dels Pressupostos per a l'exercici següent, recollides en
l'article 27.2 de la Llei Orgànica 2/2012, contenint tota la informació necessària d'acord amb la
normativa europea.

Ni la LOEPSF, ni l'Orde regulen l’òrgan competent per a aprovar les línies fonamentals dels
pressupostos, no obstant això, mentre el Ministeri no es manifeste i conteste els aclariments que
se li  han formulat,  és  pel  que es considera que l'òrgan competent  es  l'Alcalde en virtut  de
l’article 21.1.s) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, que
atribueix a l'Alcalde aquelles competències que expressament li atribuïsquen la lleis i aquelles
altres  que la  legislació de l'Estat  o  de les  comunitats  autònomes assignen al  municipi  i  no
atribuïsquen a altres òrgans municipals (competència residual)  ,  ja  que és l'Alcalde a qui  li
correspon l'elaboració dels pressupostos que després aprova el Ple."

Per  tot  allò,  es  dona  compte  al  Ple  de  la  Corporació  Local  de  l’aprovació  de  les  línies
fonamentals del Pressupost de l’exercici 2019.

PROPOSTA D'ACORD
A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda:
 
PRIMER.- Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d'Economia  i  Hisenda  de
l’aprovació de les línies fonamentals del Pressupost de l’exercici 2019.”

La corporació en queda assabentada del contingut i abast de l’informe transcrit.

DIVUITÉ.- DONAR COMPTE DE LA REMISSIÓ DEL COST EFECTIU DELS
SERVEIS PRESTATS EN L'EXERCICI 2018 AL MEH.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d'Hisenda i Béns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l'assumpte de l'epígraf, que diu textualment:

“LA REMISSIÓ DE LA INFORMACIÓ SOBRE EL COST EFECTIU DELS SERVEIS
PRESTATS EN L'EXERCICI 2018 AL MEH.

L'Ordre HAP/2075/2014, de 6 de novembre, per la qual s'estableixen els criteris de càlcul del
cost efectiu dels serveis prestats per les entitats locals, en desenvolupament del que es preveu en
l'article  116 ter,  de  la Llei  7/1985,  de 2 d'abril,  reguladora de les  Bases  del  Règim Local,
introduït  per  la  Llei  27/2013,  de  27  de  desembre,  de  Racionalització  i  Sostenibilitat  de
l'Administració Local, estableix que abans del dia 1 de novembre de cada any, les entitats locals
calcularan  el  cost  efectiu  dels  serveis  partint  de  les  dades  contingudes en la  liquidació  del
pressupost general, i si escau dels comptes anuals aprovats. 

Les Entitats Locals hauran de calcular els costos efectius que presten directament o a través
d'entitats i organismes vinculats, corresponent a cadascun dels següents serveis: 

a) Els serveis de prestació obligatòria esmentats en els articles 26.1 i 36 de la Llei 7/1985, de 2
d'abril.
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b) Els serveis derivats de l'exercici de les competències citades en els articles 7, 25.2 i 27 de la
Llei 7/1985, de 2 d'abril. 

Cada Entitat Principal (Diputació, Ajuntament, Mancomunitat, Comarca, Entitat Metropolitana,
Agrupacions  i  Entitats  d'àmbit  inferior  al  municipi)  emplenarà  la  informació  dels  serveis
prestats directament per elles i per les de les seues entitats dependents o vinculades.

Disposant l'article 116 ter de la LBRL apartat 2 que: “El càlcul del cost efectiu dels serveis
tindrà  en  compte  els  costos  reals  directes  i  indirectes  dels  serveis  conforme  a  les  dades
d'execució de despeses esmentades  en l'apartat  anterior:  Per  Ordre del  Ministre d'Hisenda i
Administracions Públiques es desenvoluparan aquests criteris de càlcul.” la qual cosa s'ha dut a
terme mitjançant l'Ordre HAP/2075/2014, de 6 de novembre.

Afegint  l'article 116 ter  en el seu apartat 3 que: “Totes les Entitats  Locals comunicaran els
costos efectius de cadascun dels serveis al Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques per
a la seua publicació.”

La remissió de la informació al MINHAP se centralitzarà a través de la Intervenció, o òrgan que
exercisca les funcions,  de la Corporació Local (article 4.1.b de l'Ordre HAP/2105/2012, d'1
d'octubre).

D'acord amb l'article 5 de l'Ordre HAP/2105/2012,  l'obligació de remissió de la informació
sobre el cost efectiu dels serveis prestats, es realitzarà per mitjans telemàtics. Per a això s'ha
habilitat en l'Oficina Virtual per a la Coordinació Financera amb les Entitats Locals el sistema
que permet el seu compliment, contrastant la informació amb la facilitada en la Liquidació del
Pressupost de 2018 amb la finalitat d'evitar inconsistències.

Donant compliment a l'exigit en en l'article 116 ter, de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de
les Bases del Règim Local, introduït per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de Racionalització
i  Sostenibilitat  de  l'Administració  Local,  la  Intervenció  Municipal  ha  complit  amb la  seua
obligació de remissió d'informació del cost efectiu dels serveis prestats en l'exercici 2018 al
MEH, en forma i termini. Havent-se bolcat la totalitat de la informació requerida pel Ministeri
d'Hisenda i Administracions Públiques per la Interventora Municipal, a través de la plataforma
telemàtica  habilitada  en  l'"Oficina  Virtual  de  les  Entitats  Locals",  consta  en  l'expedient
justificació de la remissió.

A la vista de l'exposat anteriorment i  en virtut dels atribucions conferides es proposa, previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d'Economia  i  Hisenda,  de  la
remissió de la informació del cost efectiu dels serveis prestats en l'exercici 2018 al Ministeri
d'Hisenda i Administracions Públiques.”

La corporació queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.
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DINOVÉ.- DONAR COMPTE DE LA REMISSIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL
PRESSUPOST  DE  L'AJUNTAMENT  D'OLIVA  DE  L'EXERCICI  2018  AL
MEH.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d'Hisenda i Béns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l'assumpte de l'epígraf, que diu textualment:

“Donar  compte  de  la  remissió  d'informació  de  la  liquidació  del  pressupost  de
l'Ajuntament d'Oliva de l'exercici 2018 al MEH.

L'Ordre  HAP/2105/2012,  d'1  d'octubre,  per  la  qual  es  desenvolupen  les  obligacions  de
subministrament d'informació previstes en la Llei orgànica 2/2012 (LOEPSF), de 27 d'abril,
d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, estableix l'obligació de comunicar abans
del  31 de març de l'any següent  al  qual  vagen referides les liquidacions la informació dels
pressupostos liquidats de les Entitats  Locals  (art.  15.4),  que haurà  d'efectuar-se per  mitjans
electrònics  a  través  del  sistema  que  el  Ministeri  d'Hisenda  i  Administracions  Públiques
(MINHAP) habilite a aquest efecte (art. 5.1). Aquest termini de remissió, per a liquidació del
Pressupost corresponent al 2019 finalitza el 30 d'abril de 2019.

Per Decret núm. 357/19 de data 8 de febrer de 2019 es va aprovar la Liquidació del Pressupost
de l'Ajuntament d'Oliva de l'exercici  2018,  del  qual  se’n va donar compte al  Ple  en sessió
ordinària que va tindre lloc el 21 de febrer de 2019 en compliment a l'exigit en l'art. 193.4 del
Reial  decret  legislatiu  2/2004,  de  5  de  març,  pel  qual  s'aprova  el  Text  Refós  de  la  Llei
Reguladora de les Hisendes Locals.

Donant compliment a l'exigit en l'article 15.4 de l'Ordre HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, per la
qual  es  desenvolupen  les  obligacions  de  subministrament  d'informació  previstes  en  la  Llei
orgànica 2/2012, (LOEPSF), de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera,
la  Intervenció  Municipal  ha  complit  amb la  seua  obligació  de  remissió  d'informació  de  la
liquidació del Pressupost d'aquest Ajuntament de l'exercici 2018, en forma i termini. Havent-se
bolcat  la  totalitat  de  la  informació  requerida  pel  Ministeri  d'Hisenda  i  Administracions
Públiques  per  la  Interventora  Municipal,  a  través  de  la  plataforma telemàtica  habilitada  en
l'"Oficina Virtual de les Entitats Locals", consta en l'expedient justificació de la remissió.

A la vista de l'exposat anteriorment i  en virtut dels atribucions conferides es proposa, previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda:

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d'Economia  i  Hisenda,  de  la
remissió d'informació de la Liquidació del Pressupost de l'Ajuntament d'Oliva de l'exercici 2018
al Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques.”

La corporació queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.
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VINT.-  DONAR  COMPTE  DE  LA  REMISSIÓ  DE  LA  INFORMACIÓ
SALARIAL  ISPA  2019  CORRESPONENT  A  LES  RETRIBUCIONS  DEL
PERSONAL DE L’EXERCICI 2018.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Béns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“DONAR COMPTE DE LA REMISSIÓ DE LA INFORMACIÓ SALARIAL ISPA-2019
CORRESPONENT A LES RETRIBUCIONS DEL PERSONAL D’AQUESTA ENTITAT
EN L’EXERCICI 2018

La Disposició addicional tercera del Reial Decret Llei 20/2012, de 13 de juny, de mesures per a
garantir l'estabilitat pressupostària i de foment de la competitivitat, va establir, en aplicació del
principi  de  transparència  previst  en  la  Llei  Orgànica  2/2012,  de  27  d'abril,  d'Estabilitat
Pressupostària  i  Sostenibilitat  Financera,  l'obligació  de  les  comunitats  autònomes  i  Entitats
Locals de remetre al Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques informació relativa a les
despeses de personal, amb menció dels òrgans de dependència, retribucions, classes de personal
i dotacions o plantilles entre altra informació.

En la legislació esmentada no consta expressament que la citada informació haja de donar-se
compte al Ple de la Corporació, no obstant això donada la importància d’aquesta informació i
les conseqüències de l’incompliment, el que pot suposar que totes les operacions d’endeutament
a llarg termini d’aquest Ajuntament, precisarien autorització de l'òrgan de tutela financera,
aconsellen donar compte al Ple.

Per tot el que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides, previ coneixement
de la Comissió d'Economia i Hisenda, es formula la següent

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d'Economia  i  Hisenda  de  la
remissió de la informació salarial ISPA 2019 corresponent a les retribucions del personal de
l’exercici 2018 d’aquesta Entitat.”

La corporació en queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.

VINT-I-UN.- DONAR COMPTE DE L'INFORME DE FISCALITZACIÓ PLENA
POSTERIOR CORRESPONENT A L'ANY 2017.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d'Hisenda i Béns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l'assumpte de l'epígraf, que diu textualment:

“Donar compte de l'informe de fiscalització plena posterior corresponent a l'exercici 2017
L'Article 213 del TRLRHL estableix respecte al Control intern que: “S'exerciran en les Entitats
Locals amb l'extensió i efectes que es determina en els articles següents les funcions de control
intern  respecte  de  la  seua  gestió  econòmica,  dels  organismes  autònoms  i  de  les  societats
mercantils d'elles dependents, en les seues modalitats de funció interventora, funció de control
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financer, inclosa l'auditoria de comptes de les entitats que es determinen reglamentàriament, i
funció de control de l'eficàcia.

A proposta del Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques, el Govern establirà les normes
sobre els procediments de control, metodologia d'aplicació, criteris d'actuació, drets i deures del
personal  controlador  i  destinataris  dels  informes  de  control,  que  s'hauran  de  seguir  en  el
desenvolupament de les funcions de control indicades en l'apartat anterior.

Els òrgans interventors de les Entitats  Locals  remetran amb caràcter  anual  a la  Intervenció
General  de  l'Administració  de  l'Estat  un  informe  resum  dels  resultats  dels  citats  controls
desenvolupats en cada exercici, en el termini i amb el contingut que es regulen en les normes
indicades en el paràgraf anterior”.

La base d'execució 39 vigent en 2017 estableix que “La funció interventora tindrà per objecte
fiscalitzar tots els actes que donen lloc al reconeixement i liquidació de drets i obligacions o
despeses  de contingut  econòmic,  els  ingressos  i  pagaments  que es  deriven,  i  la  recaptació,
inversió i aplicació en general dels cabals públics administrats, amb la finalitat que la gestió
s'ajuste a les disposicions aplicables en cada cas.

Se  substitueix  la  fiscalització  prèvia  dels  drets  per  la  presa  de  raó  en  comptabilitat  i  per
actuacions de  comprovació posterior  per  mitjà  de  la  utilització de tècniques  de  mostreig  o
auditoria.(...)”

Aquesta mateixa base assenyala que “les obligacions i despeses sotmeses a fiscalització limitada
seran  objecte  d'una  altra  posterior,  exercida  sobre  una  mostra  representativa  dels  actes,
documents o expedient que van donar origen a la referida fiscalització mitjançant l'aplicació de
tècniques de mostreig o auditoria, amb la finalitat de verificar que s'ajusten a les disposicions
aplicables en cada cas i determinar el grau de compliment de la legalitat en la gestió dels crèdits.

La intervenció amb posterioritat, haurà d'emetre un informe escrit en el qual es facen constar
totes les observacions i conclusions que es deduïsquen d'aquestes. Aquests informes es remetran
al Ple amb les observacions que hagueren efectuat els òrgans gestors.

A la vista de l'exposat anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda, la següent:

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple de l'informe de fiscalització plena posterior corresponent a
l'exercici 2017.”

La corporació queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit. Tot seguit
es produeixen les manifestacions que tot seguit s’indica:

 Sra. Morell Gómez: “En la comissió ja vaig incidir en la importància del que manifesta
la Sra. interventora en l’informe de fiscalització de l’any 2017. El que posa de manifest en
aquest informe, estableix una espècie de control intern, en diversos aspectes del nostre
ajuntament,  però jo em vaig parar un poc en l’àmbit de la contractació i de la gran
preocupació per l’absència del contracte en molts dels serveis públics. Aquesta és la raó
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per la qual en molts moments de vegades nosaltres no podem cobrir totes les peticions,
des del punt de vista tributari de baixar els impostos, per exemple, perquè el que es
desprén de l’informe és una preocupació del mal estat en què tenim el nostre ajuntament.
Nosaltres ja ens hem posat mans a l’obra, perquè és prioritari, per a oferir uns bons serveis
públics hem de tindre uns bons contractes. I el que o podem tindre és no tindre contractes
que avalen la facturació dels nostres serveis públics. Per això ja hem tingut una reunió,
amb la interventora, el secretari i el cap del servei de Contractació, per a intentar prioritzar
la regulació dels contractes, de l’absència de contractes actuals. També és cert que per a
prioritzar, alguna cosa ens hem de deixar. Vull també manifestar en aquest plenari que
s’ha donat instruccions al  Departament de Contractació que és prioritari  cobrir,  amb
contractes, els serveis que actualment es queden fora; no només els que apareixen ací, que
són sis contractes, que la facturació és superior a 250.000 euros, sinó que hi ah molts
serveis que s’estan prestant via factura, però que no estan coberts per un contracte; i això,
evidentment, aquest ajuntament no pot continuar treballant així. Demanaré un poc de
comprensió a tots els partits, perquè per a prioritzar en això hi ha altres contractes que
s’hauran d’alentir. Ja dic que és molt preocupant la situació que es desprén de l’informe,
però ja ens hem posat mans a l’obra; també hem parlat amb l’alcalde per a intentar
prioritzar els grans serveis, com ara la recollida de fem i la neteja viària, entre altres que
també són molt importants. Només volia matisar que ja estem treballant per a posar ordre
dins d’aquest caos.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Només matisar una cosa, o previndre’ls. En març de 2020 l’última
pròrroga vol dir que es quedarà sense cobertura contractual; perquè encara no tenim, ni
tan sols, els plecs de condicions tècniques i administratives. El tema de la neteja és un
tema que portem denunciant de fa molts anys i hem de tindre en compte que des de 2013,
que recorde que són els mateixos que governaven que els que governen ara, han passat sis
anys i el contracte no s’ha aprovat ni el plec. Em sembla molt bé el que ha dit la regidora
d’Hisenda.  Els grups de l’oposició,  supose que tots,  igual que jo,  estarem ahí per a
prioritzar el que faça falta; està clar que la recollida de residus, la neteja de la nostra
població, inclús de la de l’arena també, que la cobertura es va acabar i estem sense
cobertura des de 2011, és primordial.”

 Sr. alcalde: “En breu convocarem una reunió; aqueixos plecs tècnics estan pràcticament
acabats, i els podrem treballar i donar-los compte.”

 Sra. Pastor Bolo: “A la Sra. Morell dir-li que tindrà tota la nostra comprensió, perquè
aquest grup ha gestionat, com s’ha dit moltes vegades, moltes àrees. Ens van llevar la
Delegació de la Recollida de Fem, entre altres delegacions, ara fa aproximadament un any
i mig, als nostres companys que eren els regidor delegats de les àrees; ha passat el temps i
la tasca està per fer. Ha hagut regidors delegats amb noms i cognoms. Des del nostre
grup, i perquè ho hem patit, perquè ací estem per a donar servei al ciutadà, tindrà tota la
nostra comprensió; i tant de bo aquesta legislatura servesca per a posar tot això en ordre.
Però qui portava àrees té noms i cognoms. Uns ja no estan, però altres continuen estant.”
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VINT-I-DOS.- DONAR COMPTE DE L'INFORME DE FUNCIONAMENT DE
FACE EN ELS EXERCICIS 2017 I 2018.

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d'Hisenda i Béns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l'assumpte de l'epígraf, que diu textualment:

“Donar compte de l'informe de funcionament de FACE en l'exercici 2017

La  Llei  25/2013,  en  el  seu  art.  12.3  disposa  que  “Les  Intervencions  Generals  o  òrgans
equivalents de cada administració realitzaran una auditoria de sistemes anual per a verificar que
els  corresponents  registres  comptables  de  factures  compleixen  amb  les  condicions  de
funcionament previstes en aquesta Llei i la seua normativa de desenvolupament i, en particular,
que  no  queden  retingudes  factures  presentades  en  el  Punt  general  d'entrada  de  factures
electròniques que foren dirigides a òrgans o entitats de la respectiva administració en cap de les
fases del procés. En aquest informe s'inclourà una anàlisi  dels temps mitjans d'inscripció de
factures en el registre comptable de factures i del número i causes de factures rebutjades en la
fase d'anotació en el registre comptable.”

A aquest efecte de donar compliment, i en virtut de les atribucions conferides es proposa previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda, la següent

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple de l'informe de funcionament de FACE en l'exercici 2017.

Donar compte de l'informe de funcionament de FACE en l'exercici 2018

La  Llei  25/2013,  en  el  seu  art.  12.3  disposa  que  “Les  Intervencions  Generals  o  òrgans
equivalents de cada administració realitzaran una auditoria de sistemes anual per a verificar que
els  corresponents  registres  comptables  de  factures  compleixen  amb  les  condicions  de
funcionament previstes en aquesta Llei i la seua normativa de desenvolupament i, en particular,
que  no  queden  retingudes  factures  presentades  en  el  Punt  general  d'entrada  de  factures
electròniques que foren dirigides a òrgans o entitats de la respectiva administració en cap de les
fases del procés. En aquest informe s'inclourà una anàlisi  dels temps mitjans d'inscripció de
factures en el registre comptable de factures i del número i causes de factures rebutjades en la
fase d'anotació en el registre comptable.”

A aquest efecte de donar compliment, i en virtut de les atribucions conferides es proposa previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda, la següent

PROPOSTA D'ACORD
 PRIMER.- Donar compte al Ple de l'informe de funcionament de FACE en l'exercici 2018.”

La corporació queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.
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VINT-I-TRES.-  DONAR  COMPTE  DEL COMPLIMENT  DE  LES
OBLIGACIONS TRIMESTRALS DE SUBMINISTRAMENT D’INFORMACIÓ
PRIMER, SEGON I TERCER TRIMESTRE 2019. 

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Bèns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

DONAR COMPTE DE L’INFORME D'INTERVENCIÓ DE COMPLIMENT DE LES
OBLIGACIONS TRIMESTRALS DE SUBMINISTRAMENT D’INFORMACIÓ DE LA
LLEI 2/2012 LOEPSF, DESENVOLUPADA PER L’ORDRE HAP 21/05/2012.

PRIMER TRIMESTRE DE 2019

La Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera,
d'ara en avant LOEPSF, regula el principi de transparència com a base del funcionament de les
Administracions Públiques, i per a això resulta clau la rendició de comptes i el control de la
gestió pública per a contribuir a generar confiança en el funcionament correcte del sector públic.
La importància d'aquest  principi  ha portat  al  legislador a establir  en l'article 6 de la citada
LOEPSF,  l'obligació  de  les  Administracions  Públiques  de  subministrar  tota  la  informació
necessària per al compliment de les disposicions de l'Esmentada Llei, i de les normes i acords
que s’adopten en el seu desenvolupament, i garantir la coherència de les normes i procediments
comptables, així com la integritat dels sistemes de recopilació i tractament de les dades

El desplegament reglamentari a què es referix l'avantdit article de LOEPSF, ho ha realitzat el
Ministeri  d'Hisenda  i  Administracions  Públiques,  a  través  de  l'Orde  HAP/2105/2012,  d'1
d'octubre, modificada per l’Ordre HAP/2082/2014, de 7 de novembre, i en concret, sobre les
obligacions  trimestrals  de  subministrament  d'informació,  s'ha  arreplegat  en  l'article  16.  Els
articles  14  i  16  de  l'Orde,  sobre  obligacions  mensuals  i  trimestrals  de  subministrament
d'informació de les comunitats autònomes i les Corporacions Locals, han entrat en vigor l'1 de
gener de 2013, de conformitat amb la disposició transitòria única de l'Orde, imposant en l'article
4 la centralització del compliment de l'obligació de remissió i recepció d'informació "En les
Corporacions Locals, la intervenció o unitat que exercisca les seus funciones”.

De  conformitat  amb  allò  que  s'ha  regulat  en  l'article  4  de  la  Llei  2/2012,  LOEPSF,  i  el
desenvolupament del mateix realitzat per l'Orde HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, modificada per
l’Ordre HAP/2082/2014, de 7 de novembre, i en concret amb el contingut dels articles 4 i 16 de
la  mateixa,  la  Intervenció  Municipal  ha  complit  amb  la  seua  obligació  de  remissió  de
subministrament de la informació trimestral corresponent al PRIMER trimestre de 2019, dins
del  termini  i  la  forma escaient.  Havent-se  bolcat  la  totalitat  de  la  informació requerida pel
Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques a través de la plataforma telemàtica habilitada
en la "Oficina Virtual de les Entitats Locals", consta en l'expedient el justificant de la remissió.

En la legislació esmentada no consta expressament que la citada informació haja de donar-se
compte al Ple de la Corporació, malgrat que en la informació del Tercer trimestre de 2014, el
formulari F.3.5 "Comunicació de dades i firma d'Informe d'Avaluació compliment d'objectius
Llei Orgànica 2/2012", de la web i de la Guia realitzada pel Ministeri, expressament deia que
l'Informe d'avaluació ha de tindre coneixement el Ple d'aquesta Corporació. No obstant això la
dita observació no es fa constar ni en la Guia ni en el formulari citat d’aplicació per aquest
trimestre. No obstant  això,  la Llei d'Hisendes Locals (art.  207 del RDLeg. 2/2004,  de 5 de
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març),  establix  l'obligació  de  remetre  al  Ple  de  l'Entitat  la  informació  de  l'execució  dels
pressupostos  i  del  moviment  de  la  tresoreria  per  operacions  pressupostàries  independents  i
auxiliars del pressupost i de la seua situació, en els terminis i amb la periodicitat que el Ple
establisca, havent-se elevat al Ple la informació dels trimestres anteriors.

A la  vista  del  que  s’exposa  anteriorment  i  en  virtut  de  les  atribucions  conferides  ,  previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda, es formula la següent:

PROPOSTA D'ACORD
 PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'informe
d'Intervenció de compliment de les obligacions trimestrals de subministrament d’informació de
la Llei 2/2012 LOEPSF, desenvolupada per l’Ordre HAP 21/05/2012 i modificada per l’Ordre
HAP/2082/2014, de 7 de novembre, corresponent al PRIMER trimestre de 2019, que s’adjunta a
aquesta proposta.

SEGON TRIMESTRE DE 2019
La Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera,
d'ara en avant LOEPSF, regula el principi de transparència com a base del funcionament de les
Administracions Públiques, i per a això resulta clau la rendició de comptes i el control de la
gestió pública per a contribuir a generar confiança en el funcionament correcte del sector públic.
La importància d'aquest  principi  ha portat  al  legislador a establir  en l'article 6 de la citada
LOEPSF,  l'obligació  de  les  Administracions  Públiques  de  subministrar  tota  la  informació
necessària per al compliment de les disposicions de l'Esmentada Llei, i de les normes i acords
que s’adopten en el seu desenvolupament, i garantir la coherència de les normes i procediments
comptables, així com la integritat dels sistemes de recopilació i tractament de les dades

El desplegament reglamentari a què es referix l'avantdit article de LOEPSF, ho ha realitzat el
Ministeri  d'Hisenda  i  Administracions  Públiques,  a  través  de  l'Orde  HAP/2105/2012,  d'1
d'octubre, modificada per l’Ordre HAP/2082/2014, de 7 de novembre, i en concret, sobre les
obligacions  trimestrals  de  subministrament  d'informació,  s'ha  arreplegat  en  l'article  16.  Els
articles  14  i  16  de  l'Orde,  sobre  obligacions  mensuals  i  trimestrals  de  subministrament
d'informació de les comunitats autònomes i les Corporacions Locals, han entrat en vigor l'1 de
gener de 2013, de conformitat amb la disposició transitòria única de l'Orde, imposant en l'article
4 la centralització del compliment de l'obligació de remissió i recepció d'informació "En les
Corporacions Locals, la intervenció o unitat que exercisca les seus funciones”.

De  conformitat  amb  allò  que  s'ha  regulat  en  l'article  4  de  la  Llei  2/2012,  LOEPSF,  i  el
desenvolupament del mateix realitzat per l'Orde HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, modificada per
l’Ordre HAP/2082/2014, de 7 de novembre, i en concret amb el contingut dels articles 4 i 16 de
la  mateixa,  la  Intervenció  Municipal  ha  complit  amb  la  seua  obligació  de  remissió  de
subministrament de la informació trimestral corresponent al SEGON trimestre de 2019, dins del
termini i la forma escaient. Havent-se bolcat la totalitat de la informació requerida pel Ministeri
d'Hisenda i  Administracions Públiques  a través de la plataforma telemàtica habilitada en la
"Oficina Virtual de les Entitats Locals", consta en l'expedient el justificant de la remissió.

En la legislació esmentada no consta expressament que la citada informació haja de donar-se
compte al Ple de la Corporació, malgrat que en la informació del Tercer trimestre de 2014, el
formulari F.3.5 "Comunicació de dades i firma d'Informe d'Avaluació compliment d'objectius
Llei Orgànica 2/2012", de la web i de la Guia realitzada pel Ministeri, expressament deia que
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l'Informe d'avaluació ha de tindre coneixement el Ple d'aquesta Corporació. No obstant això la
dita observació no es fa constar ni en la Guia ni en el formulari citat d’aplicació per aquest
trimestre. No obstant  això,  la Llei d'Hisendes Locals (art.  207 del RDLeg. 2/2004,  de 5 de
març),  establix  l'obligació  de  remetre  al  Ple  de  l'Entitat  la  informació  de  l'execució  dels
pressupostos  i  del  moviment  de  la  tresoreria  per  operacions  pressupostàries  independents  i
auxiliars del pressupost i de la seua situació, en els terminis i amb la periodicitat que el Ple
establisca, havent-se elevat al Ple la informació dels trimestres anteriors.

A  la  vista  del  que  s’exposa  anteriorment  i  en  virtut  de  les  atribucions  conferides  ,  previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda, es formula la següent:

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'informe
d'Intervenció de compliment de les obligacions trimestrals de suministrament d’informació de la
Llei  2/2012 LOEPSF, desenvolupada per l’Ordre HAP 21/05/2012 i  modificada per l’Ordre
HAP/2082/2014, de 7 de novembre, corresponent al SEGON trimestre de 2019, que s’adjunta a
aquesta proposta.

TERCER TRIMESTRE DE 2019
La Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera,
d'ara en avant LOEPSF, regula el principi de transparència com a base del funcionament de les
Administracions Públiques, i per a això resulta clau la rendició de comptes i el control de la
gestió pública per a contribuir a generar confiança en el funcionament correcte del sector públic.
La importància d'aquest  principi  ha portat  al  legislador a establir  en l'article 6 de la citada
LOEPSF,  l'obligació  de  les  Administracions  Públiques  de  subministrar  tota  la  informació
necessària per al compliment de les disposicions de l'Esmentada Llei, i de les normes i acords
que s’adopten en el seu desenvolupament, i garantir la coherència de les normes i procediments
comptables, així com la integritat dels sistemes de recopilació i tractament de les dades

El desplegament reglamentari a què es referix l'avantdit article de LOEPSF, ho ha realitzat el
Ministeri  d'Hisenda  i  Administracions  Públiques,  a  través  de  l'Orde  HAP/2105/2012,  d'1
d'octubre, modificada per l’Ordre HAP/2082/2014, de 7 de novembre, i en concret, sobre les
obligacions  trimestrals  de  subministrament  d'informació,  s'ha  arreplegat  en  l'article  16.  Els
articles  14  i  16  de  l'Orde,  sobre  obligacions  mensuals  i  trimestrals  de  subministrament
d'informació de les comunitats autònomes i les Corporacions Locals, han entrat en vigor l'1 de
gener de 2013, de conformitat amb la disposició transitòria única de l'Orde, imposant en l'article
4 la centralització del compliment de l'obligació de remissió i recepció d'informació "En les
Corporacions Locals, la intervenció o unitat que exercisca les seus funciones”.

De  conformitat  amb  allò  que  s'ha  regulat  en  l'article  4  de  la  Llei  2/2012,  LOEPSF,  i  el
desenvolupament del mateix realitzat per l'Orde HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, modificada per
l’Ordre HAP/2082/2014, de 7 de novembre, i en concret amb el contingut dels articles 4 i 16 de
la  mateixa,  la  Intervenció  Municipal  ha  complit  amb  la  seua  obligació  de  remissió  de
subministrament de la informació trimestral corresponent al SEGON trimestre de 2019, dins del
termini i la forma escaient. Havent-se bolcat la totalitat de la informació requerida pel Ministeri
d'Hisenda i  Administracions Públiques  a través de la plataforma telemàtica habilitada en la
"Oficina Virtual de les Entitats Locals", consta en l'expedient el justificant de la remissió.
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En la legislació esmentada no consta expressament que la citada informació haja de donar-se
compte al Ple de la Corporació, malgrat que en la informació del Tercer trimestre de 2014, el
formulari F.3.5 "Comunicació de dades i firma d'Informe d'Avaluació compliment d'objectius
Llei Orgànica 2/2012", de la web i de la Guia realitzada pel Ministeri, expressament deia que
l'Informe d'avaluació ha de tindre coneixement el Ple d'aquesta Corporació. No obstant això la
dita observació no es fa constar ni en la Guia ni en el formulari citat d’aplicació per aquest
trimestre. No obstant  això,  la Llei d'Hisendes Locals (art.  207 del RDLeg. 2/2004,  de 5 de
març),  establix  l'obligació  de  remetre  al  Ple  de  l'Entitat  la  informació  de  l'execució  dels
pressupostos  i  del  moviment  de  la  tresoreria  per  operacions  pressupostàries  independents  i
auxiliars del pressupost i de la seua situació, en els terminis i amb la periodicitat que el Ple
establisca, havent-se elevat al Ple la informació dels trimestres anteriors.

A  la  vista  del  que  s’exposa  anteriorment  i  en  virtut  de  les  atribucions  conferides  ,  previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda, es formula la següent

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'informe
d'Intervenció de compliment de les obligacions trimestrals de subministrament d’informació de
la Llei 2/2012 LOEPSF, desenvolupada per l’Ordre HAP 21/05/2012 i modificada per l’Ordre
HAP/2082/2014, de 7 de novembre, corresponent al TERCER trimestre de 2019, que s’adjunta
a aquesta proposta.”

La corporació en queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.

VINT-I-QUATRE.- DONAR COMPTE DEL PMP PRIMER, SEGON I TERCER
TRIMESTRE 2019. 

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Béns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“DONAR COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ DEL PERÍODE MITJÀ DE
PAGAMENT CORRESPONENT AL PRIMER TRIMESTRE DE 2019

La Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, introdueix el concepte de període mitjà de pagament
com a expressió del temps de pagament o retard en el pagament del deute comercial, de manera
que totes les Administracions Públiques,  en un nou exercici  de transparència, hauran de fer
públic el seu període mitjà de pagament que hauran de calcular d'acord amb una metodologia
comuna.

El Reial Decret 1040/2017, de 22 de desembre, modifica el Reial Decret 635/2014, de 25 de
juliol,  pel  qual  es  desenrotlla  la  metodologia  de  càlcul  del  període  mitjà  de  pagament  a
proveïdors de les Administracions Públiques i les condicions i el procediment de retenció de
recursos  dels  règims  de  finançament,  previstos  en  la  Llei  Orgànica  2/2012,  de  27  d'abril,
d'Estabilitat  Pressupostària  i  Sostenibilitat  Financera,  a  fi  de  reforçar  el  compliment  de  la
normativa europea en matèria de lluita contra la morositat.

El període mitjà de pagament definit en el Reial Decreto 1040/2017, de 22 de desembre, que
modifica el Reial Decret 635/2014, de 25 de juliol, mesura el retard en el pagament del deute
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comercial en termes econòmics, com a indicador distint respecte del període legal de pagament
establit en la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s’estableixen mesures de lluita contra
la morositat en les operacions comercials. 

La nova metodologia queda alineada amb la normativa nacional,  que trasllada les directives
comunitàries, iniciant-se el còmput de terminis, amb caràcter general des de l'aprovació dels
documents que acrediten la conformitat amb els béns entregats o servicis prestats, en lloc del
criteri  que s'aplicava fins a la data, en el que l'inici del còmput es produïa des dels 30 dies
següents a l'entrada de la factura en el registre administratiu, no modificant-se el termini màxim
de pagament als proveïdors, fixat en 30 dies.

Este mesurament amb criteris  estrictament econòmics pot  prendre valor negatiu,  tant  en les
operacions pagades com en els pendents de pagament, si  l'Administració paga abans de que
hagen transcorregut trenta dies naturals des de l’aprovació de les factures o certificacions d'obra
o si al final del període per a la remissió de la informació encara no han transcorregut, en les
operacions pendents de pagament, eixos trenta dies.

Es tindran en compte les factures expedides des de l'1 de gener de 2014 que consten en el
registre  comptable  de  factures  o  sistema  equivalent  i  les  certificacions  mensuals  d'obra
aprovades a partir de la mateixa data.

Fent ús del que establix l'Orde HAP/2105/2012, la publicació serà mensual per a les entitats en règim
de cessió d'impostos estatals, i trimestral per a la resta d'entitats. La informació ha de ser remesa a
través d'AUTORITZA abans de l'últim dia del mes següent al període a què es referisca

La publicació i comunicació trimestral de la informació referida al PRIMER trimestre de l’any
2019 tindrà lloc en el mes d’ABRIL de 2019.

En l'apartat 2 de l'article 6 del Reial Decret 635/2014, establix l'obligació de les corporacions
locals de remetre al Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques, d'acord amb el que es
preveia en l'Orde HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, per la qual es desenrotllen les obligacions de
subministrament d'informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, la informació
relativa al seu període mitjà de pagament a proveïdors referit, segons corresponga, al mes o al
trimestre anterior. Disposant l'article 4 de l'esmentada Orde, que la remissió de la informació
economic-financera corresponent  a la totalitat  de les unitats  dependents de cada Corporació
Local se centralitzarà a través de la intervenció o unitat que exercisca les seues funcions. ", i, tal
com es fa constar en l’informe emès per la Interventora municipal, per part de l'empresa de
manteniment del programa de comptabilitat AYTOS s'ha elaborat un mòdul per al càlcul i la
impressió dels informes de morositat i PMP, seguint el model elaborat pel Ministeri d'Economia
i Hisenda, per la qual cosa les dades obtinguts s'extrauen del esmentat mòdul.

En la legislació esmentada no consta expressament que la citada informació haja de donar-se
compte al Ple de la Corporació.

A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda
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PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'informe
d'Intervenció  Període  mitjà  de  pagament  corresponent  al  PRIMER  trimestre  de  2019,  que
s’adjunta a aquesta proposta.

DONAR  COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ  DEL PERÍODE MITJÀ DE
PAGAMENT CORRESPONENT AL SEGON TRIMESTRE DE 2019

La Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, introdueix el concepte de període mitjà de pagament
com a expressió del temps de pagament o retard en el pagament del deute comercial, de manera
que totes les Administracions Públiques,  en un nou exercici  de transparència, hauran de fer
públic el seu període mitjà de pagament que hauran de calcular d'acord amb una metodologia
comuna.

El Reial Decret 1040/2017, de 22 de desembre, modifica el Reial Decret 635/2014, de 25 de
juliol,  pel  qual  es  desenrotlla  la  metodologia  de  càlcul  del  període  mitjà  de  pagament  a
proveïdors de les Administracions Públiques i les condicions i el procediment de retenció de
recursos  dels  règims  de  finançament,  previstos  en  la  Llei  Orgànica  2/2012,  de  27  d'abril,
d'Estabilitat  Pressupostària  i  Sostenibilitat  Financera,  a  fi  de  reforçar  el  compliment  de  la
normativa europea en matèria de lluita contra la morositat.

El període mitjà de pagament definit en el Reial Decreto 1040/2017, de 22 de desembre, que
modifica el Reial Decret 635/2014, de 25 de juliol, mesura el retard en el pagament del deute
comercial en termes econòmics, com a indicador distint respecte del període legal de pagament
establit en la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s’estableixen mesures de lluita contra
la morositat en les operacions comercials. 

La nova metodologia queda alineada amb la normativa nacional,  que trasllada les directives
comunitàries, iniciant-se el còmput de terminis, amb caràcter general des de l'aprovació dels
documents que acrediten la conformitat amb els béns entregats o servicis prestats, en lloc del
criteri  que s'aplicava fins a la data, en el que l'inici del còmput es produïa des dels 30 dies
següents a l'entrada de la factura en el registre administratiu, no modificant-se el termini màxim
de pagament als proveïdors, fixat en 30 dies.

Este mesurament amb criteris  estrictament econòmics pot  prendre valor negatiu,  tant  en les
operacions pagades com en els pendents de pagament, si  l'Administració paga abans de que
hagen transcorregut trenta dies naturals des de l’aprovació de les factures o certificacions d'obra
o si al final del període per a la remissió de la informació encara no han transcorregut, en les
operacions pendents de pagament, eixos trenta dies.

Es tindran en compte les factures expedides des de l'1 de gener de 2014 que consten en el
registre  comptable  de  factures  o  sistema  equivalent  i  les  certificacions  mensuals  d'obra
aprovades a partir de la mateixa data.

Fent ús del que establix l'Orde HAP/2105/2012, la publicació serà mensual per a les entitats en
règim de cessió d'impostos estatals, i trimestral per a la resta d'entitats. La informació ha de ser
remesa  a  través  d'AUTORITZA abans  de  l'últim dia  del  mes  següent  al  període  a  què  es
referisca
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La publicació i comunicació trimestral de la informació referida al SEGON trimestre de l’any
2019 tindrà lloc en el mes de JULIOL de 2019.

En l'apartat 2 de l'article 6 del Reial Decret 635/2014, establix l'obligació de les corporacions
locals de remetre al Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques, d'acord amb el que es
preveja en l'Orde HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, per la qual es desenrotllen les obligacions de
subministrament d'informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, la informació
relativa al seu període mitjà de pagament a proveïdors referit, segons corresponga, al mes o al
trimestre anterior. Disposant l'article 4 de l'esmentada Orde, que la remissió de la informació
economic-financera corresponent  a la totalitat  de les unitats  dependents de cada Corporació
Local se centralitzarà a través de la intervenció o unitat que exercisca les seues funcions. ", i, tal
com es fa constar en l’informe emés per la Interventora municipal, per part de l'empresa de
manteniment del programa de comptabilitat AYTOS s'ha elaborat un mòdul per al càlcul i la
impressió dels informes de morositat i PMP, seguint el model elaborat pel Ministeri d'Economia
i Hisenda, per la qual cosa les dades obtinguts s'extrauen del esmentat mòdul.

En la legislació esmentada no consta expressament que la citada informació haja de donar-se
compte al Ple de la Corporació.

A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'informe
d'Intervenció  Període  mitjà  de  pagament  corresponent  al  SEGON trimestre  de  2019,  que
s’adjunta a aquesta proposta.

DONAR  COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ  DEL PERÍODE MITJÀ DE
PAGAMENT CORRESPONENT AL TERCER TRIMESTRE DE 2019

La Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, introduïx el concepte de període mitjà de pagament com
a expressió del temps de pagament o retard en el pagament del deute comercial, de manera que
totes les Administracions Públiques, en un nou exercici de transparència, hauran de fer públic el
seu període mitjà de pagament que hauran de calcular d'acord amb una metodologia comuna.

El Reial Decret 1040/2017, de 22 de desembre, modifica el Reial Decret 635/2014, de 25 de
juliol,  pel  qual  es  desenrotlla  la  metodologia  de  càlcul  del  període  mitjà  de  pagament  a
proveïdors de les Administracions Públiques i les condicions i el procediment de retenció de
recursos  dels  règims  de  finançament,  previstos  en  la  Llei  Orgànica  2/2012,  de  27  d'abril,
d'Estabilitat  Pressupostària  i  Sostenibilitat  Financera,  a  fi  de  reforçar  el  compliment  de  la
normativa europea en matèria de lluita contra la morositat.

El període mitjà de pagament definit en el Reial Decreto 1040/2017, de 22 de desembre, que
modifica el Reial Decret 635/2014, de 25 de juliol, mesura el retard en el pagament del deute
comercial en termes econòmics, com a indicador distint respecte del període legal de pagament
establit en la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s’estableixen mesures de lluita contra
la morositat en les operacions comercials. 
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La nova metodologia queda alineada amb la normativa nacional,  que trasllada les directives
comunitàries, iniciant-se el còmput de terminis, amb caràcter general des de l'aprovació dels
documents que acrediten la conformitat amb els béns entregats o servicis prestats, en lloc del
criteri  que s'aplicava fins a la data, en el que l'inici del còmput es produïa des dels 30 dies
següents a l'entrada de la factura en el registre administratiu, no modifican-se el termini màxim
de pagament als proveïdors, fixat en 30 dies.

Este mesurament amb criteris  estrictament econòmics pot  prendre valor negatiu,  tant  en les
operacions pagades com en els pendents de pagament, si  l'Administració paga abans de que
hagen transcorregut trenta dies naturals des de l’aprovació de les factures o certificacions d'obra
o si al final del període per a la remissió de la informació encara no han transcorregut, en les
operacions pendents de pagament, eixos trenta dies.

Es tindran en compte les factures expedides des de l'1 de gener de 2014 que consten en el
registre  comptable  de  factures  o  sistema  equivalent  i  les  certificacions  mensuals  d'obra
aprovades a partir de la mateixa data.

Fent ús del que establix l'Orde HAP/2105/2012, la publicació serà mensual per a les entitats en
règim de cessió d'impostos estatals, i trimestral per a la resta d'entitats. La informació ha de ser
remesa  a  través  d'AUTORITZA abans  de  l'últim dia  del  mes  següent  al  període  a  què  es
referisca

La publicació i  comunicació trimestral  de la informació referida al  TERCER trimestre de
l’any 2019 tindrà lloc en el mes d’ OCTUBRE de 2019.

En l'apartat 2 de l'article 6 del Reial Decret 635/2014, establix l'obligació de les corporacions
locals de remetre al Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques, d'acord amb el que es
preveja en l'Orde HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, per la qual es desenrotllen les obligacions de
subministrament d'informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, la informació
relativa al seu període mitjà de pagament a proveïdors referit, TERCERs corresponga, al mes o
al trimestre anterior. Disposant l'article 4 de l'esmentada Orde, que la remissió de la informació
economic-financera corresponent  a la totalitat  de les unitats  dependents de cada Corporació
Local se centralitzarà a través de la intervenció o unitat que exercisca les seues funcions. ", i, tal
com es fa constar en l’informe emès per la Interventora municipal, per part de l'empresa de
manteniment del programa de comptabilitat AYTOS s'ha elaborat un mòdul per al càlcul i la
impressió dels informes de morositat i PMP, seguint el model elaborat pel Ministeri d'Economia
i Hisenda, per la qual cosa les dades obtinguts s'extrauen del esmentat mòdul.

En la legislació esmentada no consta expressament que la citada informació haja de donar-se
compte al Ple de la Corporació.

A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda
 

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'informe
d'Intervenció Període mitjà de pagament corresponent  al  TERCER trimestre de 2019,  que
s’adjunta a aquesta proposta.”
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La corporació en queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.

VINT-I-CINC.-  DONAR  COMPTE  DELS  INFORMES  DE  MOROSITAT
PRIMER, SEGON I TERCER TRIMESTRE 2019. 

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Béns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

DONAR COMPTE DELS INFORMES DE MOROSITAT PRIMER TRIMESTRE 2019

En la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, per la que s’estableixen
mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials, s’estableix l’obligació dels
interventors i els tresorers d’elaborar informes trimestrals en relació al compliment dels terminis
de pagament, i remetre’ls al Ple de la Corporació 

Per tot allò, es dona compte al Ple de la Corporació dels informes de morositat 

A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d’Economia i Hisenda

PROPOSTA D’ACORD
PRIMER.-  Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d’Economia  i  Hisenda  dels
informes de morositat del PRIMER trimestre de l’any 2019.

DONAR COMPTES DELS INFORMES DE MOROSITAT SEGON TRIMESTRE 2019

En la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, per la que s’estableixen
mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials, s’estableix l’obligació dels
interventors i els tresorers d’elaborar informes trimestrals en relació al compliment dels terminis
de pagament, i remetre’ls al Ple de la Corporació 

Per tot allò, es dona compte al Ple de la Corporació dels informes de morositat 

A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d’Economia i Hisenda

PROPOSTA D’ACORD
PRIMER.-  Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d’Economia  i  Hisenda  dels
informes de morositat del SEGON trimestre de l’any 2019.

DONAR COMPTE DELS INFORMES DE MOROSITAT TERCER TRIMESTRE 2019

En la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificacions de la Llei 3/2004, per la que s’estableixen
mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials, s’estableix l’obligació dels
interventors i els tresorers d’elaborar informes trimestrals en relació al compliment dels terminis
de pagament, i remetre’ls al Ple de la Corporació 

Per tot allò, es dona compte al Ple de la Corporació dels informes de morositat 
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A la vista del que s’exposa anteriorment i en virtut de les atribucions conferides es proposa,
previ coneixement de la Comissió d’Economia i Hisenda

PROPOSTA D’ACORD
PRIMER.-  Donar  compte  al  Ple  i  prèviament  a  la  Comissió  d’Economia  i  Hisenda  dels
informes de morositat del TERCER trimestre de l’any 2019.”

La corporació en queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.

VINT-I-SIS.- DONAR COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ RELATIU
A  LES  RESOLUCIONS  CONTRARIES  ALS  INFORMES  DE  LEGALITAT.
PRIMER, SEGON I TERCER TRIMESTRE 2019. 

Informats del dictamen de la Comissió Informativa d’Hisenda i Bèns Municipals, de
data 21 de novembre de 2019, en relació a l’assumpte de l’epígraf, que diu textualment:

“Donar  compte  de  l'Informe  d'Intervenció  relatiu  a  les  resolucions  adoptades  pel
President  de  l'Entitat  Local  contràries  a  les  objeccions  efectuades  en  el  PRIMER
TRIMESTRE de 2019

En virtut del que es disposa en l'article 215 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel
qual s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), si  en
l'exercici de la funció interventora l'òrgan interventor es manifestara en desacord amb el fons o
amb  la  forma  dels  actes,  documents  o  expedients  examinats,  haurà  de  formular  les  seues
objeccions per escrit abans de l'adopció de l'acord o resolució.

D'acord amb el que es disposa en l'article 218 del TRLRHL, en la redacció donada pel número
Tres de l'article Segon de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat
de l'Administració Local,  correspon a  l'òrgan interventor  elevar  informe al  Ple  de totes  les
resolucions adoptades pel President de l'Entitat Local contràries a les objeccions efectuades,
constituint un punt independent en l'ordre del dia de la corresponent sessió plenària.

A la vista de l'exposat anteriorment i  en virtut dels atribucions conferides es proposa, previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'Informe
d'Intervenció relatiu a les resolucions adoptades pel President de l'Entitat Local contràries a les
objeccions efectuades en el PRIMER TRIMESTRE de 2019.

“Donar  compte  de  l'Informe  d'Intervenció  relatiu  a  les  resolucions  adoptades  pel
President  de  l'Entitat  Local  contràries  a  les  objeccions  efectuades  en  el  *SEGON
TRIMESTRE de 2019

En virtut del que es disposa en l'article 215 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel
qual s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), si  en
l'exercici de la funció interventora l'òrgan interventor es manifestara en desacord amb el fons o
amb  la  forma  dels  actes,  documents  o  expedients  examinats,  haurà  de  formular  les  seues
objeccions per escrit abans de l'adopció de l'acord o resolució.
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D'acord amb el que es disposa en l'article 218 del TRLRHL, en la redacció donada pel número
Tres de l'article Segon de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat
de l'Administració Local,  correspon a  l'òrgan interventor  elevar  informe al  Ple  de totes  les
resolucions adoptades pel President de l'Entitat Local contràries a les objeccions efectuades,
constituint un punt independent en l'ordre del dia de la corresponent sessió plenària.

A la vista de l'exposat anteriorment i  en virtut dels atribucions conferides es proposa, previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'Informe
d'Intervenció relatiu a les resolucions adoptades pel President de l'Entitat Local contràries a les
objeccions efectuades en el SEGON TRIMESTRE de 2019.

“Donar  compte  de  l'Informe  d'Intervenció  relatiu  a  les  resolucions  adoptades  pel
President  de  l'Entitat  Local  contràries  a  les  objeccions  efectuades  en  el  TERCER
TRIMESTRE de 2019

En virtut del que es disposa en l'article 215 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel
qual s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), si  en
l'exercici de la funció interventora l'òrgan interventor es manifestara en desacord amb el fons o
amb  la  forma  dels  actes,  documents  o  expedients  examinats,  haurà  de  formular  les  seues
objeccions per escrit abans de l'adopció de l'acord o resolució.

D'acord amb el que es disposa en l'article 218 del TRLRHL, en la redacció donada pel número
Tres de l'article Segon de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat
de l'Administració Local,  correspon a  l'òrgan interventor  elevar  informe al  Ple  de totes  les
resolucions adoptades pel President de l'Entitat Local contràries a les objeccions efectuades,
constituint un punt independent en l'ordre del dia de la corresponent sessió plenària.

A la vista de l'exposat anteriorment i  en virtut dels atribucions conferides es proposa, previ
coneixement de la Comissió d'Economia i Hisenda

PROPOSTA D'ACORD
PRIMER.- Donar compte al Ple i prèviament a la Comissió d'Economia i Hisenda de l'Informe
d'Intervenció relatiu a les resolucions adoptades pel President de l'Entitat Local contràries a les
objeccions efectuades en el TERCER TRIMESTRE de 2019.”

La corporació en queda assabentada del contingut i abast del dictamen transcrit.

VINT-I-SET.- DONAR COMPTE DELS DECRETS DE L’ALCALDIA DES DE
L’ÚLTIMA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, DEL NÚM. 2491/19 AL 3206/19.

El Sr. secretari indica que per error figura des del Decret núm. 2491/19, quan en realitat
ha  de  dir  des  del  2870/19  al  3206/19.  Tot  seguit  es  dóna  compte  dels  Decrets  de
l’Alcaldia, des del Decret núm. 2870/19, de 28 d’octubre de 2019, fins el Decret núm.
3206/19, de 22 de novembre de 2019.

La corporació queda assabentada.
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DESPATX EXTRAORDINARI. 
PRIMER. MOCIÓ CONJUNTA SOBRE LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE

Prèvia  declaració  d'urgència  acordada  per  unanimitat  dels  membres  assistents,  que
constitueixen la majoria  absoluta legal  del nombre de membres de la corporació,  es
passa a examinar el següent assumpte no inclòs en l'ordre del dia.

Es dóna compte de la moció conjunta que presenten els portaveus de tots els  grups
municipals, que és del següent tenor literal:

“El  portaveu  del  Grup  Municipal  de  COMPROMÍS,  la  portaveu  del  Grup  Municipal
PSPV/PSOE, el portaveu de Projecte Oliva, el portaveu del PP i el portaveu de Ciudadanos, en
virtut d’allò previst a l’article 97.3 del Reial decret Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre,
pel qual s'aprova el Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les entitats
locals, davant el Ple presenta la següent MOCIÓ:

El 25 de novembre va ser declarat Dia Internacional contra la violència de gènere durant el
primer “Encontre Feminista de Llatinoamèrica i del Carib” l’any 1981. En aquesta trobada, les
dones  denunciaren  la  violència  de  gènere  en  l’àmbit  domèstic  i  en  l’àmbit  dels  governs,
incloent-ho la tortura i els abusos que patien moltes presoneres polítiques.

Han passat molts anys i la violència de gènere, en lloc de desaparèixer, s’ha situat al centre de
les notícies,  de les xarxes socials i,  fins i  tot,  de les festivitats  dels nostre pobles i  ciutats.
Aquestes agressions, tradicionalment invisibilitzades, han sigut exposades públicament per les
seves supervivents per denunciar una societat estructuradament desigual que ens oprimeix, ens
silencia i ens mata. S’ha ficat en evidència que el problema no són els espais públics, els locals
d’oci o les festes populars, ja que també ocorren en l’àmbit laboral i domèstic.

Una agressió sexual a una dona no és un fet puntual, sinó una agressió contra totes nosaltres,
contra les dones. Aquesta violència funciona de forma alliçonadora, ens socialitza en la por i ens
llença un missatge ben clar, sobretot dirigit a les dones més joves: volen controlar i sotmetre la
vida de les dones.

Les dones hem posat nom a unes violències sexuals fins ara naturalitzades i minimitzades, hem
perdut la por a assenyalar i denunciar els agressors.

Encara  avui  es  fa  imprescindible  seguir  treballant  conjuntament  i  coordinadament  amb  la
implicació de totes les administracions i agents socials per a l’eradicació de totes les violències
masclistes i la reparació de totes les supervivents.

L’administració està utilitzant molts instruments contra esta xacra social: lleis orgàniques, reials
decrets, lleis, decrets, pactes... però continuen els assassinats de dones. En què estem fallant o és
que falten més recursos o que s’impliquen més les administracions que gestionen cara a cara
amb els seus veïns i veïnes, les administracions locals? 

Les nostres administracions locals estan també implicades en esta lluita contra la violència de
gènere i han signat pactes, estatals i autonòmics; a més formen part de la Xarxa de Municipis
Protegits contra la Violència de Gènere, projecte més important que busca incentivar el treball
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dels municipis en la lluita per eradicar la violència de gènere i ajudar-los a reconéixer aquest
esforç a través d’un ens supramunicipal.

La Mancomunitat de Municipis de la Safor, com a ens aglutinador de necessitats i recursos de la
nostra comarca,  seria també un excel·lent  recurs per a coordinar i  donar resposta a la greu
problemàtica que es presenta quan una dona, sobretot als municipis més menuts, és agredida i
no pot comptar amb els mínims recursos, tant en eixos moments com en la posterior atenció
psicològica que li permeta superar la difícil situació emocional en la qual es troba.

Per tot açò, es presenta la següent PROPOSTA D’ACORD:

El Ple de l’Ajuntament d’Oliva, acorda:

1. Que  l’ajuntament  forme  al  seu  personal  tant  en  la  prevenció  com  en  el  protocol
d’intervenció en els casos de violència de gènere.

2. Que es porten a cap les accions que el municipi té incloses al Pla d’Igualtat que té
vigent, perquè de manera transversal la igualtat i la prevenció de la violència de gènere
estiga  present  en  tots  els  àmbits  de  convivència  del  municipi.  Amb campanyes  de
conscienciació casa per casa, per tal d’arribar a tot el veïnat.

3. Demanar  a  la  Mancomunitat  de  Municipis  de la  Safor,  establisca  un espai  amb els
suficients recursos humans i econòmics per posar a l’abast de tots els municipis una
atenció psicològica adequada que ajude a les dones que han patit violència de gènere i/o
qualsevol  tipus  d’agressió,  a  recuperar  el  seu  equilibri  emocional  i  la  seua  pròpia
autoestima.  Així  mateix,  oferir  una  orientació  i  acompanyament,  si  escau,  en  la
reinserció al camp laboral.

4. Demanar  a  la  Mancomunitat  de  la  Safor,  que  pose  a  la  disposició  dels  municipis
mancomunats  una  partida  econòmica  perquè  les  dones  que  han  d’anar  al  centre
d’atenció a les dones 24 hores de Dénia, i no tenen recursos, puguen fer front a les
despeses de desplaçament.

5. Enviar còpia d’aquest acord a la Mancomunitat de Municipis de la Safor.

Oliva, 15 de novembre de 2019. Rubricat.”

Atés que, obert el torn d’intervencions es produeixen les que tot seguit s’indiquen:

 Sra. Mena Zamora: “Vaig a fer-ho curt perquè estic un poc afònica. Simplement
resumir un poc el que és l’objectiu de la moció. Sabeu que aquesta setmana hem
commemorat el dia internacional contra la violència de gènere, i s’han fet una série
d’actuacions.  Primer  s’ha  fet  el  que  és  una  declaració,  ja  sabeu  que  es  llig  el
manifest el dia 25 de novembre, i la resta de dies hem fet una mostra als instituts,
que sempre fem a sovint; la mostra és un joc en què col·laboren els alumnes de 3r
d’ESO  per  a  conscienciar  una  mica  sobre  la  violència  de  gènere.  Ací,  és  una
declaració d’intencions, el que demanem principalment és el recolzament de tota la
corporació municipal, perquè el que volem des de l’ajuntament, i sobretot des de
l’àrea d’Igualtat i Diversitat, formar al seu personal de l’ajuntament, a tot el conjunt,
la institució; sí que és cert que ens han presentat al departament, des de l’àrea, a
l’àmbit  empresarials,  per  a  poder  formar  tant  en  el  teixit  associatiu  com
empresarials;  però  considerem  que,  abans  d’enfocar-nos  al  teixit  empresarial  i
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associatiu, és important primer formar la institució. En principi va un poc enfocat al
que és el llenguatge inclusiu, no sexista, i després també sobretot els departaments
que tenen competència en l’àrea, que és Policia Local i Serveis Socials, formar-los
en prevenció i adequar el protocol d’actuació. Aqueix és el primer punt que tracta la
moció. El segon punt és fer campanyes de conscienciació, ja estem fent-ne sobretot
en l’àmbit educatiu, però s’han d’abordar en els diferents àmbits. El tercer i quart
punt és una petició més forta, per això necessitem el recolzament en conjunt, fer una
petició a la Mancomunitat de Municipis de la Safor. És cert que sí que s’està fent
atenció a les víctimes de violència de gènere, però no hi ha una atenció concreta, és
una atenció més genèrica; per tant el que demanem és ampliar el servei, habilitar un
espai  a  nivell  de  tots  els  municipis,  nosaltres  com  a  promotors,  en  l’atenció
psicològica, que creiem que és molt important. És cert que el 95% de casos que hi
ha es perden, perquè la víctima no es veu suficientment recolzada, i creiem que això
és important. A més, demanar també a la Mancomunitat de Municipis de la Safor
una partida pressupostària que es destine per a l’acompanyament, fins que tinguem
un lloc habilitat per a atendre a les víctimes, destinar-la per a l’acompanyament de la
víctima al centre 24 hores de Dénia. En principi aqueixa és la finalitat de la moció.
Demanem el suport i agraïm que la recolzeu.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “El suport el té tot, de tots els grups polítics, perquè tots els
grups polítics firmem la moció. Tots intentem aportar el nostre granet d’arena, en el
sentit d’intentar acabar amb aquesta xacra social. Ens agradaria poder-ho fer, com
qui diu, a través d’aquestes propostes. Sabem de les dificultats, i de les estadístiques,
i  el  que està  passant  tots  els  dies  al  respecte  de  la  violència  de gènere;  és  una
problemàtica  molt  difícil  de  poder  acabar  amb  ella,  encara  que  des  de  les
institucions, en aquest cas l’ajuntament, hem de posar totes les ferramentes al nostre
abast per a poder intentar minimitzar aquest impacte i ajudar a aquelles persones que
en siguen víctimes,  per a intentar no només defensar els seus drets sinó intentar
acabar amb la problemàtica. Com no podria ser d’altra forma, hem de recolzar-la,
així ho hem fet amb la moció, que formem part de la moció. Animar-la i ja sap que
sempre comptarà amb la nostra ajuda sempre que siga per a aquest menester.”

 Sra. Mena Esteve: “Únicament  nosaltres  també volíem recolzar  i  per això hem
sigut partícips de la moció, perquè entenem que és una causa de tots. En qualsevol
cas, aquesta moció ve a recollir  algunes mesures de recolzament i per això hem
volgut formar-ne part. Entenem que la mesura de formació especialitzada en matèria
d’igualtat  i  de  qualsevol  forma  de  violència  a  tot  el  personal  i  professional  de
l’àmbit local és necessari, i pel que fa a habilitar l’espai per a l’atenció psicològica,
és un dret a l’assistència  social  integral  que tenen aquestes dones. És un dret al
servei social i com no hem de recolzar-ho perquè és un dret recollit. És important
atorgar  una  atenció,  garantir  les  ajudes  d’emergències,  també  reconegudes
legalment, i el recolzament i l’acollida respecte a aquestes dones i fills i filles és
necessari,  i  sobretot  per  a  garantir,  en  la  mesura  del  possible,  una  recuperació
integral de totes elles.”
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 Sra. Balaguer Pericás: “El Grup Compromís recolza la moció contra la violència
de gènere, com no podia ser d’una altra forma. És evident que no tenim altra defensa
contra  la  violència  de gènere que la  unió de totes  i  tots  contra  aquesta  agressió
social. Des de la Regidoria de Benestar Social recolzem la tasca que està fent en la
Regidoria d’Igualtat,  encapçalada per Ana Mena, i  seguirem oferint tot  el  nostre
suport per a qualsevol acció que es porte a cap per a eradicar qualsevol indici de
violència de gènere.”

 Sra.  Morera  Alemany: “Projecte  Oliva  s’uneix  a  aquest  rebuig  a  la  violència.
Estem  i  estarem  sempre  defensant  el  dret  de  les  persones  que  sofreixen  les
conseqüències  de  qualsevol  tipus  de  violència  física  o  psicològica.  Les
administracions, les institucions s’estan implicant cada dia més i millor per a lluitar
contra la violència de gènere, i també hem de fer-ho la resta de la societat, perquè el
silenci i la passivitat davant la violència implica complicitat i front a la violència de
gènere no podem restar impassibles, en un món frenètic com el que vivim hui en
dia. Davant aquestes situacions cal detindre’s i actuar. Perquè és cosa de tots.”

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat dels assistents, acorda aprovar la moció i elevar
les propostes que conté a la categoria d’acord municipal. 

DESPATX EXTRAORDINARI. 
SEGON.  MOCIÓ  SOBRE  CREACIÓ  DE  LA  COMISSIÓ  DE  SEGUIMENT
DELS EXPEDIENTS DERIVATS DE LES OBRES DE C/ LES TENDES 27 

El Sr. alcalde anuncia que hi ha un segon assumpte no inclós en l’ordre del dia, sobre la
creació d’una comissió per al seguiment dels expedients derivats de les obres del C/Les
Tendes 27, i es produeixen les manifestacions que s’indica:

 Sr. alcalde: “Respecte a aquesta qüestió i abans de votar la inclusió en l’Ordre del
dia, per la via d’urgència, he de manifestar-los que tot i que no he pogut mirar-ho
amb suficient temps i valorar tots els aspectes que inclou,  però per un criteri  de
màxima prudència,  perquè tinc coneixement  formal que s’ha posat una denúncia
contra mi, el que vaig a fer és abstindre’m en aquest assumpte.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Seguint aqueix criteri de màxima prudència, i sembla que
ens ha arribat a les oïdes que dins de la querella que vosté esmenta també està aquest
regidor  que  li  parla,  i  supose  que  també  la  Sra.  Yolanda  Pastor,  i  algun  altre
exregidor i per tant també m’abstindré.”

 Sra. Pastor Bolo: “La qüestió de forma era si l’Alcaldia té constància que algun
membre més d’aquesta corporació també té alguna via pel jutjat.”

 Sr. alcalde: “Sí; tinc constància. La denúncia que està interposada contra mi, està
interposada contra el Sr. Salazar i contra vosté també.”
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 Sra. Pastor Bolo: “Agraïm el seu aclariment; nosaltres també formàvem part de la
Junta de Govern Local d’aquella corporació i crec que pel bé, i per garantir el bon
fer devem abandonar la votació.”

 Sra. Morell Gómez: “Per suposat en el meu cas, sóc part interessada del procés i
per tant tinc motius d’abstenció, pels quals no puc participar en aquesta moció.”

 Sr. alcalde: “Seguint la línia de les tinences d’Alcaldia,  Sr. Escrivà li  pertoca a
vosté ocupar la Presidència.”

D’acord amb el que assenyala l’article 23.2 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de Règim
Jurídic del Sector Públic, abandonen el saló de sessions els regidors Sra. Pastor Bolo,
Sra. Morell Gómez, Sr. Salazar Cuadrado i el Sr. alcalde, que han manifestat la intenció
de no participar en la deliberació i votació de l’assumpte, per tindre interés personal.

El  Sr.  Escrivà  Savall  exerceix  la  Presidència  de  la  sessió  durant  l’absència  del  Sr.
alcalde i de la Sra. vicealcaldessa. 

La Presidència concedeix un torn d’intervencions per a argumentar la urgència de la
moció, i es produeixen les manifestacions que tot seguit s’indica:

 Sr. Mata Cots: “La urgència nosaltres l’entenem clara, perquè estem parlant d’un
assumpte que recentment, abans del mes d’agost de 2019 s’interposa un contenciós
administratiu  contra  un acte  de la Junta de Govern Local d’aquest ajuntament;  i
entenem que existeix una anomalia, o una situació paradoxal que dóna la urgència
d’aquesta situació i que a més comporta la necessitat de creació d’aquesta comissió
de  seguiment  per  tal  que  l’assumpte  es  puga  portar  amb  la  màxima  rigorositat
possible. Es dóna una paradoxa i és que la part interessada, com abans ha confirmat
i  per  això  s’ha  absentat  de  la  votació,  té  interposat  un  contenciós  administratiu
contra aquest ajuntament,  i  per tant considerem important que la corporació siga
sabedora d’un dels procediments que s’ha anat seguint en aquestos extrems. Més
enllà d’això, la importància nosaltres la considerem perquè desconeixem en aquest
moment  en  quin  estat  es  troba  aquest  contenciós;  sabem que  s’ha  presentat  un
contenciós contra l’ajuntament, però no sabem quan ha de contestar l’ajuntament, no
sabem exactament qui serà la lletrada que ha de defensar a l’ajuntament en aquest
cas, i també considerem molt important saber si estem dins dels terminis o no estem
dins dels terminis. Açò que proposem crear en cap moment és una comissió per a fer
sang o per a fer política; simplement, com es pot demostrar, la situació anòmala que
estem veient, que l’Alcaldia, la Vicealcaldia, i la portaveu del nostre grup municipal
i el del Grup Ciudadanos s’han hagut d’absentar, considerem que és un assumpte de
suficient  entitat  com per  a  donar-li  llums  i  taquígrafs.  La  urgència  sobretot  va
enfocada cap als terminis del procediment del contenciós administratiu.”
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 Sr. Llopis Ibiza: “La veritat, jo sóc un dels tres portaveus que hem registrat aquesta
moció. A la vista està quina és la urgència, mig plenari s’ha quedat buit, i sobretot
els dos principals socis que porten les regnes de l’ajuntament són dues persones que
han abandonat el plenari perquè estan dins d’aquest assumpte que hui portem ací a
votació. Com bé ha dit el Sr. Mata, és una moció que és difícilment que no es puga
aprovar, perquè el que es busca és transparència i ací hem de fer hui mateix que allò
impostant és la transparència; no demanem a ningú, ni volem ser jutges de ningú,
però sí que volem que s’estudien aquestos temes, perquè com ha dit el Sr. Mata,
nosaltres no sabem res de tot aquest assumpte; però sí que sabem que la Sra. Morell,
o la seua part directa, el seu marit, que són membres de la mateixa vivenda que es
porta ací amb aquesta moció, li demanen a l’alcalde deu anys d’inhabilitació per a
qualsevol càrrec públic; i els dos estan portant l’Ajuntament d’Oliva. Si a això li
sumem que no coneixem l’acord de govern, que no el coneixem per a res, a mi la
veritat que em fa sospitar de moltes coses. Ja he dit que no som jutges, però sí que
volem que açò s’arribe fins al final. En un dels paràgrafs, si em permeten, el llegiré
perquè vegen el  per què de la falta de transparència;  diu “Encara més quan uns
ciutadans, el passat 9 d’agost, van posar en coneixement d’aquesta administració
que, al seu parer, s'havien produït importants mancances en la documentació remesa
al Jutjat contenciós administratiu núm. 9 de València, per al Procediment Ordinari
núm. 131/19, en data  6 de juny de 2019. Mancances per les quals alguns grups
municipals  s’han  preocupat,  demanant  explicacions  a  l’Alcaldia,  sense  obtindre
resposta fins al moment.” Veieu que aquesta moció presentada ahir a les deu o les
onze del matí, dèiem sense obtindre resposta fins al moment; però mire quina és la
casualitat,  per  dir-ho d’alguna forma,  que  a  les  dues  hores  de  presentar  aquesta
moció els tres portaveus de l’oposició, arriba al Grup de Projecte Oliva, que era qui
havia demanat la documentació, la documentació. Des d’agost esperant qualsevol
resposta; només es presenta la moció, a les dues hores ja hi havia documentació. La
veritat que les casualitats existeixen, però tan exhaustives o exactes, ens fa pensar la
poca transparència que pot haver en aquest tema. Jo ho demane clarament als pocs
regidors que quedem en el plenari, que donen suport a la moció, que donen suport a
la votació de la urgència, perquè és buscar la transparència. Si se n’adonen, que estic
segur que ho han llegit, ningú de nosaltres vol presidir cap comissió, ni volem ser
jutges; estem oferint fins i tot a l’alcalde o a qui designe l’alcalde poder presidir la
comissió; poder escoltar els afectats o els veïns que han presentat registres d’entrada
a l’ajuntament i que no s’han contestat en condicions, que volen informació i no la
tenen. I estic segur que les dues parts, tant qui demana deu anys d’inhabilitació per a
càrrec  públic,  com l’altra  que  també  té  algun  contenciós,  perquè  ací  tot  és  un
contenciós, contenciós contra el Decret de l’alcalde de tal data, contenciós contra
l’ajuntament, Fiscalia de València per ella mateix està investigant aquesta matèria,
que tampoc ho sabíem i hem hagut de vore-ho per temes externs. No li trobe cap
punt negatiu al fet que puguem, pel bé de tots, que açò com més prompte millor ho
esclarim, i ací en el plenari el dit aclariment puguem discutir-lo i votar-lo.”

 Sr. Monzonís Sallemi: “A mi, vaja per davant que debatre açò em sembla muntar
un espectacle, que és el que estem fent ara mateix. Aquest expedient es va iniciar en
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2014 i estem acabant 2019; quina és la urgència? La urgència venia quan l’afectat va
haver de defensar els seus drets per la via judicial; ahí sí que hi havia una urgència.
On estaven vostés el  2015, 2016, 2017 o l’any passat? Dos dels tres partits  que
signen la moció estaven formant govern; en aquell moment no van vore la urgència?
L’afectat  sí  tenia  i  té  urgència  de resoldre la  situació i  de viure tranquil  com a
administrat  d’una  administració  que  vostés  formaven part,  vostés  formaven  part
d’aquell govern. Ens demanen que votem la urgència; però com la justifiquem? De
2014 a 2019; cinc anys; hi ha una important tasca per a justificar aquesta urgència.
Però hi ha altres coses que sí que veig urgents. Urgent era tornar un ordinador en
juliol quan van cessar de les àrees de govern que vostés portaven; urgent era tornar
aqueix ordinador en setembre, quan el nou regidor de l’àrea li va demanar per escrit
que el tornara; urgent era comptabilitzar la factura de compra de l’ajuntament com a
patrimoni de l’ajuntament perquè constara la seua existència patrimonial. Però no es
va fer així, es va registrar com a despesa corrent de l’ajuntament, i així no figurava
en cap registre de béns de l’ajuntament. Això era i és urgent. Era i és vergonyós; que
un membre de la corporació s’emporte un ordinador de l’ajuntament quan ja no té
cap responsabilitat de gestió, això té un nom i això és urgent. L’ordinador encara no
s’ha tornat, després de quatre mesos i després de demanar-ho diverses vegades. Per
tot açò que acabe d’exposar, no veiem la urgència i el Partit Socialista s’abstindrà.”

 Sra. Balaguer Pericás: “Des del Grup de Compromís anunciem que ens abstindrem
en la votació de la urgència d’aquesta moció. La moció es va presentar ahir a última
hora, o a primera hora. Les nostres responsabilitats no ens deixaven vore i estudiar
aquest cas. Preparar-la de forma adequada. De forma que per a debatre-la i votar-la
el nostre grup municipal  necessita  un poc més de temps. No és que hi haja cap
interés,  per  part  de  Compromís,  a  obstruir  l’exercici  de  la  transparència  de  les
gestions municipals, però pensem que la moció pot esperar a la sessió ordinària del
Ple de desembre, que és on correspondrà debatre-la i votar-la segons el ROM.”

 Sr. Mata Cots: “Respecte al que es referia el Sr. Monzonís, és veritat que el cas
s’inicia el 2014, però és que el contenciós administratiu es presenta en 2019. És el
contenciós administratiu que es presenta contra l’Ajuntament d’Oliva, a causa que
l’alcalde actual, i en aquell moment també alcalde, firma un decret per a retirar la
llicència. I això es dóna en l’anterior legislatura. Per tant els fets últims són els que
porten a aquesta situació i són els que porten al fet que el contenciós administratiu,
que  està  viu  en  aquest  moment,  i  que  l’Ajuntament  d’oliva  està  pendent  de
contestació en aqueix contenciós. La urgència és aqueixa, que l’Ajuntament d’Oliva
està  pendent  en  aqueix  contenciós,  i  hem de  donar  contestació  al  contenciós.  I
respecte al que ha dit la Sra. Balaguer, jo crec que més informació que la que té el
Grup  Compromís  sobre  aquest  assumpte  en  tenen  pocs,  i  crec  que  coneixen
perfectament l’assumpte.”

 Sr. Llopis Ibiza: “No ho entenc, la veritat. I preguntar on estàvem nosaltres, Sr.
Monzonís,  la  veritat  que  només  falta  que  a  nosaltres  ens  posen  la  querella;  a
nosaltres per preguntar, o per buscar la transparència. Mire, vosté sap el que és una
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querella criminal? Criminal. Però si està dient-li al seu principal soci de govern que
és un criminal; al seu principal soci de govern, a l’alcalde de la ciutat, que és un
criminal; i porten les regnes de l’ajuntament els dos. Però on ens volen fer arribar.
Mire, Sra. Balaguer, els pressupostos anuals els van donar en dos dies, i en dos dies
vam haver  de  moure’ns  i  estudiar-los  i  defensar-los  en  el  plenari.  I  açò,  que  li
assegure com ha dit  el  Sr.  Mata,  molta  documentació que tenen aquestos grups,
justament  la  tenim gràcies  a Compromís;  gràcies  a Compromís.  Li assegure que
votés  tenen més  informació  que  qui  està  parlant.  No em vinga,  que  ja  no  som
xiquets, a dir-nos estes bogeries. Vostés el que han de dir és si volen estudiar açò, o
no. Ací no estem sentenciant a ningú, perquè no som jutges, nosaltres no coneixem
les lleis. Ací estem dient que hi ha prou raons perquè els dos principals socis de
govern,  que  porten  l’Ajuntament  d’Oliva,  estan  posant-se  querelles  criminals,
contenciosos  uns  a  altres,  el  mateix  ajuntament;  no  sabem quins  advocats  estan
defensant, si l’ajuntament està responent o no; perquè el que hui estem a temps, a la
millor el mes que ve ja no en tenim; i el temps va corrent, però nosaltres no sabem
res. S’està contestant? L’ajuntament contesta aqueixos contenciosos? Hi haurà més
querelles? És que no sé; tenim molts dubtes. I ja li he dit que hi ha un fiscal que està
investigant  el  tema.  No  és  tema  suficient  per  a  comprovar,  o  que  mirem  de
solucionar-ho? Aprovem hui la urgència, que passe la moció, i entre tots, tots junts
traguem açò a la llum; perquè a la millor als principals que els convé traure açò a la
llum és a l’equip de govern. Jo la veritat, no veig per cap lloc que els dos principals
socis  de govern,  que porten  les  regnes  de l’ajuntament,  em sap greu repetir-ho,
estiguen i vagen a anar al jutjat; que estan demanant-li a l’alcalde, a qui vostés li
voten perquè siga alcalde, que no va guanyar les eleccions i necessitava del vot seu
per a ser alcalde, estan dient que s’aparte durant deu anys de la vida pública, i a vore
vosté què ha fet ahí. Jo, disculpe’m; no sóc jutge, ni tampoc advocat, però alguna
cosa  se’ns  escapa.  Crec  que  és  en  aquest  tipus  de  comissions,  de  seguiment,
recordem que no és d’investigació, és una comissió de seguiment, on tots podem
estar presents per a establir quines són les mesures a prendre, quina forma d’agarrar
la informació per a poder vore si tot s’està traduint en transparència. El temps no és
excusa, perquè ja li dic vostés de Compromís tenen tota la informació. Si ara en el
segon torn, Sra. Balaguer, em dóna una raó més real, a la millor em fa callar; però
no em pose que no té informació, perquè no és real, i no anem a mentir. Açò és un
tema molt seriós per a anar amb mentidetes com si fórem xiquets. I el Sr. Monzonís,
puc entendre’l, perquè vosté és part, vosté no està implicat en res, disculpe, però
forma part  d’un govern  on  la  seua  portaveu,  la  seua  vicealcaldessa  sí  que  està
implicada. Aleshores ho entenc.”

 Sr.  Monzonís  Sallemi: “Seré  breu.  Simplement  recordar  que  estem  votant  la
urgència i no el contingut de la moció. És una moció que posa un ciutadà, cap càrrec
polític. I la moció no és del Partit Socialista, ni de la Sra. Morell, sinó que és d’un
ciutadà. Com podem vore, les persones implicades s’han abstingut del plenari. Per
tant, més enllà no crec que hi haja res a dir.”
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 Sra. Morera Alemany: “Com està dient, estarem votant la urgència, però jo estic a
quadres de vore que en el tron que té vosté per a defensar a una persona del seu
grup,  que  estem parlant  d’una  querella  criminal,  i  tenim l’alcalde  que  està  fora
d’aquest  plenari,  a  la  vicealcaldessa,  regidora,  que està  fora del  plenari,  i  a  dos
membres més de la corporació municipal que estan fora, i que estem parlant d’una
cosa molt seriosa, m’imagina que vosté no haurà sigut qui ho ha escrit, li hauran
escrit el que ha de dir, però que vulga canviar el centre d’atenció a un ordinador
portàtil, em sap greu fins i tot repetir-ho ara i canviar el focus d’atenció. Això sí que
és vergonyós i ridícul. Considere que no és el moment,. A tot això, dir-li que m’han
informat per escrit, ara mateix en entrar al plenari, i jo hui mateix he quadrat una
reunió per a la devolució d’aquest ordinador portàtil. Com bai informar en el seu
dia, perquè si no haguera volgut tornar-lo no hauria informat, només siga possible,
perquè hi ha coses que s’han de fer am,b l’ordinador. Quan siga possible es tornarà.
“El ladron cree que todos son de su condición.” Jo no tic cap interés a quedar-me un
ordinador portàtil; és ridícul que un membre d’aquesta corporació estiga acusant-se
a un altre que vulga quedar-se un ordinador portàtil. És que és absolutament ridícul.
Tornem al que realment és important hui ací que és una querella criminal que s’han
interposat dos socis de govern. Per favor.”

 Sra.  Balaguer  Pericás: “Precisament  perquè  hi  ha  un  expedient  obert  per  via
judicial,  no considerem que és adequat que sense tindre tota la documentació en
temps adequat, li dediquem el temps que correspon a debatre aquest tema. La nostra
postura, la reitere, és abstenir-nos.”

Se sotmet a votació la urgència de la moció presentada i resulten 7 vots favorables (5
vots  del  Grup  Projecte  Oliva  i  2  vots  del  Grup Municipal  del  Partido  Popular)  i  9
abstencions  (5  vots  del  Grup  Compromís  per  Oliva,  i  4  vots  del  Grup  Socialista
Municipal). En conseqüència, com que no obté la majoria absoluta legal dels membres
de la corporació, no prospera la urgència.

Acabada la votació de la urgència de la moció i es reincorporen a la sessió els quatre
regidors que s’havien abstingut de participar en el debat i votació d’aquest assumpte, i
torna a presidir la sessió el Sr. alcalde.

PRECS I PREGUNTES 

En aquest  apartat  de  l’ordre  del  dia  es  produeixen  les  intervencions  que  tot  seguit
s’indica:

 Sr. Salazar Cuadrado: “El tema no ve d’ara, ja són molts anys, però tenim una
problemàtica en tots aquells nuclis industrials disseminats que hi ha, vostés saben a
què em referesc, i moltes activitats que hi ha allí.  Hui en dia estan donant-se de
forma irregular per dir-ho d’alguna forma; per tant li demanaria, si vostés pensen
d’alguna  forma regularitzar  la  situació  que  tenen  aqueixes  empreses;  sobretot  a
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través de llicències en precari, d’una forma o altra que puguen treballar, si és que
estan treballant ahí des de fa molts anys, de forma legal. Perquè si a la fi acabara
passant qualsevol cosa, l’ajuntament hauria de carregar en una responsabilitat gran
en molts aspectes. Per tant els demanaria en aquest tema, que prenguen cartes en
l’assumpte, s’ho prenguen seriosament i que d’una forma o altra donen eixida a la
situació d’aqueixes moltes empreses, que estan treballant en els nuclis disseminats
industrials. Que imagine que vostés saben ben bé de què estem parlant simplement
això, què pensen fer vostés al respecte.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Unes preguntetes; primer, m’agradaria saber quin és el calendari
que hi ha previst per a l’acabament de les zones verdes d’Aigua Blanca IV. I després
al Sr. Doménech; en els pressupostos que han passat no han posat els 170.000 euros
de l’acord d’agricultura.  Les  modificacions  pressupostàries  tampoc ha hagut  cap
euro per a agricultura; i vosté m’agradaria saber si està conforme amb això. No creu
que els  acords  presos  i  adoptats  haurien  de complir-se?  Sobretot  en  el  tema  de
l’agricultura? I no creu també que s’hauria de fer menys promoció a polítics a la
porta del cementeri i més diners per a l’agricultura? Ahir mateix se’ns va informar,
en la Junta de Portaveus, ens van donar una nota informativa, sobre el tema de canvi
de  direccions  en  la  famosa  zona  del  carrer  del  Comte  d’Oliva.  No  sé;  ens
assabentem pels veïns que ha hagut una reunió, dilluns o dimarts, no sé quin dia, les
fan quan volen, jo entenc que són el govern, i que a nosaltres no ens vulguen fer
partícips de les reunions, però jo el que sí que els pregaria, els pregue, que Comte
d’Oliva té molts comerços, hi ha molts empresaris de la zona que no estan d’acord.
A la millor tenen raó o no tenen raó; però el mínim que podien fer- perquè respecte
l’associació de veïns, però una associació de veïns no està tot el nucli urbà en les
associacions de veïns, els empresaris són el motor d les zones que hi ha en la zona
de sant Francesc, i no se’ls ha tingut en compte; perquè la veritat que aquesta nota
informativa ralla allò irrisori, perquè diu “qualsevol dubte o aclariment al respecte,
per  favor,  poden posar-se  en  contacte  amb l’ajuntament.  Gràcies  i  perdonen les
molèsties.” A qui? Al teléfon de l’ajuntament han de cridar? Aqueix teléfon que no
es pot agarrar, que hi ha massa cridades, que no hi ha servei a la gent? Ahí vol que
tot el veïnat cride per a preguntar les direccions? Perquè dilluns, dia 2 de desembre,
ja va el canvi de direcció. Però com? S’anul·la una fase del semàfor, es canvia la
direcció...  miren,  sap  que  em  sap  malament  de  tot  açò,  que  no  fa  massa,  en
campanya electoral vostés, i no només vostés, tots, per a dir qualsevol cosa de la
zona de sant Francesc avisàvem a tot el veïnat; empresaris, veïns; tots, fins i tot si
estava un poc fora el portàvem perquè es veiera gent. I ara resulta que per a un tema
tan important, i que tant de mareig a portat, només avisem a l’associació de veïns, i
resulta que els veïns no sabien res. Ha d’anar l’associació explicant per ahí el que el
govern canvia. Miren, aquestes formes no són les correctes. I saben què crec que és
açò? Una forma de fer passar el temps perquè no els diguen mentiders i que no
compleixen  la  seua  paraula;  perquè  fa  uns  mesos  es  van  reunir  amb  el  veïnat,
sobretot del carrer del Niño, per dir-los que anaven a peatonalitzar, que anaven a
obrir, i ara resulta que van a obrir la zona de Josep Segrelles cap a Comte d’Oliva,
però s’explica si va a alçar-se el tros de passeig per a passar els cotxes, o els vehicles

Pàgina: 84



AJUNTAMENT D’OLIVA

passaran per damunt del passeig? És a dir, ni els regidors sabem res, i som elegits
pel poble, ni els mateixos veïns saben res, perquè ens han comunicat els seus dubtes.
I crec que aquestes formes d’actuar, tan ràpidament, no són les més adequades per a
explicar una cosa que es pot fer bé, però amb moderació i transparència, tant que
l’estem defensant i no estem veient en aquest plenari de hui.”

 Sra.  Mena  Esteve: “Volia  preguntar  sobre  l’informe  d’Intervenció  de  12  de
novembre; ens diu, “a pesar del que s’ha exposat anteriorment, la situació irregular
en  el  servei  de  recollida  de  fem  es  manté  actualment,  havent-se  denunciat  per
l’empresa  prestadora  del  servei  mitjançant  registre  10192523,  en  el  qual  també
reclama una quantitat significativa, derivada de la liquidació del contracte.” el que
volíem preguntar és si s’ha contestat aqueix registre, i si allò que reclama FCC pot
tindre algun tipus de conseqüència econòmica per a l’ajuntament.”

 Sr.  Parra Morera: “Una pregunta  per  al  Sr.  alcalde,  voldríem puntualitzar  una
valoració que va fer referent a la meua persona, que al meu parer és inapropiada dir-
se ací, públicament,  en sessió plenària,  i a més a més venint de l’alcalde que en
teoria deu ser el moderador. Una actitud impròpia de vostés que sempre s’ha mostrat
tan elegant  en els  plenaris;  sembla  que  va relaxant-se.  Vosté  es  va  referir  a  mi
personalment afirmant que jo tinc animadversió al PSOE i a Compromís, obrint així
la porta al fet que entrem en desqualificacions personals. És això el que vosté vol?
Mire, no vaig contestar en aqueix moment perquè en calent les meues paraules no
haurien sigut les més apropiades. Digan’ns ara en què basa aqueixa afirmació. És
perquè sóc crític amb els dos partits que governen? Mire, el que jo tinc és devoció
pel meu poble. Facen les coses bé i no els criticaré. I ara una pregunteta per al Sr.
Doménech. La setmana que ve es celebrarà la cimera del clima a Madrid, a IFEMA;
te vosté preparada una campanya en recolzament de la nostra taronja? La plataforma
per la dignitat ha représ la seua activitat i han promogut una campanya adreçada als
consumidors,  perquè  consumesquen,  valga  a  redundància,  la  nostra  taronja,  per
proximitat,  qualitat,  salubritat,  i  la  cura  del  medi  ambient.  Demanem al  regidor
d’Agricultura se sume a aquesta iniciativa, i que motivem als comerços, fruiteries,
supermercats  i  restaurants  del  nostre  poble.  Sabem de  la  importància  que  té  el
certificat en la higiene i bones pràctiques, que ho vam parlar en el Consell Local
Agrari. Des de finals d’octubre que tenen vostés el correu d’AVA, notificant-los la
data en què anava a fer-se, 27 de novembre. Vostés ens fan arribar un saluda el 26
de  novembre,  a  les  13.30  h.  Aqueixa  és  la  importància  que  té  per  a  vosté
l’agricultura? Mire,  Sr.  Doménech, a vosté l’han enganyat.  A vosté no li  agrada
l’agricultura, a vosté li van dir que en agricultura hi hauria 170.000 euros, i que es
podria  lluir;  i  vosté  va  pegar  la  cabotada.  El  dimecres  va  perdre  vosté  una
oportunitat d’or per a donar-se a conéixer amb els agricultors del seu poble. No va
acudir.  Sr.  Doménech,  pose’s les piles;  aquest sector necessita una persona molt
implicada; vosté és el regidor d’Agricultura; aquest regidor que li parla no forma
part del govern, no hauria de ser jo qui li diga les passes a seguir; també li dic que
qualsevol iniciativa seua a favor del nostre camp serà ben acollida pel meu grup
municipal. I li mostre aquest cartell perquè voldria que es fera ressò del cartell que
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m’ha  proposat  l’associació  AGRICOL,  i  que  jo  coldria  que  se’n  fera  ressò
l’ajuntament  i  que fóra ell  qui  proposara aquesta  campanya.  I  si  vol,  després el
recull; està en la impremta Colomar, i pot posar-li el logo de l’ajuntament si vol. Res
més.”

 Sra. Morera Alemany: “En el plenari de setembre vaig fer unes preguntes que no
se’m van contestar  i  se’m va dir  que se’m contestarien  per escrit;  en el  plenari
d’octubre les vaig tornar a formular, se’m va dir que se’m contestarien per escrit.
Hui no vaig a formular-les altra vegada, perquè no sé si és vergonya el que m’agarra
després de tres vegades de preguntar el mateix. Hui el que faré al respecte és un
prec, que si no se sap contestar, o no es vol contestar que no em diguen que van a
contestar-me perquè em faig il·lusions; millor és dir no pense contestar;  o no sé
contestar el que m’estàs preguntant, perquè crec que tres mesos després és un poc
ridícul tornar a preguntar el mateix. M’imagine que saben de quines preguntes estem
parlant; de model turístic, del canal de Terranova, per què no es va muntar, de les
zones de varada d’embarcacions, de l’informe tècnic de Turisme. No vaig a entrar
en  més  debat  perquè  alguna  cosa  tan  simple  com  dir  sí  o  no,  i  no  he  tingut
contestació; se’m va dir que se m’havia de contestar per escrit; tres mesos crec que
ja  és  una  cosa  massa  excessiva.  Després  m’agradaria  preguntar-li  al  regidor  de
Turisme  quins  són  els  primers  projectes  que  presentarà  a  les  línies  d’ajudes  i
subvencions  de  Turisme  Comunitat  Valenciana,  i  del  Patronat  de  Turisme  de
València.”

 Sr. Doménech Cardona: “Primer de tot, Sr. Llopis i Sr. Parra, això dels 170.000
euros crec que queda clar  i ja ho hem parlat  en altres  plenaris,  com actuaria  en
aquest cas. No vaig a entrar en la mateixa roda. El que sí que vull que quede clar és
jo sóc el regidor d’Agricultura i estic ací per alguna cosa, no pels 170.00 euros. Tinc
ben clar el camí que he de seguir i el seguiré fins al final. Ni vaig a cedir a pressions,
ni vaig a cedir a res. Tinc el camí marcat, i estic treballant i continuaré treballant.
Aqueixa  informació,  el  cartell,  que  vosté  em  mostra,  el  tinc.  He  agarrat  la
informació i el podem treballar. Té les meues portes obertes, quan vulga; el meu
despatx està al costat del seu. Treballem pels agricultors. Serà novençà, no tindré
terrenys,  em  diu  vosté,  però  ganes  no  men  falten.  Continuaré  treballant.  I
evidentment  vaig tindre una oportunitat  d’or, segons com es mire,  Sr. Parra. Per
què? Perquè AVA sempre ha funcionat d’una forma més interna, i crec, i segons tinc
entés, els regidors allí no van. Aleshores, evidentment a mi la informació jo vaig fer
tots els tràmits per a donar-li difusió al curs. Sí. Sr. Parra, dissabte de matí ho vaig
publicar al Facebook; vaig fer una nota de ràdio. No vaig a cedir a cap pressió, de
vosté en cap moment; ni a ningú. Tinc la ruta marcada; sé on vaig i sé el que vull
aconseguir. Aleshores, doneu-me un poc de temps, per favor; estem treballant i crec
que podem fer coses. Els llauradors i l’agricultura necessita la unió i i no açò.”

 Sr. alcalde: “Sr. Doménech ha quedat clar. Vaja finalitzant.”
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 Sr. Doménech Cardona: “Simplement això. No vull que em diga vosté que perd
oportunitats;  però és que jo no necessite pressions, i vosté sap massa bé el grup
AGRICOL; tenen un grup en el qual vosté diu unes coses que m’arriben a les meues
oïdes, i m’agradaria que això vinguera a parlar amb mi. Té el meu despatx obert.
Qualsevol cosa que puga opinar per ahí pot parlar-la amb mi abans; no és precís
exposar-la allí sense que me n’assabente jo. També vull que quede clar.”

 Sra. Morell Gómez: “Començaré pel Sr. Salazar, que ha preguntat pel tema de les
empreses que s’han quedat fora de la regulació. Estàvem parlant respecte al polígon
4 i polígon 17, les empreses que estan allí,. Vaig a centrar-me en aquestes i després
del  plenari,  si  vosté  en  té  alguna  en  concret  o  alguna  zona  en  particular,  cap
problema. Però com la situació d’aquesta zona és exactament igual, jo li respondré
d’aquesta perquè he avançat molt en la gestió. Nosaltres un dels objectius que hem
tingut respecte a aquestos polígons és intentar buscar-li una eixida a través d’un pla
urbanístic, i començar a donar ja uns serveis i que les empreses es puguen constituir
efectivament, amb tots els serveis corresponents; però la prioritat per a nosaltres era
garantir l’accés, que era un dels gran defectes que s’han fet en altres polígons. Per
garantir  l’accés,  el  dia  4  d’octubre  vam  estar,  el  Sr.  alcalde,  el  regiment  de
Planejament Urbanístic, i jo mateix, en la Demarcació de Carreteres, per a demanar
l’autorització perquè puguen connectar aqueixos polígons, a través de la redona de
l’enllaç sud de la N332 a l’AP7. efectivament, ens van donar l’autorització de forma
verbal, i que no hi havia cap problema. El dia 17 d’octubre vam reunir al sector
empresarial, per a marcar el full de ruta de treball, i com no, a partir d’ahí el que
s’ha fet ara és encarregar l’estudi d’inundabilitat, perquè és el gran obstacle que hem
de salvar per a poder intentar tirar endavant aquestos sectors. Ja li dic que estem
treballant,  però conjuntament amb el sector empresarial  per a intentar,  finalment,
donar solucions al respecte.”

 Sr. Salazar Cuadrado: “Sí. Però també em referesc, per exemple Font de Maset, el
que està en la carretera de Pego, dalt del polígon Magatzems, o fins i tot aquells que
treballen  en la  zona de Rajolars.  Hi ha moltes  empreses  que estan treballant  de
forma un tant irregular, que es podria legalitzar d’una forma o altra, encara que siga
a  precari,  perquè  si  passara  qualsevol  qüestió,  que  més  val  que  no  passa,  que
tingueren  tots  les  esquenes  cobertes;  no  només  els  empresaris  sinó  també
l’ajuntament. Em referia també a aquestos nuclis.”

 Sra. Morell  Gómez: “Efectivament  l’estudi d’inundabilitat  també afecta  a altres
sectors que no són el 4 i el 17, que era l’impediment que teníem per a poder iniciar
els plans, la inundabilitat. S’han d’actualitzar els estudis perquè no tenim la pressa i
shan  de  canalitzar  els  estudis  d’inundabilitat,  per  a  vore  si  és  favorable,  si  és
possible, i podem tirar endavant per a regularitzar la situació del sector empresarial.
Ja  li  dic  que  estem  treballant  ja  actualment  en  això.  Respecte  al  barri  de  sant
Francesc,  justament  nosaltres  hem sigut  un grup que hem estat  lluitant  molt,  de
forma molt activa, per a intentar trobar una solució al carrer del Niño i a la seua
situació. El que hem fet aquestos mesos és treballar, preguntar, reunir-nos amb veïns
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del barri per a intentar buscar la solució per a llevar el trànsit al carrer del Niño. I el
que hem fet  amb aquesta  proposta  és alguna cosa tan bàsica  com començar  pel
principi; i el principi és estudiar si canviem la direcció del carrer del Comte d’Oliva,
en lloc de pujar que baixe, l’Elca puja, i recuperem el carrer de Josep Segrelles, que
es permeta el gir cap a l’esquerre per a incorporar-se al carrer del Comte d’Oliva.
Perquè si no fem això és induir a totes les persones que venen per sant Ignasi de
Loyola a fer el gir cap a la dreta i incorporar-se al carrer del Niño. Per tant el que
anem a  fer  és  estudiar  si  aquesta  mesura  dóna els  seus  fruits.  No suposa  picar
absolutament res, ni porta obra; i clarament és totalment reversible. El que anem a
intentar és prioritzar, per a primar la seguretat i llevar el trànsit al carrer del Niño.
Dilluns  ens  vam reunir  amb  l’Associació  de  Veïns  del  Barri  de  sant  Francesc,
perquè entenem que és l’associació que representa el barri, per a informar com anem
a segur aquetes passes, quina és la fórmula que anem a seguir per a informar els
ciutadans, i efectivament l’associació va estar d’acord, i voluntàriament també es va
prestar  per  a  continuar  informant  als  ciutadans,  que  nosaltres  ho  agraïm  a  la
presidenta, i a l’associació del barri de sant Francesc. No vol dir que nosaltres no
hem parlat amb el sector empresarial, també hem anat a parlar, comerç per comerç,
d’aquesta situació i quines eren les actuacions que anaven a fer-se; però enteníem
que prioritàriament i prèviament, l’associació de veïns, crec que era prioritari primer
parlar  amb ells;  són  les  persones  que  representen  el  barri,  i  és  el  que  s’ha  fet.
L’única cosa que estem fent és intentar donar una solució; per això nosaltres ens
vam comprometre amb el barri que si arribàvem a governar donaríem la solució, i el
que  estem intentant,  conjuntament  tot  el  govern,  és  intentar  provar  per  a  per  fi
intentar corregir la situació que hi ha i que han viscut els veïns del barri de sant
Francesc. Respecte a l’informe que ha dit Sra. Mena, ara no tinc constància de les
repercussions, però demà mateix ho consulte amb els tècnics i com quede, demà
mateix li informe.”

 Sr. Calafat Rocher: “Sra. Morera, no li he contestat. Però no li he contestat perquè
jo sóc una persona endreçada i no volia contestar-li en un paper escrit; volia tindre el
meu ordinador per a escriure les coses com Déu mana. Li vaig demanar l’ordinador
fins al dia 21 de setembre, vosté no l’ha tornat.”

 Sr.  alcalde: “Sr.  Calafat,  té  una  pregunta,  responga.  Procure  no  fer  al·lusions,
perquè si no després li haurem de donar un torn d’al·lusions. Procure ajustar-se a la
pregunta.”

 Sr. Calafat Rocher: “Li  la  contestaré;  no patesca.  I  a  la segona pregunta,  estic
ultimant  les  últimes  reunions  per  a  saber  quines  subvencions  he  de  demanar;
justament vinc ara de l’última reunió. quan ho tinga clar,  li  contestaré sense cap
problema.”

 Sr. Mata Cots: “Respecte al tema del barri de sant Francesc, i la reordenació del
trànsit,  m’agradaria  traslladar  que  alguns veïns  ens  han mostrat  el  seu malestar,
molts  dels  veïns no estan contents.  Independentment  d’això,  jo els  animaria  que
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continuaren treballant l’assumpte perquè pel que ens arriba no queda tot clar; però
independentment d’això sí que ens han traslladat alguns que amb la imminència dels
canvis  que  es  produiran,  que  per  favor  es  dote  de  policies  i  de  les  mesures  de
seguretat necessàries, perquè aqueixos canvis de trànsit van a poder provocar alguns
malentesos en la circulació. Simplement aqueix apunt, que em traslladen els veïns
de la zona.”

 Sra. Morera Alemany: “Crec que aquest plenari no es mereix aquesta burla; ni jo
ni els qui estem ací, escoltar aquestes barbaritats. Vosté no m’ha contestat perquè és
molt  endreçat  i  necessita  un  ordinador;  n’hi  ha  cinquanta  en  aquest  ajuntament
d’ordinadors. Precisament al seu despatx hi ha un ordinador, despatx al qual no va
mai. Té un ordinador en el Departament de Turisme, que en té per a avorrir, i el
word està instal·lat en tots. I si no ho fa per escrit que de puny i lletra també em val,
que el que vull és una contestació. No cal que siga tan endreçat. Si s’ha d’esperar un
any a contestar-me dues bovades.”

 Sr. Llopis Ibiza: “Breu i res criticable. Al regidor d’Agricultura. La seua voluntat la
veig i la nota; i li ho agraesc. Jo sóc el primer que el veig per ahí, i quan el veig per
ahí, treballant i mirant les zones.”

 Sr. alcalde: “Sr. Llopis, diga en què s’ha sentit al·ludit.”

 Sr.  Llopis  Ibiza: “M’he  sentit  al·ludit,  ha  referit  al  Sr.  Llopis  en  tota  la  seua
explicació; però per això; la seua voluntat que ha explicat és per això de la meua
pregunta. Què li ha semblat a vosté que no apareguen aqueixos diners, no aqueixos,
cap  diners  en  la  partida  d’agricultura,  en  els  pressupostos;  perquè  sé  aqueixa
voluntat, mira si sé de la seua voluntat que sé que va anar vosté amb la regidora
d’Hisenda, perquè vosté volia amb tota la seua gana i voluntat una part dels diners
per a poder fer alguna cosa, perquè vosté estava esperant.”

 Sr. alcalde: “Sr. Llopis, ha repetit vosté la pregunta. No ha dit en què s’ha sentit
al·ludit del que li contesta el Sr. Doménech.”

 Sr.  Parra  Morera: “Mire,  Sr.  Doménech,  vosté  es  va  assabentar  del  curset
divendres, perquè jo vaig anar a l’oficina de Compromís i vaig preguntar per què no
s’havia fet cartelleria del curset. Vosté va a la ràdio i ho diu dissabte, i el curset és
dimecres, i  diu que vinga la gent a inscriure’s a l’ajuntament;  però vosté què es
pensa? Que no treballa la gent? Què han de vindre, en dos dies a inscriure’s? Mire,
hi havia 30 persones inscrites; gent que es va inscriure a València, atenció. En el
curset hi havia entre 120 i 150 persones. Un caos. Un casos perquè la gent no estava
inscrita. Això no és culpa d’AVA, això és culpa de l’ajuntament, és culpa seua Sr.
Doménech. I ara li diré una altra cosa. Jo fa quaranta anys que sóc membre d’AVA.
Anteriorment  a ser regidor  era  assessor,  era jo qui portava els  cursets  d’AVA a
Oliva. Era jo qui estava allí presidint el curset, i era jo qui donava la cara, i era jo qui
tancava el curset; i me n’anava a les nou o les deu de la nit, després del curset. I això
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ho he trobat a faltar; perquè allí la gent volia vore al regidor d’Agricultura. AVA ha
vingut a Oliva perquè nosaltres tenim bona relació amb AVA. I res més. I vosté,
quan faça un curset AVA, vinga. Que per això és el regidor d’Agricultura.”

 Sr.  alcalde: “Sr.  Parra,  ha  quedat  clar.  Continuem en les  al·lusions.  Per  favor,
siguen breus.”

 Sr.  Doménech  Cardona: “Sr.  Parra,  no  vull  allargar-me  molt  en  aquest  debat,
perquè crec que més o menys ja ha quedat tot clar. A mi m’arriba divendres, sí, però
m’esforce perquè arribe a molta gent. M’esforce al màxim. Vosté ja porta anys en
aquest món. Jo m’esforce; m’he d’esforçar molt més que vosté perquè no tinc tant
de contacte  amb tants  llauradors.  I  que quede ben clar  que pel  seu grup estava
parlant-se d’aquesta formació molt abans que jo tinguera la informació. Aleshores.
A mi no m’arriba perquè em diuen des d’AVA que ho envien a un correu i no vaig
poder descobrir a quin correu havia sigut. Per favor, no és que no haja tingut interés,
és que no m’ha arribat a mi. Vull demanar disculpes si ha sigut tot tan precipitat,
però crec que les passes que he seguit he intentat ajudar i donar a conéixer a quanta
més gent millor.”

 Sr. alcalde: “Està quedant vosté molt  bé, Sr. Llopis.  Algunes respostes que han
quedat pendents. Sr. Parra, que vaja per davant que si el vaig ofendre l’altre dia li
demane disculpes, però jo no considere que siga perdre l’elegància dir que percep
que vosté  té  certa  animadversió  a  Compromís.  Jo no coinsidere  que siga perdre
l’elegància dins de la llibertat d’expressió; sí, ho vaig afirmar, però no passa res, li
ho puc dins de la llibertat d’expressió; això no és perdre les formes, li ho vaig dir
educadament, i tranquil·lament. Es pot debatre i es poden dir moltes coses de forma
educada. De totes formes, si vosté es va considerar ofés, li demane disculpes. No
puc fer altra cosa. Considere que té, si no animadversió, sí una certa fixació, com
per exemple amb el regidor d’Agricultura, que va més enllà de la crítica, per suposat
a la qual hem d’estar oberts com a govern, no tinga cap dubte. També li dic que no
té vosté l’exclusiva de la defensa dels interessos de la ciutat, ni de la defensa dels
interessos de l’agricultura. Amb molta humilitat la resta de persones també tenim
aqueixa  convicció,  i  també  treballem  per  la  nostra  ciutat;  ens  equivoquem,
entropessem, i continuem. No té vosté l’exclusiva d’aqueixos interessos, ni per la
ciutat, ni per l’agricultura. Li demane disculpes si el vaig ofendre. Respecte a les
zones  verdes  d’Aigua Blanca  IV,  una  de  les  zones  verdes  està  ja  en  procés  de
contractació,  i l’altra  no pot entrar en procés de contractació perquè superaria el
màxim legal, parlant abans dels contractes, del tope legal que tenim, que per a un
any, en cas d’obres són 40.000 euros més IVA; per tant una ja està en procés de
contractació,  i l’any que ve es procedirà a contractar l’acabament de l’altra zona
verda.  Jo  també  vull  entrar  en  el  tema  de  les  activitats,  perquè  al  llarg  de  la
legislatura passada,  i vosté ho sap, se’n va regularitzar moltíssimes,  de fet es va
legalitzar  un  accés,  en  precari,  precisament  perquè  determinades  activitats  en  el
sector 4, perquè en el sector 17 no es poden legalitzar, i en Jovades que no té accés,
es pugueren legalitzar en precari. En el mateix polígon industrial que està legal, El
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Brosquil, que té els accessos, etc. hi havia moltes activitats que no tenien llicència
d’activitat, i allí es van regularitzar un total, crec recordar, d’unes 64 activitats; fent
moltes reunions de treballs amb es activitats;  però hi ha molt  per fer, no ens ho
deixem. La regidora Ana Morell ja li ha explicat algunes coses, i es continua des del
Departament d’Activitats, del de Planejament Urbanístic, des de Gestió Urbanística,
es  continua  treballant  en  aqueix  sentit.  Crec  que  ja  estan  totes  les  preguntes
contestades. Les repassarem, i si alguna no està contestada la contestarem per escrit
com solem fer habitualment.”

I  no  havent  més  assumptes  a  tractar,  el  senyor  president  alça  la  sessió  a  l’hora
assenyalada a l’encapçalament; de tot el que com a secretària done fe.

 Vist i plau
El president
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